
1 Wednesday, 27 March 2024 

2 (10 . 00 am) 

3 LADY SMITH : We return to Chapter 4 of Phase 8 of our 
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evidence looki ng i nto this section of t h e Inquiry ' s case 

stud i es . As we sa i d last n i ght , we ' re going to start 

today with read- ins , and I ' ll invite Mr Peoples to 

i ntroduce the first one . 

Mr Peoples , when you ' re ready . 

9 MR PEOPLES : Good morning , my Lady , yes , the plan is to 
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start the read-ins until the break and see how far we 

g e t and I wi l l do some at this stage . 

The first person whose statement will be referred to 

i s ' Sam' , whi c h i s the name tha t he will be referr ed to 

for the purposes of today , and his statement is 

WIT- 1- 00000 1103 . 

16 LADY SMITH : Thank you . 

17 ' Sam ' (read) 
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MR PEOPLES : ' Sam ' was born in 1969 , and he tell s us about 

his l ife before going into care between par agraph s 2 and 

14 . I ' ll j ust summarise what he tells us in that 

section of his statement . 

He tells us his fa t her worked most of h i s l i fe , 

mostl y in the shi pyards . His mother worked until ' Sam ' 

was around n i ne , which woul d be 1978 o r thereabouts , and 

h e has two o l der sisters and a younger broth er . He grew 
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up in Port Gl asgow , and the family l ived in a tenement 

flat . 

As he describes it in paragraph 3 the family lived 

just above the poverty line . He tel ls us t h at h is 

father was a heavy drinker , and his mother was also 

a drinker , and that when drunk his father was very 

violent and regul arly was physically violent to ' Sam ', 

his mum, and h is siblings . 

' Sam ' went to the local primary school and then on 

to Port Glasgow High School before he ended up in care 

for the first time . 

Perhaps it ' s a familiar story , it starts at 

para g r a p h 7 , he got into trouble with t h e pol ice . He 

says he began sniffing glue in primary 7 , when he would 

be aged about 10 or 11. Hi s parents were ou t dri nking 

a nd ' Sam ' was very much left to his own devices . He 

said that he would go around with older boys and would 

stea l for them, and he was skipping school . 

He tells us that - - I think at paragraph 10 - - the 

' Sam ' social services became involved with the family . 

attended children ' s hearings , and he accepts , at 

paragraph 10 , that at t hat stage he was probably , in h i s 

own words ' out of control '. 

The fi rst place he went to stay was Newfi eld 

Assessment Centre i n 1 982 for six or eight weeks when he 
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was aged about 12 , and he tells us about Newfiel d 

between paragraphs 15 and 32 . I don ' t plan to read much 

of this out , but I would just note that at paragraph 28 

he says he looks back on his time there as being 

brilliant . He said : 

' They had it all right there in terms of the way 

they ran things .' 

I f I coul d just perhaps read what he said at 

paragraph 29 : 

' All the staff were good and caring in Newfield . 

They were good professional s . I remember them all 

taking their time to talk to us . They made an effort to 

teach you what was right and what was wrong . It was all. 

done by talking . That was a good experience because 

before then , whenever I did anything wrong , I would get 

hammered off of my father . There was nothing like that 

there at all .' 

Indeed , he tells us that there would be some degree 

of challenging behaviour , but he said at no time did he 

see staff members being violent , and there was nobody 

being restrained or anything like that . 

Then he goes on to tell us about his time at 

Kere l aw, between paragraphs 33 and about 103 , and 

I thi nk he perhaps has something more to say at 107 . He 

reckons he was in Kere l aw between - 1982 and -

3 



1 

2 

3 

4 

5 

of 1984 , between the ages of 12 and 14 . 

I ' m going to come to some convictions , but the 

period covered by them was - 1982 through to 

- 1984 , which would make him something between 

13 and 15 , I think , if I have my arithmetic right . 

6 LADY SMITH : Yes . 

7 MR PEOPLES : So he has broadly got his age right if the 

8 indictment is a reflection of his likely period . 

9 LADY SMITH : Yes . Because it all depends whether it falls 

10 

11 

before or after his birthday in the year . So he ' s about 

that stage of his life . 

12 MR PEOPLES : Yes , it ' s not too far out from that . 
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Then he says at paragraph 33 : 

' During the two years I was there I ran away , was 

caught , prosecuted for an offence I had committed whilst 

on the run , and placed in Larchgrove for a period of 

about two months .' 

I ' ll come to that in due course . 

As far as Kerelaw is concerned , he tells us at 

paragraph 37 on page 11 that there were four units . So 

I take it from that that he was he says he was placed 

initially in Fleming . He would be in the open school if 

that ' s correct . He calls one of the units ' Webster ', 

I think it in fact was ' Wilson ', but we don ' t need to 

worry too much about that . 
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Then in paragraph 38 , he tells us about another 

unit , not the one he was placed in , called Baird . And 

he says : 

' Baird is a unit that I don ' t know much about , 

because I would avoid going up there . It was the unit 

that was considered the worst unit to be in . That was 

where they placed the very worst boys . All the boys in 

that unit were feral or had mental issues .' 

He says at the end of that paragraph : 

' I think that placing all those boys together was 

done deliberately . I can ' t see that as being 

a coincidence .' 

Then he tells us on page 12 a bit about staff and 

structure and descriptions , and I ' m not going to read 

all of that out . But he does say at paragraph 41 : 

'The staff at Kerelaw were nothing like they were at 

Newfield . I always thought that the members of staff 

were trained social workers but I now know that they 

weren ' t . ' 

Towards the end of that paragraph, he also says : 

' Out of all the staff the women were particularly 

good . I don ' t know whether that was because they had 

a mother's instinct or something else . They would treat 

you as if you were their own . ' 

Then he tells us at paragraph 42 that the headmaster 
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was a Mr Forrest . I think that ' s Mr Bob or 

Robert Forrest that we ' ve heard abou t before . 

He mentions the names of various other members of 

staff that he can reca l l . 

At paragraph 44 on page 13 he mentions 

a a member of staff who worked 

i n the Fl eming who was his key worker . 

At the stage t hat he was in Kerelaw, as he tell s us 

at paragraph 46 , it was an all - boys school , and just 

towards the foot of page 13 he says : 

' Every boy who had been sent there had e i ther been 

sent there by a court or a Children ' s Panel . It wasn ' t 

a place where they placed boys for care a nd protection, 

if you were there you had committed a crime , I would say 

90 per cent of the boys there were also substance 

abusers . A l ot of the boys were tou gh boys from 

Glasgow.' 

Then he does , at paragraph 47 , refer to one 

parti c u lar boy who had faci al hair and descri bed as 

' massive ', who was aged about 15 or 16 . He had 

a nickname which was and he said : 

' That was how he was referred to by the staff and 

al l the other boys behi nd his back.' 

Then he tal ks about the r outine , o r tell s us about 

the routi ne , starting at paragraph 48 . I' ll just pick 

6 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

out one or two things that he says there . He said : 

' I realised as soon as I arrived at Kerelaw that it 

was nothing like Newfield .' 

He says : 

I couldn ' t believe the size of it. ' 

Just towards the end of that paragraph he says : 

' I would have only been about four feet tall. I was 

tiny for my age and everybody seemed so big to me .' 

Then at 49 he goes on : 

' A staff member took me aside and told me how 

everything worked . They went through the routine and so 

on . I was told that if I wanted to know anything then 

I could ask some of the other boys . They were basically 

saying , " Don ' t pester us , ask them". There was no 

discussion about discipline or what woul d happen if you 

misbehaved . ' 

Then going on to page 15 he says after he was 

processed, as he put it , he was put into Fleming . 

He said : 

' That was the first time I properly saw all of the 

boys I would be staying with . I could see that I was 

a goldfish that had been placed into a tank with sharks . 

I could see the height of the boys was different to me 

but I could also see that their attitude was different 

too . Most of them were from Glasgow and its reputation 
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left me thinking that they were all tough . Although t he 

other boys were probably 14 or 15 , to me they looked 

like they were 18 or 19 . I was terrified . I wanted to 

cry but I knew that I couldn ' t do that otherwise I would 

get bullied .' 

So this is a person , this is his firs t experience of 

a care setting , but that ' s how he saw things at that 

time. 

9 LADY SMITH : This is him, as you say , in Fleming, in the 

10 open side of Kerelaw . 

11 MR PEOPLES : The open school . And, according to him , he 
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wasn ' t in the worst unit . 

He goes on to tell us about the sleeping 

arrangements at that time at paragraph 53 . He says : 

' I initially shared a dorm with three other boys . 

Towards the end of my time in Kerelaw I was placed in 

a single room at the top of the stairs .' 

He says : 

' The single rooms were like a perk if you did well . 

Sometimes boys would bully boys in their dorms so they 

would be pulled out of the dorm and placed into the 

single rooms .' 

He has a section on washing and bathing and at 

paragraph 55 , towards the end of that paragraph he says : 

' . .. boys would use the toil ets in t he shower room 
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as a place to settle fights . I remember staff members 

would sit at the desk in the staff room so they had 

a clear line of sight into the shower area .' 

Moving on to page 17 , he talks about schooling , and 

says : 

' They tried to run the school as if it was a normal 

school [with] classes of between 45 minutes and an hour 

l ong .' 

He says he ' s not sure how they divided it all up , 

but there were boys from across the units in each class . 

So c l ear l y at that stage they were mixing boys from 

different units . 

13 LADY SMITH : Yes . Yes . 

14 MR PEOPLES : He says : 
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' All the classes were held in the classrooms at 

Kerelaw itself . There were lessons in English , maths, 

geography , art , woodwork and metalwork .' 

He says : 

' Staff would encourage you to do things ' . 

He remembers making a table in the woodwork c l ass . 

He goes on to say : 

' A lot of the boys there were illiterate so the 

standard of teaching was at a primary school level . 

Ther e were still a lot of boys there who couldn ' t read 

or write .' 
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He says he found it all very basic and easy because 

he was already at a more senior level . 

Then going on to page 18 , at paragraph 62 , h e says : 

' A lot of boys would smoke in Kerelaw .' 

And we have had some evidence about the smoking 

regime , if you like , the five cigarettes a day and so 

forth --

8 LADY SMITH : Yes. 

9 MR PEOPLES : -- and also the ones that weren't distributed 

10 as well , I think . 

11 LADY SMITH : Of course . 

12 MR PEOPLES : He says this earlier : 

13 

14 

15 
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' A lot of boys were substance abusers . Staff would 

find glue hidden away in bags when boys came back from 

running away . They would find it in their dorms and so 

on . Some of t he boys found ingenious places to hide 

their glue . It was basically out of control . The boys 

could hide the glue but they couldn't hide the smell of 

it , so a lot of them got caught . ' 

20 LADY SMITH : Of course this man started sniffing glue before 

21 he was about p rimary 7 or so . 

22 MR PEOPLES : He did , yes . Yes , he said that , yes . So it 

23 

24 

wasn ' t just something he -- a habit he acquired when he 

went into care . 

25 LADY SMITH : No . 
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1 MR PEOPLES : But I think that was said by the boy about 

2 Livingston as well , about the community at the time . 

3 LADY SMITH : Yes , that ' s right . 

4 MR PEOPLES : Going on , he says , at 65 : 
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' If you kept your head down and behaved the staff 

did go out of their way to keep you occupied . ' 

He describes various activities . I think that's in 

line with the general tenor of the evidence about 

Kerelaw, there were activities , at least for the open 

school . And he describes at the top of page 19 that the 

trips were good that he went on . 

Then , in fact , he tells us that the night watchman 

of Fleming took him home one night to stay at his house 

because he was the only one left in that unit . He says : 

' He logged it and made sure everybody knew where he 

was taking me . He made sure he did that so if anything 

happened they would know where to find me . There were 

no problems the night he took me out .' 

He says you would get weekend leave if you did well 

at school . I think there ' s this marking system that 

I think was described by a witness yesterday as well 

22 LADY SMITH: Yes . 

23 MR PEOPLES : -- and how you could 

24 LADY SMITH : How you behaved . It wasn ' t just how good your 

25 school work was . 
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1 MR PEOPLES : No , it was a more general assessment , I think , 
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than that . But schoolwork was , perhaps , part of it . 

Then he says , paragraph 68 : 

' During the summer holidays boys could get sent home 

for four weeks and not have any contact with the home .' 

I suppose in one sense it was being treated like 

a normal school , to that extent . 

At paragraph 70 he says : 

' I wasn ' t really visited because I was getting 

weekend leave.' 

I think that ' s something , again , that others have 

picked up , that they didn ' t have so many visitors coming 

because they at least had the expectation that they 

would be going home regularly for weekend leave . 

At paragraph 71 he says : 

' I never saw any senior social workers or senior 

people from the council coming in . I don't remember 

seeing any inspections or inspectors coming in. There 

was nothing like that happened . In later life 

I experienced preparing for inspections at prisons . 

None of that sort of thing happened during my time at 

Kerelaw .' 

Then he talks about healthcare , and he says in 

paragraph 74 , about the middle of that paragraph, he 

didn ' t have any medica l issues : 
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' The only injuries I got were following being 

assaulted by Matt George but I didn ' t get medical help . ' 

I ' ll come to that in due course . 

4 LADY SMITH : Mm- hm . 

5 MR PEOPLES : At paragraph 76 he says : 
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' Boys ran away quite a lot .' 

Indeed , he has a recollection of one boy who was on 

the run so much he says that he only saw him once 

throughout his whole time at Kerelaw . 

At paragraph 78 , so far as his situation was 

concerned , he says : 

' I absconded between five and seven times . Most of 

the times I was running away into the local area and it 

was all spur of the moment .' 

He says the police would be notified when boys ran 

away . He says : 

' Nine times out of ten boys who ran away were caught 

in the arcades down at Saltcoats .' 

He continues : 

' The times I ran away were mostly because of peer 

pressure and because it was spur of the moment . 

However , the last couple of times was because of one 

particular staff member , Matt George , and the way he was 

treating me . He was making my life intolerable and 

I needed to get away . ' 
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Then if I could move on to page 22 , he discusses 

bed- wetting , which he says was an issue for some of the 

boys , and recalls , as he puts it , ' A wee boy who would 

get bullied because he wet the bed '. And he says : 

' He was one of the boys who was quiet and looked 

terrified . The other boys laughed at him and called him 

names . I think the staff were fine about it when they 

dealt with the boy wetting his bed . ' 

As for discipline , going on to paragraph 83 on 

page 23 , he says at the start of that paragraph : 

' If you got into trouble they would discipline but 

they wouldn ' t use force or hit you . You would be told 

off and maybe have your weekend leave stopped b u t it 

didn ' t go beyond that . Having your weekend leave 

cancelled was really the worst punishment you could 

get . ' 

That I think is a recurring theme , that they did see 

that as quite a form of deprivation , whatever their home 

circumstances . 

20 LADY SMITH : Yes . 

21 MR PEOPLES : Then at paragraph 84 , he says : 

22 

23 

24 

25 

' If you were misbehaving a lot you would be called 

a " wee nyaff". I used to be called that a l ot by staff . 

It was a polite way of saying you were a wee scoundrel . 

I think i t got to the stage that I decided to keep my 
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head down and work . That really happened after the 

hearing after I ran away and it had been explained to me 

what parole was and how everything worked . I realised 

that if I continued misbehaving I would be in Kerelaw 

for a long time . I was also aware , because staff told 

me , that I could end up in the secure unit if I carried 

on misbehaving .' 

So that seems to be a form of threat --

9 LADY SMITH : Yes . 

10 MR PEOPLES : to go to the secure unit . 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Indeed , it says everyone at least thought t hat that 

was the place that was like a big bad jail , almost like 

Barl i nnie , and he says that was how the staff made it 

out to be . 

Then he has a section about abuse , starting at 

paragraph 85 , and says : 

' There weren ' t any problems with staff or pupils at 

any of the other places I was in . I don ' t have a bad 

word to say about any of them . The only place that 

I had problems was Kerelaw and that was really down to 

one staff member . Only one staff member stands out to 

me over my entire time in care .' 

Then he tells us about that staff member starting at 

paragraph 86 . The member of staff was Matt George . He 

says : 
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' He is the only member of staff in all t he places 

I was at that I consider abusive ... he just wasn ' t 

a very nice man at all . I remember that during the 

first two weeks of me being at Kerel aw t here was 

something that happened with Matt George . That was the 

downfall that led to me having problems [over] the next 

two years .' 

Then he goes on : 

' There was a staff versus boys football tournament .' 

He remembers during the match someone passed him the 

ball and he says : 

' As soon as I got the ball I saw Matt George coming 

towards me . ' 

I ' ll j ust continue with what he says : 

' I was tiny and had this mad adult running at me at 

about a hundred miles an hour . Out of instinct , 

I kicked the ball just to get it away . Unfortunately , 

the ball went right through Matt George ' s legs . 

Everybody started cheering when that happened . 

Matt George then turned to me and said something like 

" You think that ' s fucking funny? You ' ll see what ' s 

fucking funny later".' 

He says after the match he went inside F l eming unit 

to get showered and just reading halfway down t h at 

paragraph he continues : 
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' Matt George came into the area where I was 

showering carrying a golf club and told me to turn the 

water off which I did . He still had his football kit 

on . First of all he grabbed a mop that was leaning 

against the wall by the sinks ... and set it aside . He 

then picked up a mop bucket full of cold water and threw 

it over me in the shower . When he did that I cowered i n 

the shower . I was tiny, pre - puberty , and embarrassed . 

Matt George then used the handle of his golf club to 

start poking and hitting me . He was poking my back , my 

bum cheeks , poking my legs, and tapping me on my head 

with the handle end of the club . It was sore . He was 

saying things like , " Do you think you are f u cking 

smart?", " Do you think you are a fucking hard man?" , and 

" Do you think it's funny making a fool of me in front of 

everybody?" Matt George then put the handle end of the 

golf club into my backside , he was forceful with it , he 

was a grown man and I was only a wee boy . ' 

Then he then says there wasn ' t blood but he does 

have a memory of faeces coming out during this incident . 

He adds : 

' Matt George definitely knew what he was doing when 

that happened , but I couldn ' t say whether he was doing 

it in a sexual way .' 

I think we will find out from the conviction what 
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others thought of that in a moment . 

But carrying on with paragraph 89, he says : 

' I kept on apologising to him and telling him that 

I didn't mean what I had done but he carried on . When 

he heard me call him Matt he said something like " Don ' t 

you call me Matt , I ' m fucking Mr George to you". He 

then pulled away the golf club and told me to get out of 

the showers , to get dried and to get ready . He then 

left the room . ' 

I ' ll move on to paragraph 91 to continue with what 

he tells us . He says at the start of that paragraph : 

' There were definitely staff sitting in the office 

when Matt George did what he did .' 

14 LADY SMITH : This would be the office near the showers that 

15 

16 

he referred to earlier where the staff could see what 

was going on in the showers? 

17 MR PEOPLES : Yes . 
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He says that ' s a place that -- he said : 

' Those staff members would have been able to hear 

what Matt George had been saying because he was 

aggressive and loud when he was doing what he was doing . 

They would have also been able to see what he was doing 

if they were in the doorway to the staff room . ' 

Well , I'm not sure whether that was the only way you 

could see from the other evidence , but certainly if it 
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was open , at least he's suggesting there was 

an opportunity to see what was happening . 

He certainly does think that there would have been 

a clear line of sight . But obviously he hasn't -- he 

says nothing happened , no one came to his rescue or 

whatever . 

At paragraph 92 he continues : 

' There were a couple of boys who tried to get into 

the shower room during the incident , because I remember 

Matt George telling one of them to " fuck off" and the 

other one to " fuck off and come back in a minute". ' 

But he doesn ' t know whether these boys -- who they 

were and whether they would have seen anything . 

He goes on : 

' The incident in the shower room was the start of 

things to come . It got worse from then on . Matt George 

didn ' t have any time for me at all . He would do things 

regularly right throughout my time at Kerelaw . Most of 

the time he was just verbally aggressive towards me or 

do things just to aggravate me . I remember times when 

I was in his art class painting , he'd walk by and he 

would nudge my water over, he ' d then say , " Clean that 

fucking mess up " afterwards . There woul d be times when 

he would criticise what I was drawing during art classes 

to make me feel bad . 
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Sometimes Matt George would be more physical. 

I would actively cower away from him when he was around 

me . It was as if I was walking on egg shells . I would 

try to avoid him but I always had to go to his art 

classes . There were times when he was just always going 

to be about . I remember that he would grab and poke 

pressure points around my neck , shoulders and ribs with 

his fingers . It was really sore . He ' d sometimes shout 

" submit , submit". It was just like what would be 

shouted by the wrestlers on television . He ' d then tell 

me to say sorry and I would . A lot of the time I hadn't 

done anything to be sorry for . He must have done that 

sort of thing to me hundreds of times so I can't really 

point to specific times . 

I saw him doing the same thing with pressure points 

with other boys as well . ' 

He mentions one example . 

He goes on halfway down paragraph 95 on page 26 to 

say : 

' Sometimes he would do it and other boys would kid 

on that it was funny . I don ' t know whether that was 

because he got them on their funny bones or something 

like that . Sometimes other boys would l augh at your 

expense whilst it was being done . I know that when 

I was on the end of feeling what he was doing it wasn ' t 
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funny for me .' 

Moving to paragraph 96 on page 27 he continues : 

' There were times when I was getting bullied by some 

of the other boys and it was all at Matt George ' s word . 

He was a heavy-duty manipulator and would get other boys 

to bully me . He would in particular get a boy called 

[this is --who was referred to earlier] to 

hit peopl e and do things at his request . For me the 

bullying involved boys urinating on my bed . I now know 

Matt George was behind that because one of the boys that 

did it told me that it was Matt George who had told h im 

to do it . He told me that in adult life when we were in 

prison together . At the time I was just a wee boy and 

didn ' t have a clue who it was .' 

Then he says at paragraph 97 , just about a third of 

the way down : 

' Matt George took me up to the boxing ring and put 

a set of boxi ng gloves on me . They were massive on me 

and were filled with straw. He put a much bigger boy in 

against me . It was like putting a flyweight up against 

a heavyweight . That was Matt George's way of getting 

another boy to hurt you for him . I remember him pulling 

us randomly away from other activities so he could make 

that happen . I remember during the fight the boy 

fighting me was going into me . When he was getting 
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close in he was apologising for what he was doing . 

I remember him saying that Matt George would "do him in" 

if he didn 't fight me . It wasn ' t just me that 

Matt Geo rge would set up bigger boys against . ' 

If I could move over to paragraph 99 , he recalls 

an occasion when Matt George was playing pool with ' Sam ' 

and some other boys , and ' Sam ' was sitting watching at 

the side at t he t ime, and he says : 

' There was no one else in the room . ' 

I suspect he means there was no other staff 

member --

12 LADY SMITH : Yes . 

13 MR PEOPLES : -- obviously there were other people : 
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' When Matt George missed a pool shot [he says 

another boy, and ' Sam'] laughed at him. Matt George 

then t urned around asked me what I was laughing at . He 

then roundhouse kicked me across the right-hand side of 

my head and I fell into the wall beside me . I ended up 

with a black eye and a cut to my face . I remember that 

I was instantly bleeding . Matt George then turned and 

got hold of [another boy) . I remember that he was still 

holding the pool cue . He said to the other boy 

something like , " When they come back say I caught you 

and wee ' Sam ' fighting and that ' s how he got his sore 

face " . Matt George also said to say to the staff and 
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the other boys that he was the one who had stopped the 

fight . ' 

Then he said after that incident he did not see 

a nurse , and he said he received no medical attention . 

But he said he did grab some old towels , paper towels , 

and held them to his face, and when he and one of the 

other boys were asked what had happened by members of 

staff , and other boys , he says : 

' We did as Matt George had said and said that we had 

got into a "dummy fight" and I ' d hit my head off the 

ground . I think we ended up losing a weekend leave 

because of what we had to tell the staff . ' 

Then he goes on : 

' I remember times when Matt George would take me and 

other boys out whilst he was playing golf . He would use 

us to carry his golf bag and to find his golf balls .' 

He also says he remembers -- this is towards the 

foot of paragraph 101 on page 28 , he remembers another 

time ' when he used us as labour at his house, he made us 

clean up the grounds around his house '. 

Then at paragraph 102 , on page 29 , he goes on : 

' I t was strange because Matt George wouldn ' t always 

be having a go at me. There were t imes when he was the 

best member of staff in the world and he would be good 

to a l l of us. It was as if he wasn't t h e same guy .' 
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He gives examples of where he was nice to t hem, and : 

' There would be no reason why he would suddenly 

change . You just didn ' t know where you were with him . 

I just don ' t know what was the matter with t he guy .' 

Then he says , on reporting : 

' I tried to report Matt George during my time at 

Kerelaw but it was all dismissed . I didn 't go as far as 

making a formal complaint but I did speak to staff 

members .' 

He said he approached the head of the unit that he 

was in , Fleming, and his key worker to try and report 

what Matt George was like . He told his key worker that 

Matt George was grabbing him every time ' Sam ' passed 

him . 'Sam ' told him that it was sore when he did that, 

and that his key worker told him that he just needed to 

calm down a bit, and said that that was just the way 

that Matt George was and that ' Sam ' needed to stop 

annoying him. And he says nothing further happened 

after both the occasions he reported Matt George . 

Then he ' s got a section dealing with Larchgrove , 

because he did tell us earlier that he spent a short 

period --

23 LADY SMITH : It was about 10 weeks or so in the middle --

24 MR PEOPLES : Yes , it was pretty short . 

25 LADY SMITH : -- of his time at Kerelaw . 
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Kerelaw, and this had led them to have a spell in 

Larchgrove , and I think at paragraph 104 the background 

is he was running away , and I think he got into trouble 

when he was runni ng away, appeared in court , started at 

Larchgrove but then was sent back to Kerelaw , so not 

an unfamiliar situation that we ' ve heard about . 

At paragraph 105 , he just says : 

' . .. I just got my head down and got on with it . 

Larchgrove was all right .' 

So he doesn ' t have any complaints . 

He says of Larchgrove : 

' Nearly all the boys were from Glasgow . I got on ok 

with the staff and the boys there . I remember there was 

another boy with me who had been in Kerelaw [who he 

names) he looked out for me and got me in with the other 

boys through telling them I had also been at Kerelaw.' 

So to some extent that echoes what other people 

said , that it was a bit of a status symbol , if you were 

a first timer in Larchgrove you might be treated rather 

differently to someone that has had prior experience at 

somewhere like Kerelaw and , as he said , it had a bit of 

a reputation , so other boys were interested in me in 

that way . And he says he thinks the other boys thought 

that if he coul d handle Kerelaw then he must be okay . 
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Then he tells us about leaving Kerelaw and moving to 

St Mary ' s , Kenmure St Mary ' s -- sorry, life before going 

to Kenmure St Mary ' s . He went to live with his sister 

for a while , went back to high school in Port Gl asgow, 

and then within a short time his father passed away . 

At 109 he goes on , t hen after two or three months 

back with his sister he started dogging school and 

staying at a friend ' s house during the day , and because 

of his poor school attendance he ended up back in care , 

and he tells us about Kenmure St Mary ' s , starting at 

paragraph 110 . 

I ' ll j ust pick up a few things , but I'm not planning 

to r ead i t a l l . He says he was there , he thinks , around 

14 -- 1984 or - 1985 , when he was aged 15 , and 
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he thinks he got out in 

16 . He says : 

1985, just after turning 

' St Mary ' s was a good school .' 

He says i t was a large school but he remembers the 

staff were all good , at 111 . He describes them as ' kind 

of " hippyish"' with strange nicknames , but he found that 

they were a bit crazy but funny , in his recollection . 

He said there was nothing that happened at St Mary ' s 

that he considered was abusive . 

Then he tells u s what happened in life after care . 

He moved back with his sister and continued with a youth 
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training scheme that he had previously embarked on . But 

then he got a sentence in Polmont for opening a locked 

fast premises . He said he was just 19 when he went to 

Polmont, and was in jail again in 1991 for t hree years 

after breaking into a house . 

He said : 

' By the time I came out of prison the second time 

I had started taking drugs and was drinking more heavily 

at the weekends . I later on got a sentence for eight 

years for an incident I wasn ' t at fault for .' 

Then at 114 he says the last time he came out of 

jail was in 2006 , and by that time he was addicted to 

heroin , but decided he needed to make a change and moved 

to Paisley, and he tells us he has a family and 

grandchildren , and has worked in various places since 

leaving prison . 

At the time of the statement he had had a diagnosis 

of epilepsy and said that he was unable to work due to 

fits, and hadn ' t worked since the diagnosis . 

On impact , he starts at paragraph 115, on page 33 . 

In a moment of reflection at 116 he says : 

' I think back to the day when that football was 

passed to me and wonder whether things would have been 

different for me if it hadn ' t been . ' 

He says towards the end of that paragraph : 
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' I try to remind myself that Matt George isn ' t in my 

life but he is . It ' s been worse since the police came 

in contact . Things have been downhill since then . ' 

Then 118 , and this is a familiar theme : 

' I think my education suffered because of the 

quality of education in Kerelaw.' 

He says towards the end of his statement in 122 that 

he was getting support at the time of the statement from 

Future Pathways , and this was to help him both to give 

evidence to this Inquiry but also to provide evidence , 

I think , for the second trial of Matt George . 

12 LADY SMITH : Mm . 

13 MR PEOPLES : And he did provide a statement , and says that 

14 

15 

16 

he was to understand there was a trial , and I think at 

this point I can confirm that there was obviously , as we 

know, a trial. And that in the case of ' Sam' two 

17 charges were found proved against Matt George , the first 

18 one being an indecent assault on an occasion between 

19 - 1982 and - 1984 at Kerelaw School , 

20 when George struck ' Sam ' on the body with a mop handle 

21 or similar implement , forced him against a wall , and 

22 penetrated his anus with the mop handle to his injury . 

23 There is a l so a conviction for assault to injury on 

24 various occasions between the same two dates at the 

25 school , and the offence involved kicking 'Sam' on the 
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head , compelling him to eat soap , making derogatory and 

sexual remarks about him, and striking golf balls 

towards him, all to his injury . 

So that kind of to some extent mirrors some of the 

things he was telling us about in his statement before 

this conviction, and a little more , perhaps . 

7 LADY SMITH : Thank you . 

8 MR PEOPLES : This is another , as some of the ones yesterday, 
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where we have been given the allegations and there's 

been a subsequent trial and convictions . 

Towards the end , for ' Lessons to be learned ', he 

just said there were a lot of people in his time who 

slipped through the net and got jobs in the homes . It 

would have made a difference to ' Sam ' had the right 

qualified people been at Kerelaw when he was there . 

He says , on the final page of his statement : 

' People are screened a lot more before they are 

employed and I think that is a good thing . ' 

Looking back at his time he says : 

' ... there was no one I could have really gone up to 

and spoken to openly .' 

He says : 

' When I reported things to [my key worker] 

shoul d have taken what I was saying seriously and 

confronted Matt George about his unacceptabl e 
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behaviour .' 

He said : 

' He should have gone and reported it and if the 

headmaster wasn ' t listening he should have gone straight 

to the police . 

He says at 132 : 

' Chi l dren were in the sort of homes I was in because 

life had dealt them a bad hand . I always t hink that if 

I had remained in Newfield then I probably would have 

had a better life .' 

And says that if speaking to the Inquiry stops just 

one person being hurt then that ' s good enough for ' Sam' . 

He signed his statement on 17 October 2022 . 

14 LADY SMITH : Thank you . 
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There ' s something he said that chimes with what 

we ' ve heard from other people , and it was to the effect 

that : well, you think it ' s your own fault , because it 

was when he spoke to either the head or his key worker 

about Matt George , he was told , ' He ' s jus t like that , 

you have got to stop annoying him '. 

21 MR PEOPLES : Yes , I suppose it also betrays a knowledge --

22 LADY SMITH : Yes . 

23 MR PEOPLES : -- that t he y know exactl y what he is like , but 

24 

25 

their view of the way to deal with it is not to annoy 

hi~, as he says . But he says he was capable of changing 
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from being nice to nasty in a second for no apparent 

reason . So it would have been quite difficult advice to 

follow . 

4 LADY SMITH : You couldn ' t . But also you ' re just implanting 

5 

6 

in the child ' s mi nd that it ' s the child who i s getting 

it wrong . The child is at fault . 

7 MR PEOPLES : Yes . No doubt that does increase the sense of 

8 

9 

guilt and feeling that ' I ' m a bad boy ', and ' I t ' s all to 

do with what I ' m doing not what he was doing '. 

10 LADY SMITH : This is a boy who knows he does do naughty 

11 

12 

things , bad things , and gets himself into troubl e , so he 

doesn ' t start as a child from a clean slate . 

13 MR PEOPLES : No , so he ' d probably already got that sort of 

14 

15 

16 

mindset and knows he has done bad things , so he ' s not 

entirely blaming it on the system . 

So can I move on --

17 LADY SMITH : Yes , where now? 

18 MR PEOPLES : then , if I may , to another person , who will 

19 be referred to this morning as ' Connor ' . 

20 LADY SMITH : Thank you . 

21 

22 
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MR PEOPLES : 

' Connor ' (read) 

' Connor ' s ' signed statement is 

WIT . 001 . 002 . 5569 . 

' Connor ' was born in 1971 . He had one younger 

brother , now deceased , and two sisters , older sisters . 
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He tells us about life before care starting -- well , 

between paragraphs 3 and 5 , and says that he went into 

care because his dad beat him up . And he tells us that 

social work records go back to when he was about 

two years of age , and mention him running away , and at 

some point he says his dad broke his nose and beat him 

up with a knuckleduster . 

He tells us , I think based on records , I think , that 

he went to court as a witness when he was around five or 

six to give evidence against his father , but he said he 

just froze in the witness box and couldn ' t speak . 

He says his dad was violent to ' Connor ' and to his 

mum, and he remembers that he even threatened the social 

worker . 

He says when he was eight years old , an uncle 

sexually abused him several times until he was around 

the age of nine , and he says that happened when the 

uncle was visiting ' Connor ' s ' grandparents , when he was 

living there between children ' s homes , and this person 

was also abusing other relatives , and he says that he 

was charged by police but shortly before his trial he 

committed suicide . 

He says at paragraph 5 he believes he was in care 

from the age of 8 up to 16, and he says he always 

thought his first home was Larchgrove Assessment Centre , 
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but h e says according to his records he was i n a few 

different h omes first . 

So he ' s a bit like one of the read- ins yesterday, 

I thi nk h e was obvi ous l y in more places than he 

reme mbered 

6 LADY SMITH : Yes . 

7 MR PEOPLES : - - and Larchgrove wasn ' t his first experience 

8 of r esidential care . 

9 LADY SMITH : Yes , and some of them are quite short stints? 

10 MR PEOPLES : Yes , they are often just taken away as 

1 1 
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a n e merg ency and t hen they seem to assess , b u t move on 

to another children ' s unit perhaps because it ' s thought 

to be mo r e su i table o r wha tever , but often at some poi nt 

end up in an assessment centre like Larchgrove . 

He says about Larchgrove , it starts at paragraph 6 , 

h e says the f i rst home he remember s was Lar c hg r ove . He 

says there : 

' It was l i ke a jail . I don ' t know what age I was , 

but my r ecor ds indicate that I was [ there) some time 

between the age of 13 a nd 15 .' 

That would have been 1984 to 1986, or t h ereabouts . 

22 LADY SMITH : Yes . 

23 MR PEOPLES : He l ived in a dorm that he recal ls had six 

24 

25 

beds , and he describes a l ittle bit abou t t h e r o u t i ne . 

He says at paragraph 8 : 
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' I never went to school when I was there and you 

were never forced to go . I think it was when I was in 

Larchgrove that I started sniffing gas . I never got out 

and there weren ' t any trips or days out or anything like 

that .. . I think I ran away maybe seven or eight times .' 

He says when he was caught he would get taken back 

and beaten up . 

on page 3 , paragraph 10 , he tells us about his 

social workers , and he says he only ever saw them when 

he ran away because they would sometimes take him back . 

He said he never told them anything about what was 

happening to him in Larchgrove . 

Then he has a section about abuse at Larchgrove, and 

I ' ll just read some of that . He says : 

' I think it was the second day I was in Larchgrove , 

probably about 8 o ' clock at night . Everyone else in my 

dorm was told to leave and go to the recreation room . 

A male member of staff held me down and a female member 

of staff sexually abused me . She took my penis out and 

started playing with me .' 

He reckoned it lasted around 20 minutes . He said it 

happened a couple of times , and he says he knows that 

the same thing happened to another boy in his dorm 

because they had talked about it , but he says that this 

boy wouldn ' t come forward to speak to the Inquiry . 
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He says : 

' I know that the same thing happened to other 

children in there because they had things done to them 

by the same couple .' 

He said more generally that the staff would beat him 

up for being loud . They would drag him by the hair and 

severely beat him up with their hands or fists . 

He said : 

' It was usually to my legs or to my body . This 

happened regularly and that is why I ran away . I was 

mentally abused when I was in there too , they would cal l 

me names and they would tell me that I was use less just 

to keep my spirits down . ' 

As for reporting , he has already said he didn ' t say 

anything to his social workers , and he also says : 

I thought the staff were allowed to do what 

they did .' 

Which is not an unfamiliar response from some of our 

applicants , and he says : 

' There was no one else I could tell .' 

He says : 

' I could never figure out why I kept getting sent 

back to my dad ' s house at weekends because the social 

work knew that I was getting beaten up at home by my 

dad .' 
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That ' s a point that was made about education as 

well , that they are moved for a reason but it seems that 

the reason is forgotten about in a sense , because either 

they don ' t get the education that they were needing or 

they don ' t -- or they go back to the abusive situation 

that they were to be protected against . 

Then he tells us that from Larchgrove he moved to 

Secondary lnst1t 

Secondary lnst1tut1ons • to be published later 

He then has a spell in a hospital in the Glasgow 

area . And he seems to have been about aged 14 at that 

stage, Secondary lnshtut1ons • to be published later 

Secondary lnst1tut1ons • to be published later 
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Then from there he moves to another children's home 

in the Glasgow area , and this is on page 6 Secondary lnst1tut1ons • 

Secondary Institutions • to be published later 

Then from there he moves to another children's home 

in Dunbartonshire , Secondary lnst1tut1ons · to be published later 

Secondary lnst1tut1ons • to be published later But he 

seems to be constantly moving from home to home , because 

he then tells us that he moves on to another children ' s 

home in South Lanarkshire, and says he just doesn ' t 

remember anything about the place , good or bad . 

Secondary Institutions• to be published later 
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Secondary Institutions - to be published later 
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Secondary Institutions - to be published later 

So he moved from a List G to a List D School . 

He talks about Kerelaw between paragraphs 48 and 69, 

starting on page 11 . Because of convictions I think 

I can say that the period covered by the conviction that 

I'll mention -- or convi ctions, I'm sorry, more than 

one . The period covered by the libel was between 

1986, which would be when he was aged 15 , 

and - 1987 , when he would be nearly 16 . 

15 LADY SMITH : Thank you . 

16 MR PEOPLES : He tells us at paragraph 48 that he was in one 

17 

18 

19 
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of the four units . So he was in the open school , 

according to his recol lection . And there were only boys 

in the open school at that time , whi ch I think would 

accord with what we understand was the position so far 

as the open school was concerned . 

He does say he thinks he was there for a year and 

got out just before his 1 6th birthday . 

He tells us something about the routine , and that ' s 

something we can obviously read , but what he does say at 

39 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

paragraph 55 on page 12 is : 

' I would be at Kerelaw most weekends so if 

Matt George was there that weekend I would run away just 

to avoid him because I knew what would happen . When 

I ran away I was taken back and John Muldoon would 

batter me .' 

He has a section headed ' Abuse at Kerelaw ' and I ' ll 

just read some of that . 

Paragraph 58 , he says : 

' There was a member of staff , John Muldoon , who used 

to get a couple of the older boys to beat us up 

stayed in our block .' 

he 

I take it that John Mul doon was the unit manager . 

14 LADY SMITH : Yes , by t hat time . 

15 MR PEOPLES : By that t ime , or deputy unit manager, perhaps . 

16 LADY SMITH : Mm-hm . As you say , we ' re well into the second 

17 half of the 1980s now? 

18 MR PEOPLES : Yes . Because he did start in a lower position 

19 as a sessional worker . 

20 LADY SMITH : Yes . 

21 MR PEOPLES : He goes on at paragraph 58 : 

22 

23 

24 

25 

' He would tell them what to do , [ this is the older 

boys ] and he woul d watch when they did i t .' 

He says the older boys would beat the younger boys 

up . 
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He says : 

' John Muldoon used to beat us up as well , it was 

just the same kind of beating that an adult would give 

me . When I ran away and was taken back John would 

batter me .' 

He says he was taken out from time to time by 

John Muldoon , but he doesn ' t say anything happened on 

these occasions . 

He goes on , he returns to Matt George at 

paragraph 60 , who was the art teacher . He says : 

' The first time he did anything was in the classroom 

he took me into the store cupboard and he made me 

touch him . The class was full of other children and 

they would have been aware what was going on . I have 

seen him coming out this store room with others and they 

told me later on that Matt had abused them . After that 

he caught me in the shower and got me to touch him down 

below . This happened a few times in the shower . Every 

time before he made me do things he would hit me in the 

stomach with his open hand first so it took the wind out 

of you , and it was his way of saying you better do what 

I tell you . He did karate so knew what he was doing . 

We always used to check the staff rota and if we say he 

was on we used to run away . 

Another time one night we were playing football in 
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the gym and Matt came in and made us all stand in a row . 

He then made us strip completely naked and then started 

hitting golf balls at us . He did it for about ten 

minutes and then started kicking green cloth footballs 

at us . He just liked to control us . 

A few times Matt George took me to his house ... one 

time when he took me there he took a video camera out 

a nd Matt filmed me doing sex acts on three men who were 

on the couch . At one point I was made to suck one man ' s 

member while another was anally raping me . They all 

took turns and it went on for hours ... Matt didn ' t 

abuse me that day . I had never seen these three men 

13 before . ' 

14 He says they were probably in their 40s or between 

15 40s and late 50s : 

16 ' Matt George gave me a teddy bear for that . ' 

17 At paragraph 62 : 

18 ' There was one time I saw 

19 This -

20 LADY SMITH : Yes . 

21 

22 

23 

24 

25 

MR PEOPLES : arriving at Kerelaw in the minibus ­

He was outside and was 

speaking to Matt George and I wondered - wou l d be 

ther e and why they would be speaking to each other . 

Matt George came in and told me I was to go with -
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the minibus . llJltook me out in the minibus to some 

country roads and he abused me . He " bummed " me . 

Matt George and John (I think it is John Muldoon , it 

says " John", it doesn ' t give his surname , but I think 

from what it said earlier it ' s John Muldoon] were very 

close too but John never did anything sexual with me .' 

Of course we know he did with others . 

8 LADY SMITH : Yes . 

9 MR PEOPLES : He said : 

10 
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' Others would have been aware of me going out in the 

minibus with-

And he goes on , and he says : 

' There was another member of staff [who he names) 

who was a ... teacher .' 

He said one time he took him out to a church and 

sexually abused him on the stage there , and at page 14 

he continues and he said: 

' He made me suck his member and anally raped me . ' 

He said about four times this teacher took him to 

his house , he says his wife would walk about naked, that 

the teacher would ' ... play with himself and pleasure 

himself and made me do things to his wife , like lick 

her '. 

He then says : 

' [the same teacher ] took some of us on holiday . ' 
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He said he recalls being given vodka and made to do 

a sex act in a tent . He says the teacher made him suck 

his member and anally raped him, and he said he did that 

to another boy as well . 

He says as regards reporting of abuse that he went 

to the headmaster at Kerelaw and told him about being 

beaten and all about the sexual abuse . He says : 

' He just said that I was telling lies . I asked him 

if he was going to do anything about what I had told 

him . I said that I had had enough and couldn ' t handle 

it any more . He said " no". I gave up trying to tell 

anyone else about it . The abuse continued after I told 

him . ' 

He then says : 

' I tried telling the social work for 16 years from 

when I was 16 years old about what had gone on with me 

in care but they just said that they didn't believe me .' 

He says towards the end of that paragraph : 

' They said I had a mental illness . ' 

He feels he didn ' t really get much help when he got 

out of care from social work either, and he tells us 

that at 68 . 

He says that he left Kerelaw shortly before his 16th 

birthday at paragraph 69 . He says : 

' I got dropped off in Glasgow city centre and just 

44 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

1 1 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

l eft there . I was homel ess . I didn ' t know where to go 

a nd had no social worker or anything . I had noth i ng . 

I went to the Social Work Department ... and told them 

I had just been put out of the home and asked if they 

would he l p me . They said no .' 

Then he describes being able to find some 

accommodation at t hat stage . 

I f I coul d just move on to page 16, ' Reporting to 

the police ', and he j us t says around 15 years ago , now 

that woul d make i t around 2004 , he says : 

' ... t h e pol i ce came to my house out of the blue and 

they asked me if I had been in Kerelaw . They asked me 

if I had been sexually abus ed i n there b u t I sai d no 

because my kids were sleep ing upstairs . I gave them 

a statement . The police contacted me about six months 

ago and I h ave g i ven another statement . ' 

That would be in 2018 I think , or thereabouts and he 

says he tol d t h em everything that we nt on wi th 

Matt George , and he also tol d them about some other 

abusers as well . 

As we know , there has been a trial and progress , 

a t r i al i n 2022 however . 

23 LADY SMITH : Yes . 

24 MR PEOPLES : In thi s case , ' Connor ', t he r e were thr ee 

25 char ges found proved against Matt George in relation to 
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' Connor '. 

The first being a conviction for indecent assault on 

various occasions between 1986 and 

1987 at Kerelaw and a house in Largs or 

elsewhere to the prosecutor unknown . It ' s said that 

Matt George was convicted of exposing his penis to 

' Connor ', compelling ' Connor ' to masturbate him , 

penetrating ' Connor ' s' mouth with his penis , compelling 

' Connor ' to perform oral sex on him , and penetrating 

' Connor ' s ' anus with his penis . 

So that was one of the convictions . 

There was also a further conviction between the same 

two dates 

14 LADY SMITH : Yes . 

15 MR PEOPLES : -- whilst acting with three men to the 
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prosecutor unknown at a property in Largs , or elsewhere 

to the prosecutor unknown . The conviction was for 

compelling ' Connor ' to perform oral sex on the three 

men , and inducing the three men to penetrate his mouth 

and anus with their penises , and that he recorded these 

sexual activities while they were going on . 

Also there was a third conviction, which was 

an assaul t on various occasions between the two dates at 

the school , which involved punching ' Connor ' on the 

body . So there are three different charges , two of 

46 



1 indecent assault , the other of assault . 

2 LADY SMITH : Thank you . Yes . 

3 MR PEOPLES : He tells us about life after care, and he says 
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when he left he did sleep rough for a couple of years , 

but he met h i s wi fe when he was 17 , and she helped 

straighten him out . But he struggled to deal with 

matters and lost the house . But they ' ve had two 

children . He says he has tried to work but has had 

problems keeping a job for health reasons . 

Then he goes on at impact at paragraph 82 to say : 

' In my time at Larchgrove I always thought that it 

was because I was bad and that all the stuff they did to 

me they were allowed to do to me . I didn't know any 

better back then . I was quite disruptive when I was 

there .' 

He says at 84 what has happened to him has affected 

his own parenting , and ' Connor ' says he only started 

cuddl ing his children when he was 38 years of age , 

because he just didn ' t know how to . He says : 

' I still feel guilty for letting these things happen 

to me but those who abused me, they were the authority . ' 

He tells us he has tried to take his own life 

several times . He says at 88 : 

' I have no friends because , it is probably just me , 

but I don ' t think anyone likes me .' 
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He says up until getting some change of medication 

he stayed in his room because he felt safe . He says : 

' I try to go out of the house but sometimes I can ' t . 

I get paranoid because I think peopl e are staring at me 

and I feel they know what happened to me . Even though 

I ' m an adult I still feel very vulnerable and worried 

that someone could take advantage of me .' 

He tells us on page 19 he has suffered from 

depression and has had nightmares about being sexually 

assaulted . 

He tells us about obviously the court process 

involving his unc le in paragraph 90, and he says that 

the fiscal told him that he should go for cri minal 

injuries compensation and said he did , and when he got 

it , he said it devastated him because he said it felt 

like he was getting paid for sex . He said he has 

received money on two occasions through criminal 

injuries compensation , one for what his uncle did when 

he was eight , and the second was for what Matt George 

did at Kerelaw . He says : 

' I gave some of that money away because it felt like 

dirty money .' 

23 LADY SMITH : Dirty money . 

24 MR PEOPLES : Yes , and he says he has never managed to hold 

25 down a job, partly because of mental health problems and 
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partly because of a lack of education . 

He says towards the end of that section on impact, 

in 92 : 

' I'm not a survivor yet and won't t hink of myself as 

one until I feel like I am in a good place . I sometimes 

still feel like I want to die .' 

At 94 he says : 

' Everyone wants justice and I do too , but I just 

want this out of my head . I have wanted t o tell my 

story since I was 16 years old . This is my opportunity 

to do it and I want people to listen to me .' 

He says at 96 : 

' I was put in a children ' s home because I was 

getting beaten up by my dad . There were other children 

in there because t hey were criminals . I t would have 

been better for me if I had been put into a home where 

there were other children who had come from a disrupted 

family life .' 

Then in paragraph 97 he says : 

' I don ' t think one-to-one counselling with community 

psychiatric nurses is any good, I think it is far better 

for there to be groups like ... '. 

He mentions ' Voice Within ' , which is a group where 

people get to sit and talk about their experiences when 

they are ready . ' 
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He says : 

' It is far better to speak to other people who have 

experienced similar things and know what they ' re talking 

about . ' 

He mentions in 108 on the final page that he is part 

of that group , which I think he appears to have set up 

himself 

8 LADY SMITH : Yes. 

9 MR PEOPLES : -- and they meet on a regular basis and he 

10 

11 

appears to benefit from that particular group meeting . 

He signed his statement on 30 April 2019 . 

12 LADY SMITH : Thank you . 

13 Thank you . 

14 MR PEOPLES : Can I move on to a third read-in? 

15 LADY SMITH : Yes , thank you . 

16 MR PEOPLES : If I can fit it in . 

17 

18 

The third read-in , the individual will be referred 

to today as ' Charlotte '. 

19 LADY SMITH : Thank you . 

20 ' Charlotte ' (read) 

21 MR PEOPLES : Her statement is WIT-1-000001257 . 

22 LADY SMITH : Thank you . 

23 MR PEOPLES : ' Charlotte ' was born in 1975 in Glasgow , and 

24 

25 

lived at home with her mother and brother , and she tells 

us she has never known her dad . 
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She went to the local primary school and then 

a secondary school for a while , but she tells us that 

when that got knocked down she had to move to another 

school , but tells us she got on well at school, was 

academic , and was top set in all her classes . 

However , life at home was difficult . This she tells 

us at paragraph 4 . Her mum had mental health issues and 

she says , looking back , it was probably schizophrenia , 

though she didn ' t know that at the time . She says her 

mum liked to blame her for everything , she would shout 

at her and say she wished she'd never had ' Charlotte '. 

She said she would try to escape this by staying at 

friends ' regularly . 

At page 2 she said : 

' All people saw was me acting out . No one ever 

asked the child what was wrong back then . ' 

So it ' s again familiar --

18 LADY SMITH : Yes . 

19 MR PEOPLES : -- that no one was asking why t he young person 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

was behaving in a particular way . 

She said : 

' I lashed out by doing the usual stuff , truanting 

from school , going out with my friends , and doing silly 

things . My friends would shoplift boxes of chocolates . 

I didn 't shoplift . I couldn ' t do t hat . I couldn ' t 
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stea l anyth ing . But I was with them when t h ey did and 

I got tarred with the same brush . ' 

She says when she was about 13 years of age , which 

would be 1988 or t hereabouts . 

5 LADY SMITH : Mm-hm . 

6 MR PEOPLES : Social work became involved and everything 
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happened quickl y , she said, and she went before a number 

of panels , Children ' s Panels . 

At the third panel she recalls at paragraph 7 she 

was removed from her mother ' s care and sent to Newfield 

Assessment Centre when she was 13 in 1988 , and she tell s 

us about that , starting at paragraph 8 . 

I ' l l just pick out a few things from what she says 

in her statement . 

At paragraph 1 1 , under a section dealing with 

routi ne , she says : 

' I don ' t think there was much focus on education.' 

I n paragraph 12 : 

' Duri ng the day, it was quite c haotic . .. t h ere was 

a lot of fighting , arguments , and people kicking off .' 

At paragraph 18 on page 4 , she said : 

' A social worker v i sited me now and agai n . .. she 

never asked how I was getting on or how I was feel i ng . ' 

Then she has a secti on headed ' Abuse . . . ' at 

Newfield, a nd she says at paragraph 20 on page 5 : 
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'The general feeling in the assessment centre was 

one of intimidation . I found it intimidating that the 

staff were mostly men . We couldn ' t lock our bedroom 

doors from the inside so they would come into our rooms 

at night . There was one male staff member in particular 

who came into my room a few times when I was in bed . He 

was maybe in his 40s ... I found him really creepy . He 

was the reason I tried to run away for the first time . 

I was terrified and wanted to get away from him . .. ' 

Then she says at paragraph 21 : 

'The carers in there were always rough . I only have 

memories of the male staff . They would batter you, 

punch you , kick you, pull you about, and lock you in 

cupboards . It was really bad . They were always pinning 

you down and putting your arms up your back . It wasn ' t 

restraining . They were trying to hurt you . These types 

of things were a daily occurrence in there . It didn ' t 

just happen to me though . It happened to everyone .' 

I think that ' s describing , at least in part , 

a restraint situation, but although she says it clearly 

21 wasn ' t , in her view . 

22 LADY SMITH : Mm-hm . 

23 MR PEOPLES : Then she talks about running away . At 

24 

25 

paragraph 25 she says : 

'The police never ... asked why I ' d run away . They 
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were just as bad as the staff in there . They were very 

heavy handed . I remember once , the police came to get 

me at my mum ' s . Two male officers pinned me to the 

living room floor with my arm up my back , hit me , then 

threw me in the van . It wasn ' t just a one off though . ' 

She says at the end of that paragraph : 

' I would be screaming that I didn ' t want to go back , 

but no one did anything about it .' 

She goes on : 

' All the staff in the assessment centre knew what 

was going on , you would hear them making jokes , laughing 

about it , and making fun of you . It was really terrible 

and I didn ' t want to be there , it was just constant 

intimidation, threats , and fear .' 

Then she talks about leaving the assessment centre 

after a panel hearing , and that the decision was made 

that she should go to Kerelaw, and it says that at the 

hearing her home life was never mentioned . Incidents at 

Johnstone were brought up, but not what the staff did to 

her , only her behaviour . 

She says : 

' It was always like I was just this bad child for no 

reason . They were never interested in why .' 

Then she speaks about or tells us about Kerelaw, 

starting at paragraph 28 . 

54 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

If I go to paragraph 30 , she says : 

' When I was at the assessment centre in Johnstone , 

[this is Newfield) the names of other places were 

mentioned . Kere l aw was one of them, but I didn ' t know 

anything about it . I heard some horror s t ories from 

other kids though . Apparently , it was the worst of the 

ones that had been mentioned . It sounded like 

a prison.' 

Then at 32 she says that she used to see a guy in 

a sui t walking around . She thought he was in charge of 

the full place , but she can ' t remember his name . She 

said : 

' Most of the staff in the girls' unit were male .' 

She refers to her key worker who was called -

and she remembers the art teacher being Matt George . 

Then she says : 

' There was a guy called John Muldoon who worked in 

the boys ' unit but came to the girls' unit a lot .' 

She goes on to tel l us about routine, and at 

paragraph 37 , I will j ust pick up one point that ' s said 

i n that section : 

' There was no privacy where we got dried and 

dressed .' 

This i s i n the shower area : 

' The staff , including the male staff , would just 
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wander about the shower room constantly . You could be 

just out the shower , in a towel , and a male member of 

staff would walk in . They just walked into our bedrooms 

when we were changing too . I always felt it was really 

inappropriate .' 

Then as for schooling , ' Charlotte ' tells us at 

paragraph 41 : 

' The school , if you could call it that , was on the 

grounds of Kerelaw . The boys and girls mixed at school . 

I really didn ' t get any education at all while I was 

there . It was nuts . That ' s the only way I can descr ibe 

it . I was quite academic , but you couldn't do any work 

in class , even if you wanted to . There was no way you 

could concentrate . There was always a radio on and 

peopl e jumping about . Most of the teachers didn ' t even 

try . They used to just stand about smoking while the 

kids smoked hash in class . It was a free for all . ' 

She says : 

' We did the most work in art with t he art teacher , 

Matt George .' 

But she said most of the teachers didn ' t care about 

teaching , and this is paragraph 42 : 

' It wasn ' t an education , it was a joke .' 

Although she said she did manage to get some 

standard grades despite all of that . 
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When it comes to , if we go to page 47 on page 10 , 

she says : 

' My social worker (the same one she had at the 

assessment centre) came to visit now and again . Just 

like before , it was just a tick-box exercise for her . 

I also went to Children ' s Panel hearings every so often . 

My mum and the social worker would be there . The panels 

were always the same . They weren ' t interested in how 

things were . They thought I was a bad child , and that 

was that .' 

Then she says at paragraph 48 she does remember 

having one inspection, she says : 

' All the rooms were cleaned and we all had to be on 

our best behaviour . No one spoke to us one on one .' 

Then in paragraph 51 , in a section dealing with 

leave, she said : 

' When I did go home for a night, I wouldn't go back 

when I was supposed to . The police woul d get called and 

I' d try to run , but they ' d grab me , put me on the 

ground , kick and punch me , then throw me in the van . 

I'd usually get a dig in the ribs as they threw me in 

the van to be taken to the police station and then back 

to Kerelaw .' 

As for discipline , she said , at paragraph 53 she 

says : 
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' The staff were always threatening us by saying we'd 

be sent to the secure unit . ' 

Then she has a section on abuse at Kerelaw, and she 

said at 54 : 

' There was always something going on in Kerelaw 

whether it was arguing or fighting between the girls or 

violence from the staff . I feel like I experienced more 

violence in the assessment centre in Johnstone 

[Newfield , that is] 

10 LADY SMITH : Yes . 
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Q. ' .. . but there was definitely a constant threat of 

violence in Kerelaw too . I think it felt less because 

I got to know more of the staff in Kerelaw, so there 

wasn ' t as much violence directed at me . The night shift 

staff were more violent than the day shift staff , 

because we never got to know them as well . More of the 

day shift staff came across as friendly, but there were 

a few creeps as well . 

John Muldoon worked in the boys' unit but he would 

come into the girls ' unit regul arly . By reputation , we 

knew how bad he was . Everyone was shit scared of him . 

He put the fear of God in people because he would just 

batter you for no reason .' 

She then says : 

' Matt George , the art teacher , always tried to be 
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really touchy feely . He would come up behind me in 

class and get uncomfortably close . I used to move away 

and make an excuse . I remember once when I was in the 

TV room in the unit I had a migraine and he wanted to 

massage me . There was no one else in the room and he 

gave me a head massage . As he was massaging my head his 

hands moved down and he tried to touch my breasts . 

That ' s when I kicked off and a female member of staff 

walked in , so he stopped . He was really creepy . 

I don ' t know if he did martial arts or something like 

that , but he knew about pressure points , that's what he 

used to threaten us with . 

He also used to take us to his house . . . I've been 

in his house loads of times . He would take two to six 

of us there on the premise that he had to pick something 

up from home .' . 

Then she says that his family were never there when 

she was . She continues : 

' When we were in his house he would ask girls 

individually to come into another room with him, they 

were never away very long . I made sure that I always 

stayed in the living room with the other girls . It felt 

off , but I never had any girls tell me that he touched 

them or anything .' 

There was another member of staff , whom she names , 
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and she says that he made her feel uncomfortable and she 

says she knows for a fact that he was sleeping with some 

of the resident girls . She puts this person in his 20s 

by age . She said that she would say that she was 

phys i cally abused at least once a month : 

' There would be male staff pinning you to the floor , 

lying on top of you , hitting, kicking , and punching you . 

There was also a constant feeling of being threatened 

with sexual abuse as well . That would make me lash out . 

Whenever I felt threatened , I kicked off . I had to . 

The violence happened so often that it became normalised 

and I can ' t really remember any specific incidents . 

I t's hard to describe how Kerelaw was . Sometimes it 

was all right . Other times , things would kick off and 

there would be a riot . Staff would run in from other 

units and that ' s when they would grab you and you ' d get 

hit . There was never a quiet space, it was just full on 

with totally wild characters . It was constant put downs 

and emotional abuse too . Some of the staff spoke to us 

like a piece of dirt on their shoe . ' 

She says in relation to reporting she told her mum 

about the abuse each time she ran away . She told the 

police , but no one did anything about it . 

She says at paragraph 63 : 

' All the staff at Kerelaw knew what was going on . 
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The staff who weren ' t abusive were just the best of 

a bad bunch . I got on ok with some of them and even 

though they weren ' t abusive themselves , they knew what 

was happening and did nothing to stop it . They didn ' t 

even try to protect us .' 

She told us that she left Kerelaw when she was 16, 

that would be about 1991 , I think . 

8 LADY SMITH : Yes. 

9 MR PEOPLES : She had a boyfriend, she says , who had passed 
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away by the time of the statement , they started 

a re l ationship , she fell pregnant six or eight months 

later , and she tells us about what happened after that 

and she had to learn skills , she said , and she was put 

on a programme called ' independent living' , although she 

stil l appeared to stay at Kerelaw for a time while that 

was happening . 

She does say at paragraph 67 not long after she got 

into a fight with a girl , who she says was sleeping with 

one of the staff . The staff member got involved and she 

was kicked out of Kerelaw, but that staff did arrange 

that she could go to a Local Authority flat . 

As for life after care , she tells us that she moved 

into a f l at which had no flooring or furniture but was 

given a grant and she thinks that a social worker came 

to visit her a couple of times , but that was all , she 
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said . As she put it : 

' I was 16 , pregnant , and on my own . ' 

And had to rely on a friend ' s mum and dad to help 

her do up the flat . 

She says that her boyfriend was very controlling and 

eventually she got rid of him, she said , when their 

daughter was about two or three . 

She then says that in her early 20s someone who 

worked in a shop next to her place stayed overnight in 

her flat and he sexually assaulted her when she was in 

her own bed . 

She had a son when she was 24 by , I think , 

a different person . But that person was a drinker and 

gambler and that relationship broke down . 

She said she ended up working at one point with 

three jobs to look after her children . 

She then met her husband and they moved out of 

Glasgow and she tells us at the date of the statement 

they ' d been together for 18 years and have a son of 

their own . She went to college to do an access to 

nursing course , and went on to study nursing at 

university , graduated with a distinction , and did 

district nursing for a while . 

After that she went on to do a health visiting 

course at masters level and had been working as a health 
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visitor for the six years before giving the statement . 

Then on impact , she says that : 

' As an adult , I ' ve always sought out care , but not 

always in a positive way . I ' ve found myself in abusive 

relationships and I ' ve put up with the abuse for longer 

than I should have done . I tend to overcompensate , 

especially when it comes to my kids .' 

She talks about her relationship with her family , 

she says she has an okay relationship with her brother , 

but not with her mother . She says about education she 

does think about the lack of education she had in third 

and fourth year of secondary , she said : 

' I was bright and despite truanting , was doing well 

academically before I went into care . I don ' t 

understand why they didn ' t just send me to a local 

school . If they had I could have got into a good job 

much earlier than I did . In fact , I almost didn ' t get 

onto the nursing course at college because of my 

juvenile convictions . I don ' t think that ' s right . 

I definitely feel minor juveni l e convictions shoul d be 

wiped . It almost stopped me from moving on with my 

life . I 

She ' s quite honest in saying there are daily 

triggers in her job as a health visitor when she is 

dealing with police and social workers . She says rather 
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frankly : 

' I can ' t stand them, which is obviously challenging . 

I know they ' re not all the same and there are good ones 

and bad ones .' 

She says she has never officially reported the abuse 

she suffered in care . She has told some friends , but 

that ' s it . 

So far as lessons are concerned on her final page 

she says at paragraph 79 : 

' I think there are lessons to be learned before kids 

get to the stage of being put in care . The process 

needs to be stripped right back . If a kid is acting 

out , questions need to be asked why they are acting out . 

There might be a very good reason . No one ever looked 

at my mum and asked if she was part of the problem, and 

for me she was the problem. 

I also think there needs to be more training put in 

place , not just for those working in institutions , but 

for those sitting on the Children ' s Panel too . From my 

experience people prey on vulnerability . I was in 

a situation, as a vulnerable child , where most of my 

carers were male . That was intimidating . There needs 

to be more female carers looking after young females .' 

She says , finally : 

' I hope that the work the Inquiry is doing stops 
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simi l ar situations happening to anyone else . It 

certainly gives people like me a voice .' 

She has the usual declaration and she signed her 

statement on 26 May 2023 . 

5 LADY SMITH : Thank you very much , Mr Peoples . 

6 

7 

8 

I ' ll stop there for the morning break, and hopefully 

by about 11 . 45 am the next witness will be here and 

ready to give evidence in person . 

9 MR PEOPLES : Ms Forbes will take the next witness . 

10 LADY SMITH : Thank you . 

11 

12 

13 

Before I rise , for the sake of caution, we have used 

a nickname that was applied to one boy when he was in 

Kere l aw, I think by Matt George , the name 

14 That might enable him to be identified by some people , 

15 but that nickname is not to be used outside this room 

16 because he has the protection of my General Restriction 

17 Order . 

18 Thank you . 

19 (1 1. 32 a m) 

20 (A short break) 

21 (11.50 am) 

22 LADY SMITH : Ms Forbes . 

23 MS FORBES : My Lady, we ' re ready for a l ive witness , and 

24 I would call Allan Weaver . 

25 LADY SMITH : Thank you . 
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1 Allan Weaver (affirmed) 

2 LADY SMITH : How would you like me to address you? Your 

3 first name , or Mr Weaver? 

4 A . First name is fine . 

5 LADY SMITH : Thank you for that , Allan . 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

The red folder -- which I see you have already found 

there on the desk -- has your statement in it, so that 

will be available for you when you are giving evidence . 

We ' ll also bring it up on the screen, the particular 

parts that we would like to explore with you in a bit 

more detail . 

Firstly, my thanks to you for coming here today to 

help us with important evidence in this chapter of the 

particular case study that we're doing at the moment . 

If at any time , Allan , there ' s anything I can do to 

help you give your evidence more comfortably , whether 

it ' s a break or explaining something better , or 

something else that I hadn ' t anticipated --

19 A . Sure . 

20 LADY SMITH : -- please don ' t hesitate to let me know . 

21 A . Right , thank you . 

22 LADY SMITH : That ' s what we want to achieve , and so that you 

23 

24 

25 

go away not too exhausted and hopefully not too 

distressed at having to trawl back in you r memory to 

another period of your life , which I can see from your 
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statement has ups and downs in it to say the least . 

I do understand that , a nd I do u nderstand t h at what 

we ' re asking you to do isn ' t easy . So bear that in 

mind . 

If you ' re ready, I ' ll hand over to Ms Forbes and 

she ' ll take it from there . Is that okay? 

7 A . Thank you . 

8 LADY SMITH : Thank you . 

9 

10 

Ms Forbes . 

Questions from Ms Forbes 

1 1 MS FORBES : Than k you , my Lady . 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

Allan , the statement that you gave the Inquiry is in 

the red fol der in front of you , it has a ref erence 

number for our purposes , so I a m just going to read that 

out i nto t h e transcript . I t ' s WIT- 1- 00000 1161 . 

I f you coul d go to the l ast page of your statement , 

every paragraph has a number , and on the very last page 

I thi n k there ' s a paragraph 308 . 

19 A . 308 , a h-ha . 

20 Q . Yes . This is where you make a declaration there saying 

21 

22 

23 

24 

that you have no objection to your witness statement 

being published as part of t he evidence to t he Inquiry , 

a nd you bel ieve the facts stated in the witness 

s t atement a r e true . 

25 A . Ah- ha . 
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1 Q . You ' ve signed that and it ' s dated 21 December 2022 . 

2 A . Ah- ha . 

3 Q . Is that still the position? 

4 A . Yes . 

5 Q . Yes . You can go back to the beginning of your statement 

6 

7 

8 

now, if you want , or put it to one side . 

Allan , you tell us you were born in 1961 , is that 

right? 

9 A . Yes , ah-ha . 

10 Q. And you were born and brought up in Saltcoats . 

11 A . Yes . I had to think about it there , but yes , yes , 

12 I was . 

13 Q . Are you able to see , is the screen now on? 

14 A . Yes , I ' ve got it . 

15 Q . Okay , great . I think you tell us you were the fourth 

16 youngest in a family of six? 

17 A . Ah-ha . 

18 Q . You initially l ived with your siblings and your parents? 

19 A . Yes . 

20 Q . You ' ve described , about paragraph 3 there , of your life , 

21 

22 

your early life, as having a relatively normal childhood 

to begin with? 

23 A . Yes . 

24 Q. You say your dad was a qualified bricklayer and didn ' t 

25 work much though ; is that right? 
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1 A . Ah- ha , yes . 

2 Q . Then you tell us , though , by the time you got to the age 

3 

4 

of about nine or ten you became aware of your father 

drinking quite heavily . 

5 A . Ah-ha . 

6 Q . You were also aware of violence towards your mother from 

7 your father? 

8 A . Ah- ha . 

9 Q . Which you had to witness? 

10 A . Ah-ha . 

11 Q . You describe that in your statement as 'heavy- duty 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

A . 

Q . 

A . 

Q . 

A . 

violence ' ? 

Yes . 

And you would sometimes become involved in trying 

protect your mum; is that right? 

Yes . 

And to get him off of her? 

Ah- ha . 

19 Q . I think you say that that was just horrendous? 

20 A . Yes . 

to 

21 Q . You tell us about this sort of dual role of trying to 

22 

23 

protect your mother , but also trying to protect your 

younger brothers as well? 

24 A . My two older sisters - - I was trying to think there , who 

25 would have been, obviously they would have been 14 , 15 , 
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around about that age , and my older brother , they seemed 

to be away doing other things . I don ' t know what they 

were doing but they never seemed to be there half as 

much . So I was kind of left , and I was kind of oldest , 

and I was always particularly close to my wee brothers . 

Even though I got in a lot of trouble I tried to steer 

them away from trouble . 

And it was the same when my father was violent . 

I was trying to protect them . I would try and get them 

to go upstairs to their bed so they didn ' t witness it , 

and that would leave me physically trying to intervene 

to protect my mum and as in jump in and try to wrestle 

with my father when he was being violent . But given my 

young age , that was you know, I was just swatted to 

the side , it didn ' t make much of an impact . 

16 Q . This , you have said , is from about nine or ten , is that 

17 right? 

18 A . Nine or ten . It ' s also worth stating , sorry , and 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

I don ' t think I put it in there as well , that the police 

were aware of this level of violence and aggression by 

my father towards my mother . They were involved . 

They ' d actually been up and involved a couple of times , 

and then reprimanded my mum for her shouting , for crying 

so loud . I don ' t know, if I think she was meant to weep 

quietly, I don ' t know . 
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But they were aware of this , and they actual ly did , 

I would say ' intervene ' inasmuch as being present , and 

tell my mum to try you know, just try to keep her 

voice down a bit . So they were there . 

I just wanted to say that , because I ' m not sure if 

I ' d put that in the body of the statement as well . 

7 Q . So the police seemed to be aware of violence happening? 

8 A . Aye . It ' s not that they did seem to be aware; they were 

9 aware. They were aware . 

10 Q . But they didn ' t do anything about it other than tell 

11 your mum 

12 A . Other than reprimand my mother . 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

And I remember one instance , and I don ' t know if 

this is the purpose of me doing this , but my mother was 

locked in a small shoe cupboard and she was chapping the 

door , and I was standing there, my father was standing 

there , two police officers standing, and my mother's 

scraping the door , saying that she couldnae breathe and 

they was telling her, ' Look , can you just pipe down 

a bit here, we're trying to tal k to - • , as in my 

father , so that was the kind of role that they played 

during that period . 

23 LADY SMITH : Wel l , Allan, that was the era where it was not 

24 

25 

uncommon for the attitude of the police to a disturbance 

within the home as being ' just a domestic' . 
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1 A . Absol ute l y . 

2 LADY SMITH : Not for t hem to get involved with , really . 

3 A . Absolutely . 

4 MS FORBES : Certainly there wasn ' t any help provided to you 

5 i n relati on to --

6 A. No . 

7 Q . what was going on . 

8 

9 

10 

I think you tell us , Allan , that there came a time 

when you started to hang about with local gangs in the 

housing scheme? 

1 1 A . Ah- ha . 

12 Q . And there would be some criminality involved , breaking 

13 into houses and shops to get money and t he like? 

14 A . Yes . But I think just the way you mention it there , and 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

I thi nk you ' re r i g h t to mention it that way , because 

that ' s the way that I have mentioned it , as hanging 

about gangs and things . I ' ve done these guys 

a disservice by saying ' gang '. They weren ' t like 

a recognised gang , they were children like me , and we 

were therefore described by others as a gang . But we 

weren ' t really a gang . We were like a collective of 

children . Do you know what I ' m saying by that . You 

know, we weren ' t like a recognised street gang and 

ever ything that goes a l ong with that . We were j ust kind 

of bonded together by our age , circumstances , wh ere we 
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l ived , and a l so what we were experiencing . Because they 

experienced fairly similar things as well . 

So I just wanted to correct that . But you ' re right 

to bring that up , but that was my terminology . But 

I think that ' s the wrong terminology . I don ' t like 

that , I must say. 

7 Q . Okay . I think you say that these were sort of pals , and 

8 

9 

10 

they had a level of dysfunction also in their households 

and you just all sort of knitted together . Is that 

a better way to see it? 

1 1 A . Yes . Yes , aye . 

12 Q . These were people that you thought you could trust and 

13 they depended on each other? 

14 A. They were people that I did trust , aye . They were 

15 trustworthy . 

16 Q. Then as you got older , I think you describe there was 

17 

18 

19 

20 

more serious things happening , more serious offending , 

some violence , becoming involved in things , and then you 

started to come to the attention of the crimina l justice 

system? 

21 A. Yes . 

22 Q . That was about -- by the t ime you say you were 1 2 or 13 

23 you had been to quite a lot of children ' s hearings? 

24 A . Yes , aye . 

25 Q . I think you also say that you had a social worker , and 
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1 you name her , Margaret Clark? 

2 A . Yes . 

3 Q . She was someone that stayed with you, and we ' ll talk 

4 

5 

about her later, she was someone that was a figure 

throughout --

6 A . A constant , yes . 

7 Q . A constant figure throughout your whole life . 

8 A . Mm- hm . 

9 Q . I t hink you saw her as being somebody who was really 

10 good --

11 A . Absol ute l y . 

12 Q . -- and kept in contact with you , and you respected her? 

13 A . Yes . 

14 Q . I think you tell us the first contact maybe with her was 

15 when you were about 14? 

16 A . Aye , if I remember right my initial contact with 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

Margaret was on a voluntary basis , like voluntary 

I went to the panel , or the hearing , but it was 

voluntary supervision . I didn ' t -- when I was t hat age 

I wasn't quite sure what that meant, but to me it was 

still on supervision and it was only as I got older 

I started to make of it , but my initial contact , it was 

through a vol untary supervision order . 

24 Q . I think you tell us that you thought she was somebody 

25 who was genuinely concerned about what you were getting 
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1 up to? 

2 A . Oh absolutely . 

3 Q . And she just always treated you with kindness and 

4 respect? 

5 A . Yes , and my mum with kindness and family members that 

6 

7 

she came into contact with . She was just a -- just 

a lovely person . 

8 Q . I think you also say she was involved in setting up 

9 a football team of some kind for you --

10 A . Yes . 

11 Q . -- and some of your friends ; is that right? 

12 A . Yes . 

13 Q. In fact that team would play Kerelaw? 

14 A . Yes . 

15 Q . But I think you say that it wasn ' t reall y what you woul d 

16 

17 

expect football to be , there were fights , chasing each 

other with bricks and bottles sometimes? 

18 A . Yes . 

19 Q . Okay . 

20 A . Aye . I think it ' s worth stressing as well , because 

21 

22 

23 

24 

25 

I never stressed this a bit , and again this is my words 

understanding , Margaret ' s wee football team. By the way 

this was a unique approach to working with children and 

children of our kind of background . This was something 

that never happened . 
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I t was okay for the likes of Kerelaw in terms of 

a football team, because they are a residential 

establishment . But I mean Margaret didn ' t even like 

football , she hated it . But the very fact is s he done 

this . Her practice was phenomenal . It was only -- you 

know again , in later years and particularly when 

I became a qualified social worker , I ' d think back , ' My 

God, how did she manage that? ' And it annoys me at times 

that she never got the praise or recognition that she 

deserved . But she did organise games , we did play other 

children ' s units. The games against Kerelaw didn ' t 

always end the way they should have ended . In fact it 

was mayhem at times . But that was just part and parcel 

of the game then. 

15 Q . I think you tell us , Allan , that you were about 14 and 

16 

17 

18 

you were out playing footba l l one t ime and you ended up 

breaking into the local pub , a milk lorry was then 

stolen, and you filled that up with alcohol . 

19 A . Ah-ha . 

20 Q. And then hid the lorry in the local housing scheme? 

21 A . Aye . 

22 Q . But it was quite quickly found by the police . 

23 A . Yes . 

24 Q . And yous were picked up? 

25 A . Yes . 
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1 Q . Was that then what led to the sort of emergency 

2 Children ' s Panel that was then set up? 

3 A . Yes . 

4 Q . At that you were then sent to an assessment centre? 

5 A . Ah-ha . 

6 Q . It was to be for three or four weeks, you say? 

7 A . Yes . 

8 Q . I think , Allan , you then go on to tell us about the time 

9 

10 

at that assessment centre , and at this time you would 

have been still 14 , is that right? 

11 A . Yes . Aye . 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

vt:vur 1uc:t1 y 11,~muuu, 1s - to be published later 
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Secondary Institutions - to be published later 

11 Q. After about three or four weeks you returned home , but 

12 this was really just you back in the same environment? 

13 A. Yes . 

14 Q. Same problems? 

15 A . Aye . 

16 Q . I thi nk you say that you felt though that your status 

17 

18 

had maybe been elevated because you had been to 

an assessment centre? 

19 A . Yes . 

20 Q. Was that out within your friend group? 

21 A . Probably beyond that . You know, other children at 

22 

23 

24 

school . But defi nitely within our friend group , but 

I would say probabl y locall y and other kind of weans in 

the kind of nei ghbourhood . 

25 Q. So it was known that you were the boy wh o had been to 
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1 an assessment centre? 

2 A . Yes . 

3 Q . You tell us , Allan , later , this is at paragraph 33 , that 

4 

5 

6 

you went back then , you were expected to go back to the 

high school in Saltcoats , but they didn ' t really want 

you there . They weren ' t very welcoming? 

7 A . No , they never - - they never wanted me there . 

8 Q . I think you say that there were a couple of teachers 

9 there who would physically assault you regularly? 

10 A . Yes . 

11 Q. The comment you make at that paragraph, Allan , is that 

12 

13 

some teachers there were - aggressive and abusive 

Secondary Institutions - to be published later 

14 Iii 
15 A . Absolute l y . 

16 Q . You describe being battered a couple of times by the 

17 teachers? 

18 A . Ah- ha . 

19 Q . I think you then say that -- well , I was going to ask , 

20 

21 

Allan , what did that mean for you then for going to 

school? Did it mean you just stayed away? 

22 A . Mostly . I mean me and my pals were , when I remember 

23 

24 

25 

back , I think we were rarel y there , we never went , we 

just went away and done our own thing . Well, t h at meant 

offending in some capacity . And that became we were at 
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school less and less frequent , and nobody really asked 

any questions . So we just kind of fell in that pattern 

of convenience for everybody . 

4 Q . So you didn ' t want to go and , from your impression , they 

5 didn ' t really want you there? 

6 A . No , they didnae want me there , or some of my friends , 

7 they didn ' t want any of us there . 

8 Q . I think at paragraph 35 , Allan , you then say that you 

9 

10 

11 

12 

13 

were quickly getting involved in crime again and 

anti-social behaviour , and there was then a time after 

a party where a number of your friends and you ended up 

breaking into the school and caused damage to the 

school . 

14 A. Mm-hm . 

15 Q . I think you say it was quite an extensive --

16 A . Yes . Aye . 

17 Q . -- amount of damage? 

18 A . Aye . 

19 Q . The next day then you were arrested . I think there were 

20 

21 

four of you , you tell us , is that right? And you were 

put on an unruly certificate? 

22 A . Ah-ha . 

23 Q . Then you appeared in court , and that was the first time 

24 

25 

up until that point that you had appeared in court . 

Before it had just been Children ' s Panel s ; is that 

80 



1 right? 

2 A . Yes , aye . 

3 Q . You were told that you were going to be remanded at 

4 

5 

Longriggend for a week , but you had to spend a night in 

Barlinnie before that? 

6 A . Ah-ha. 

7 Q . Allan , you then go on to tell us about Barlinnie , and 

8 

9 

10 

11 

this is from paragraph 37 of your statement . You say 

the police took great pleasure when they dropped you off 

there telling you that that was you in with the big boys 

now . 

12 A . Ah-ha . 

13 Q. You say that you and your pals were all terrified? 

14 A . Aye , yes . 

15 Q . But you didn ' t show that to each other? 

16 A . No , not at all . Not at all . We just kind of swaggered 

17 our way through it . 

18 Q . You tell us about how you were processed, and we have 

19 

20 

21 

that there . You were put into the young offenders' 

section, handcuffed . At this time , how old would you 

have been , Allan? 

22 A . 15 . 

23 Q . 15 . And you were put in a dog box to wait? 

24 A . Yes . 

25 Q . You ' ve described that . We ' ve heard some evidence about 
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the dog boxes , you say that it wasn't much bigger than 

a phone box? 

3 A . Aye . 

4 Q . But I think you tell us sometimes t here would be about 

5 four or five lads in it? 

6 A . Aye , absolutely . 

7 Q . So you wouldn ' t jus t be in there on your own , even in 

8 that small space? 

9 A . No , you felt people ' s breath on the back of your neck , 

10 while you were right -- I mean, you were crammed into 

11 these places , yes , absolutely . 

12 Q . 

13 you say you were checked for lice? 

14 A . Ah-ha . 

15 Q . This is at paragraph 39 , and you were told to drop your 

16 pants and checked by a doctor? 

17 A . Ah-ha . Or a man in a white coat . 

18 Q . Yes . I think you tell us the room was mobbed, you say , 

19 and i t was humiliating? 

20 A . Yes , aye . 

21 Q . Would that be with other inmates , or other boys or young 

22 offenders? 

23 A . Yes , aye . 

24 Q . You tell us a little bit about Barlinnie and you say 

25 that it was a place that was full of older guys who had 
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1 obviously drank all their lives? 

2 A . Aye . 

3 Q . You were put in a dark cell that night and you say you 

4 were terrified? 

5 A . Aye . 

6 Q . I think one of the things you say at paragraph 40 , 

7 

8 

9 

10 

Allan , is you say : 

' Despite my young age , I could feel , sense , hear , 

and almost touch the pain in the screams from those 

guys .' 

11 A . Aye . 

12 Q . Was this the other men that were in --

13 A . Yes , what they used to do, they used to call D Hall in 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Barlinnie ' the Jakey Hall ', and when they say ' Jakey ' 

that was old guys that they referred to who were all 

sorts of alcohol problems and used to beg in the street 

and used this behaviour and every now and again they 

would get rounded up . 

But these guys were severe, like absolutely severe 

problems , and I always remember it by lying in Barlinnie 

that night as well . And you could almost taste the 

pain . And even though I was the age I was . You 

couldnae deny it , you couldnae - - it was there , it was 

really , really upsetting , and I remember thinking 

there ' s nobody helping these old guys . But that was 
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2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

an accepted part of the whole process with their 

dealings with us , old guys like that went to 'the Jakey 

Hall ', they never went to hospital , they never received 

any sort of assessments or support . They went to the 

Jakey Hall and that was it , and that was while you are 

waiting to go to Longriggend , or whatever it had to be , 

young offenders would also be located in D Hall and 

that ' s why we always had a kind of close proximity . We 

were kept in the Jakey Hall . 

10 Q . That was only one night you spent there? 

11 A . One night that time . 

12 Q . But that ' s something that stays with you? 

13 A . Oh , absol ute l y , absolutely . It ' s haunti ng , haunting . 

14 Q . You tell us , Allan , the next morning you were taken on 

15 

16 

17 

a bus to Longriggend and you were to be kept there for 

a week , and Longriggend was a place that you had heard 

of --

18 A . Aye . 

19 Q . -- through its reputation? 

20 A . Yes . 

21 

22 

23 

24 

25 

Q . I take it that wasn ' t a positive reputation? 

A . No . 

Q . So fair to say you weren ' t looking forward to 

ther e? 

A . No , not at all. 
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1 Q. You tel l us about Longriggend from paragraph 42 and you 

2 say that t h is was i n November 1976 . 

3 A . Ah-ha . 

4 Q. You describe t he k i nd of journey there , and crossing t h e 

5 moors 

6 A . Aye . 

7 Q . - - and it be i ng a bleak and dark morning on your way 

8 

9 

10 

11 

ther e . 

You tell us about the admissions process , and that 

was the same as Barlinnie , this being stripped naked and 

del o used 

12 A . Aye . 

13 Q. -- gett ing your ha i r checked , and I think you sai d you 

14 

15 

16 

were particularly worried about getting your hair shaved 

a nd peopl e knowing that you had lice, but l u ckil y that 

didn ' t happen to you and you were c l ear ? 

17 A . Yes . 

18 Q. And they c hecked your t e sti cles and things like that? 

19 A . Aye . 

20 Q. But you say this whole p rocess was another dehumanising 

21 experience? 

22 A . Absol ute l y . 

23 Q. You tel l us at paragraph 46 , Allan , abou t t h e fact that 

24 you were given a uniform . 

25 A . Ah- ha . 
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1 Q . But was this a uniform for adult males? 

2 A . Well , it ' s certainly -- I mean , that ' s a fair enough 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

question . It was certainly wasn ' t for children, and 

I ' m presuming it probably was for adult males . I t 

didn ' t affect any of us and I happened to be the 

smallest , unfortunately, so I looked more like ' Coco the 

Clown ' than anybody else with these oversized s h oes on 

and this ill - fitting uniform . 

But I think -- I mean you ' re probably right , they 

probably were initially for adult males . 

1 1 Q . By this time you ' re stil l 15; is that right? 

12 A. Mm-hm . 

13 Q. You ' re there because of thi s unruly certificate and 

14 being remanded? 

15 A . Yes . 

16 Q. You ' re still with your pals at this point ; is t h at 

17 right? 

18 A . Yes . 

19 Q . So were they a similar age to you? 

20 A . Yes . 

21 Q . Were you aware of whether they were all on an unruly 

22 certi ficate or did you 

23 A . We were all the same. 

24 Q . All the same? 

25 A . We were on it . 
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1 Q . I think you tell us yous were all sent to t his schoolboy 

2 section? 

3 A . Ah-ha . 

4 Q . But you comment there was no school there in that part . 

5 A . There was a school . There were classrooms there . But 

6 

7 

8 

we were never -- we were never in as part of the 

educating system, but they did have a ... I am saying 

' classroom ', what looked like a classroom t hey had . 

9 Q . I think you tell us that your days were spent, this is 

10 

1 1 

12 

at paragraph 48 , locked up for most of the day , and you 

had to use a pot for the toilet and take it out at 

regular times to e mpty it . 

13 A . Ah- ha . 

14 Q . I think you tell us at paragraph 51, Allan , about having 

15 

16 

17 

18 

to p l ay this game -- we ' ve heard some evidence about 

this -- murder ball in t he gym, and you say that this 

was one boy having to try and hit others by throwing 

a ba l l at everyone? 

19 A . Aye , ah-ha . 

20 Q . Forcefully? 

21 A. Yes . 

22 Q . But I think you describe it as being just violence , 

23 though? 

24 A . It was a form of abuse by the staff who encouraged the 

25 boys to take it that bit further , because probably 
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5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

legally, or professionally, they couldn't take i t as far 

as they would want . But it was an abusive act . It was 

an act of violence from start to finish , and it was 

organised by the staff in Longriggend . It was awful . 

And again , as well , me and my pals , we were fairly 

at ourselves . There were some boys we could fight to 

protect ourselves . Some boys we couldn't , but probably 

most we could . But there was boys far less able than us 

in there , and even as an adult I used to think back to 

what those boys went through , and it was absolutely 

awful. 

And by going through this in front of staff members , 

and not even staff members witnessing it , this was staff 

members who had actually organised it , and found the 

whole process extremely entertaining . You know , it ' s 

16 LADY SMITH : Allan , what type of ball did you use? 

17 A . It was like a heavy -- it wasn ' t as heavy as a medicine 

18 ball , but it was a weighty ball , a weighty leather ball. 

19 LADY SMITH : Thank you . 

20 A . It wasn ' t like a normal football . It was , again , 

21 enhancing the entertainment value . 

22 MS FORBES : You say, Allan , about discipline there , that it 

23 

24 

was strict , and the way that the prison officers would 

communicate was really just to bark orders . 

25 A . Aye . 

88 



1 Q . I think you describe them as bullies? 

2 A . Oh , absolutely . At best they were bullies . 

3 Q . I think you go on to tell us that they were aggressive 

4 and violent? 

5 A . Ah-ha . 

6 Q . And there were physical assaults by staff members? 

7 

8 

9 

10 

1 1 

12 

13 

14 

15 

16 

A . Having said that I probabl y should have said , sorry , 

and I don ' t know if I have , this wasn ' t every single 

staff member , maybe a core group within the institution . 

But when you ' re that age and you experi ence that type of 

violence you tend to think that everybody's -- not every 

single staff member was violent and aggressive , but 

ther e was a s ignificant , or certainly what felt to me 

a significant number of staff members at the time that 

did engage in thi s kind of behaviour , a significant 

number . 

17 Q . You say that you saw prison officers punch boys on the 

18 

19 

20 

side of the head for tal king or for carrying on . They 

would ridicule people , lash out , punch t hem or kick 

them 

21 A . Aye . 

22 Q . things like that? 

23 

24 

That ' s something you witnessed on a regu l ar daily 

basis? 

25 A . Yes . 
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1 Q . But I thi nk you make the point that it didn ' t happen to 

2 you , yourself . 

3 A . No , it didnae , no . 

4 Q . You do talk at paragraph 55 , All an , about t h e fact that 

5 there was a hierarchy and a violence amongst the boys . 

6 A . Probably . Can I -- sorry, just another wee point as 

7 

8 

9 

10 

1 1 

12 

13 

14 

well , I ' m sorry to keep in at you , and it didn ' t happen 

to me , b u t it didn ' t happen to me through any decency of 

the staff . That was because I was able and wise enough 

to l i ve on my wits , to ensure that I d i dn ' t put myself 

i n that situation . So that was through my efforts to 

avoid that . It certainly wasn ' t through the efforts of 

the staff a nd the i nsti tuti on . There ' s a b i g 

difference . 

15 Q. You were essentiall y wi se enough to keep your head down? 

16 A . Absol ute l y . 

17 Q . And keep out of the line of fire? 

18 A . Absol ute l y . 

19 Q . We were just talking there , Allan , about this h i erarchy 

20 

21 

22 

and the violence amongst the boys . So within the group 

of boys who were in there there was also issues of 

violence? 

23 A . Yes . 

24 Q . You tell us that it was n ' t uncommon to see g u ys -- wer e 

25 these guys or were these boys under 18 , with their faces 
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1 ripped open , you say? 

2 A . Well , technically they were -- aye , I mean in 

3 Longriggend technically they were under 21 . 

4 Q . Right . Okay . This was , you say , from having been 

5 slashed by someone else? 

6 A . Yes . 

7 Q . You talk about the fact that homemade weapons was 

8 something that was rife there? 

9 A . Yes . 

10 Q . These were like toothbrushes with razors stuck to them? 

11 A . Ah- ha . 

12 Q . As we have said , you told us that you kind of kept to 

13 your self and kept your head down? 

14 A . Ah-ha . 

15 Q . But I think you comment that that was a point when you 

16 

17 

realised that maybe you weren ' t as hard as you thought 

you were? 

18 A . Yes , aye . 

19 Q . Because you ' d started to learn how to survive in 

20 an institutional setting? 

21 A . Ah-ha . 

22 Q . You say there was one fight that you were involved in 

23 

24 

when you were at Longriggend . That was in the dining 

hall , is that right? 

25 A . Yes , ah- ha . 
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1 Q. I think you tell us that was in relation to somebody 

2 

3 

4 

saying something and you had to say something back and 

you knew that if you didn ' t take action you were going 

to be a target? 

5 A . Ah-ha . 

6 Q. Was this involved -- would this invol ve a metal tray; is 

7 that right? 

8 A . Yes . 

9 Q. So you were hit with a metal tray and you decided to 

10 fight back . 

11 A . Ah- ha . 

12 Q. But I think you explained that it was sort of tactical , 

13 

14 

because i t happened in front of one of the prison 

officers 

15 A . Ah- ha . 

16 Q. -- and you knew that would mean it would be split up 

17 quickly? 

18 A . Aye . 

19 Q . So was that a way to sort of assert yourself, fight 

20 

21 

back , but without perhaps having the consequences that 

might come --

22 A . Absolutely . 

23 Q. You say that t hi s was just a week that you were i n 

24 

25 

Longriggend that time , is that right , and you went back 

to court , but you were given bail but t h ere was 
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1 

2 

a fiscal ' s appeal and that meant you had to go back to 

Longriggend until the appeal was dealt with 

3 A . Yes . 

4 Q . - - so it was another few days before you actuall y were 

5 released . But all four of yous got back out? 

6 A . Yes . 

7 Q . So you ' re back home after that , you tell us , and you 

8 

9 

continue to be involved with the criminal justice 

system, continued coming to the attention of the police . 

10 A . Ah-ha . 

11 Q . At that time the school wouldn ' t take you back because 

12 of what had happened --

13 A . Yes . 

14 Q . -- in relation to the damage --

15 A . Aye . 

16 Q . and then the social worker found you a place at 

17 St Andrew ' s Approved School? 

18 A . Ah- ha . 

19 Q . Was this something at the time that you sort of agreed 

20 to? 

21 A . I didn ' t have any say in the matter . And I think then 

22 

23 

24 

25 

as well , and it certainly seemed to be with our circles, 

it wasn ' t that big a deal because everybody went to , you 

know, St Ninian ' s or Geilsland or St Andrew ' s or 

St John ' s , it was almost like children in mainstream 
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2 
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5 

6 

7 

8 

9 

schooling would describe going into fourth year or fifth 

year or sixth . To us it was approved school . So I just 

happened to be -- I knew I was going to an approved 

school and I remember Margaret discussed that with me 

and said that we were just waiting on a vacancy , and 

then at this time it just happened to be St Andrew's . 

But just that was a kind of way of life for us then . 

We a l l knew we were probabl y going to go at some point 

to one of these places . 

10 Q . I think you say that it was a Children ' s Panel , but 

11 

12 

essentia l ly they just rubber stamped it because it had 

been decided? 

13 A . Aye , but I knew I was going so I just had to get through 

14 the process . 

15 Q. You talk about St Andrew ' s School in your statement , 

16 

17 

Allan , from paragraph 67 , you were 15 still at that 

point? 

18 A . Ah- ha . 

19 Q . I think you tell us you were there for about five or six 

20 months . 

21 A . Ah-ha . 

22 Q. You tell us a little bit about the sort of routine . 

23 

24 

25 

There was work squads after breakfast and you were 

invol ved in trying to learn bricklaying , I think , is 

that right? 
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1 A . Ah- ha . 

2 Q. But there was no education at St Andrew ' s? 

3 A . No . No , not that I recall . 

4 Q . Initial ly you didn ' t get any home leave , but that 

5 started after about six weeks? 

6 A . Yes . 

7 Q . I thi nk you tell us about some of the staff , but there 

8 weren ' t peopl e that you had issues with specificall y? 

9 A . No . 

10 Q . You tell us at paragraph 79 that it was an issue when 

11 

12 

you got home on l eave where you were stabbed; is that 

right? 

13 A . Ah- ha . 

14 Q . You went back to St Andrew ' s and you say that you 

15 

16 

remember the house mistress there making a fuss of 

you --

17 A . Ah-ha . 

18 Q . -- because you were injured . I think you say that you 

19 

20 

21 

22 

never ran away from there , but boys often did . 

At paragraph 82 , Allan , you make a comment : 

' Some kids ran away in order not to be returned 

home .' 

23 A . Ah- ha . 

24 Q . Did you just become aware that some boys ' home life was 

25 bad 
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1 A . Aye . 

2 Q. -- and they just didn't want to go home? 

3 A . Aye , it was terrible , aye , really bad . 

4 

5 

6 

7 

Q . You tell us about there , that he was 

a decent guy and you liked him, and what you saw of 

corporal punishment there seemed to be appropriate but 

it wasn ' t something you ever received? 

8 A . No . 

9 Q. Because , again , was this you toeing the l ine and keeping 

10 your head down? 

11 A . Yes , aye . 

12 Q. However you do say , Allan , that there was bullying 

13 

14 

15 

ther e , and it was , I think the way you descri be it at 

paragraph 84 , it was far more prevalent there than it 

had been at any other place? 

16 A. Ah-ha . 

17 Q . This was somewhere where there was a clear hierarchy 

18 amongst the boys? 

19 A . Aye . 

20 Q . There was regular fighting? 

21 A . Aye . 

22 Q. And there were often boys crying and in distress? 

23 A . Yes . 

24 Q. From that , you think that the staff must have known 

25 about the bullying because it was out in the open? 
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1 A . Yes . 

2 Q . You do tell us about a time where there was an issue 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

where you had been assaulted by someone and his mates , 

and I don ' t know if this is at paragraph 86 , just to 

clarify, I think you talk at paragraph 86 about within 

the first couple of nights when you were there a boy and 

his mates coming into your room during the night and one 

of them hitting you with a lump of wood on your head? 

9 A . Ah-ha. 

10 Q . I think you tell us the paragraph before that that there 

11 

12 

was an issue that you were then involved in assaulting 

someone with a dart? 

13 A . Ah-ha . 

14 Q . Were those two incidents linked? 

15 A . Yes . 

16 Q . Is that what happened after you were hit with the wood? 

17 A . Aye , ah-ha . 

18 Q . I think you say that this was something you had to do 

19 because you had been battered . 

20 A . Yes . 

21 Q . You had to then retaliate? 

22 A . You were forced into behaving like that . That ' s what 

23 you were forced into as part of protecting yourself . 

24 Q . You say, at paragraph 87 : 

25 ' St Andrew ' s was such a violent. p.la,;E;l, 
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1 And that really was your introduction? 

2 A . Ah- ha . 

3 Q . Again , you ' re saying you had to live on your wits , and 

4 

5 

6 

7 

after you had this fight with the main boy , if you like, 

you got some respite from the bullying . Is that right? 

And if you hadn ' t acted like that, I think you tell 

us that you would have been one of the victimised boys? 

8 A . Absol ute l y . 

9 Q . You talk about , Allan , the fact that the main guy -- is 

10 this the one that you had a fight with? 

11 A . Ah- ha . 

12 Q . Used to pour boiling tea down the back of boys ' necks? 

13 A . Ah- ha . 

14 Q . And just claim it had been an accident . 

15 A . Aye . 

16 Q . And nothi ng was done by the staff? 

17 A . No , nothing . 

18 Q . You never saw staff intervening when anything would be 

19 happening? 

20 A . I mean staff would come to the table with the neck 

21 

22 

23 

24 

25 

boiling incident , so they would attend the table . But 

I don ' t particularly recall him getting dragged away or 

the boy getti ng taken out to go and get medical h e l p , it 

was just a case of ' what's happening here? ' That ' s 

probably as far as I remember it going. I don ' t 
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1 

2 

3 

remember any significant staff intervention to protect 

another boy, or anything l ike that . Any sort of 

restraining or -- I don ' t remember any of that . 

4 Q . So they would just not intervene , that was t he failing 

5 

6 

that you saw, they were not intervening in these 

incidents? 

7 A . No , they did not intervene , no , absolutely not . And 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

they knew it went on . 

It's probably hard for me to say , because and 

I don ' t know whether it ' s maybe quite bizarre in some 

sense . There was some of the staff at St Andrew ' s , 

I liked them . And it's funny how, because I was 

thinking not that long ago, maybe after this statement , 

Mrs McNeil! and Ms Mccallum, and it just kind of came to 

my mind, I thought I tend to remember all the people who 

were kind to me as opposed to who were unkind to me and 

violent and aggressive for some reason . 

So there ' s obviously something in that . But , aye , 

as a social worker I would look back there and say : 

' By the way, your practice was appalling . I mean it 

really was , it ' s unacceptable .' 

But then at the time , being there , being as a child, 

I could -- I experienced kindness from t hese people and 

appr eciated it , they were decent people , and I just 

don ' t think they were qualified to -- you know , and this 
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6 
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8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

we ' ve probably seen in the later years in other 

institutions, they ' re getting people in these jobs who 

by the way just cannot cope with these jobs . They're 

not able , they are not qualified , they don ' t know how to 

cope with it , because I ' m kind of loathe to criticise 

the staff here in some sense , because I thought a lot of 

them were really decent individuals . I liked them, 

I was fond of them , I can still remember them . There ' s 

still some conversations in my life that crop up and 

I'll say to whoever I ' m talking to about these 

individuals . 

And they never done anything overly remarkable, if 

you know what I mean , it wasn ' t like Margaret Clark . 

But they were decent people . 

But I just don ' t think , looking back , probably , with 

my professional head on , I ' d be saying : 

' These people , you know , who is interviewing people 

for these kinds of jobs? ' 

You know . 

20 Q . So maybe they weren ' t right , they weren ' t the right 

21 people for the jobs , maybe they weren ' t qualified? 

22 A . I would say maybe -- I doubt if they were , because they 

23 

24 

were decent people , but they just didn ' t know how to 

cope with it . 

25 Q . And they probably weren ' t trained either? 
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1 A . No . By the way again , sorry , if I can just say , the 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

1 1 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

likes of t he approved school I was in as a child , and 

then I was in as a student , and then I was in as 

an actual worker , by the way that ' s the hardest job I ' ve 

ever done in my life . It ' s a hard , hard job . And 

I don ' t want to go off on a tangent here , but certainly 

when I did work in these places and when I was 

a student , people were , or they certainly seemed to me 

to have the same access to training and qualifications 

in the mid-1990s as they probably did then in the 

mid - 1970s , which my understanding it was by the way 

virtually nil , nothing . 

So , you know, it was as if you ' ve got t his period of 

time here , but who is hiring these guys , who is bringing 

these people into such a high- powered demanding 

a job , by the way , that can impact on young people , as 

yous know , I don ' t need to tell you, by the way for the 

rest of their lives . Who is recruiting here? 

As I say, I don ' t mean to go off on a tangent but 

it ' s just again I felt obliged to say that because we 

are talking about staff group at St Andrew ' s . 

22 Q. That ' s useful to know, Allan , and I think you do talk 

23 

24 

25 

about it a bit later in your statement as we l l , about 

looking back at your time after you became qualified 

yourself , so I ' ll maybe come back to that a littl e bit . 
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1 

2 

3 

I think you do say that the staff there , although 

you never saw them assaulting anybody , you say you 

didn ' t see them being bad to anyone --

4 A . No . 

5 Q. -- but they let these things go on? 

6 A . No , there was corporal p unishment , you got the belt , but 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

then you got the belt in mainstream schooling at that 

particular time . And Mr li1illll he 

would use one of these . If you were to visualise and 

draw who you thought would be of 

an approved school you would draw Mr Really 

a disciplinarian , I don ' t know if he was , but I am 

assuming he was ex- army , the way he used to march about 

and he would pull the belt out . 

But do you know what, thinking back, I don't think 

any of that was done in an abusive way . I li ked that 

guy as well , by the way , he was fair . If you stepped 

out of l i ne you got it , but if you didn ' t , you were 

sorted , you were okay , there was no hassle . Fair enough 

guy . 

21 Q . I think your time , though, there came to an end I think 

22 you tell us about May 1976 . 

23 A . Mm- hm . 

24 Q. Just before you were 16 . 

25 A . Ah- ha . 
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1 Q . You knew, I t hink, that you were going to get borstal or 

2 

3 

detention , and that was because of what happened at the 

school , is that right? 

4 A . Yes . 

5 Q . The borstal report that was prepared, as far as you ' re 

6 aware , recommended that you go back to St Andrew ' s? 

7 A . Yes . 

8 Q . But the Sheriff didn ' t agree with that and you were 

9 sentenced , I think , to two years ' borstal training? 

10 A . Ah-ha . 

1 1 Q . You were in the dock , at that time , you tell us , with 

12 

13 

your three friend who had been involved , but they were 

still only 15 , so they all went to Approved Schools? 

14 A . Ah-ha . 

15 Q. You were taken again straight from court to Barlinnie 

16 

17 

18 

19 

and again this was the stop-off before you went anywhere 

else . I think you described it the same as the last 

time , but the l ast time you were there with your friends 

and this time you were there on your own . 

20 A . Ah-ha . 

21 Q. I think you say there was a comfort from being with your 

22 pals the first time? 

23 A . Absolutely . Aye . 

24 Q. You didn ' t have that then . 

25 You then went to Polmont . So was it just, again , 
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1 one night in Barl innie , or thereabouts? 

2 A . Yes . 

3 Q. You tell us about Polmont from paragraph 95 . You make 

4 

5 

6 

7 

a comment there , Al lan , that the deeper you got into t h e 

crimi nal justice system the worse it got and Polmont was 

your apprenticeship . Looking back , is that how you kind 

of see it now? 

8 A . Aye . Yes , aye . 

9 Q. You say : 

10 

1 1 

12 

' Just when you think things can ' t get any worse , 

they get more severe , more harrowing , and more 

traumatic .' 

13 A . Yes . 

14 Q . You describe being in the ' Alicali ', the allocation wing 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

first , and this was the sort of short , s harp shock 

treatment a nd you were there for about six to eight 

weeks whilst they assessed you and decided where you 

would go . 

Was that t h en either to somewhere else withi n 

Polmont or to a semi - open place like Castle Huntly or to 

somewhere like Noranside , which was an open prison? 

22 A . Yes , aye . 

23 Q. Again you describe , Al l an , the same delousing , testicles 

24 

25 

check , b u t t h i s time you describe having to bend over 

and h ave to part t he cheeks of your backside? 
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1 A . Aye . 

2 Q . Again you say that the prison officers here were barking 

3 things at people? 

4 A . Ah- ha . 

5 Q . They were aggressive in the way they communicated . 

6 

7 

8 

9 

You tell us , Allan , about an incident that happened 

when you were there at paragraph 100 , you say that this 

was when you first got into Polmont , because you never 

said ' sir ' ? 

10 A . Aye . 

11 Q . What happened as a result of that? 

12 A . I remember going down this part of the admission process 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

and I think everyone was taken into to see the governor . 

I can ' t remember what the purpose of that was , to be 

quite honest with you . They would probably remind you 

the rules or whatever , I don ' t know , and I ' d answered . 

And then I just remember this prison officer hit me 

full force , and I remember falling back onto the 

there was a kind of filing cabinets , and it was a big 

shock , and even though I ' d experienced the things that 

I'd experienced up to then I was still really shocked . 

I didn't expect this, it just came right out the blue . 

And then obviously I discovered in the course of later 

communication it was because I hadn't said ' sir ' to one 

of the questions asked by the governor . 
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3 
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5 

6 

7 

8 

But that was all part of the -- that was almost like 

a rehearsed -- it was like a game, that was like part of 

the process . That was to remind us all , by the way, 

this is where you are now, this is who we are, and this 

is the respect that you will show us , whether we deserve 

it . It was just part and parcel . We all got it . 

Different ways . 

But that was mine, that was my introduction . 

9 Q . At this time you ' re really only a few days after turning 

10 16? 

1 1 A . I didn ' t even shave . And I was actually the youngest . 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

In fact , I think I went right through a full borstal 

being the actual youngest person , because I think the 

boys who came in at the back of me were 17 . I was still 

16 when I left borstal , so I was certainly the youngest, 

and I was one of them, by the way , who was 16 b u t looked 

about 10 . How could I not shave . For the life of me 

I tried to encourage it along but it just d i dn ' t happen, 

you know . It didn ' t help me any . 

20 Q . So that was your introduction then 

21 A. Yes . 

22 Q . -- to Polmont . I think you tell us that this guy who 

23 

24 

did that to you was 6 - foot 2 , you thought , and felt like 

it was - -

25 A . Aye , he was massive , the guy . 
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1 Q . full force? 

2 A . It felt to me like full force . It flung me back against 

3 

4 

the filing cabinet , two or three feet away from where 

I was standing . 

5 Q . You make the comment , Allan , that at that point you 

6 

7 

wondered how you were going to survive two or three 

years . 

8 A . Absol ute l y . 

9 Q. You then go on to tell us about the routine and the 

10 

11 

12 

13 

regimented sort of army-like rules , marching, drills , 

there was this mile- long corridor where you would have 

to scrub the floors , and you were back to the slopping 

out four times a day? 

14 A . Ah-ha . 

15 Q. At paragraph 112 , Allan , you tell us a little bit about 

16 

17 

the attitudes of the prison officers towards you , and 

you say that assaults were common . 

18 A . Mm- hm . 

19 Q. And that was punches, kicks , and being beaten, you say? 

20 A . Aye . 

21 Q. I think you say that you were slapped across the face by 

22 

23 

a prison officer for not being quiet when you ' d been 

told to . 

24 A . Aye . 

25 Q. And you saw other guys get terrible beatings from 
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1 officers? 

2 A . Yes . Savage beatings , by the way . I ' m talking really 

3 

4 

5 

6 

beating someone up . It wasn ' t a punch or a kick or 

a slap . It was down on the deck and kicking and 

punching them repeatedly . It was awful . Absolutely 

awful . 

7 Q . You menti oned in St Andrew ' s , Al lan , that not a ll the 

8 

9 

10 

1 1 

staff - - sorry , you mentioned from before that not all 

the staff in places would be people who would assault 

you . But what was it like in Polmont? Was i t everyone , 

al l the prison officers --

12 A . No , it wouldn ' t have been everyone . It felt to me as if 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

i t was everyone , b u t thinki ng back , no , i t was a bit 

like the other place that I described as well , not every 

sing l e adult was going to engage in that kind of 

behaviour . 

But , again , thinking back , and I did think back over 

the years as wel l , by the way a fair number , 

a significant number . 

But this was also done in front of the ones then who 

were seen as not being recognised as being violent and 

abus i ve . But they witnessed every single thi ng , and 

they sti l l p l ayed their part within that vio l ent regime . 

And they ' re seeing chi l d r en , by the way , because it was 

children . It was maybe young adults in some cases , but 
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2 

3 

there were a lot of -- so they were actually witnessing , 

although they didn ' t do it themselves, they were 

witnessing children being beaten up on a regular basis . 

4 Q . And they were standing by while that happened? 

5 A . Yes , absolutely . 

6 Q . You tell us that after about six or eight weeks you were 

7 told that you would be going to Castle Huntly? 

8 A . Yes . 

9 Q . Then you tell us about that happening . You went to 

10 

11 

Castle Huntly , which you say from paragraph 115 was 

a slightl y more relaxed atmosphere . 

12 A . Ah-ha . 

13 Q . And you did some engineering there , which you didn't 

14 

15 

really enjoy, and there was punishment cells you were 

aware of but you were never in there? 

16 A . No . 

17 Q . In relation to the staff behaviour , you tell us at 

18 

19 

20 

paragraph 142 of your statement , Allan , that there was 

quite a lot of instances of aggression from staff 

towards prisoners . 

21 A . Ah-ha . 

22 Q . The way you describe it there is you say they were 

23 

24 

brutal , although perhaps not as brutal as Po l mont . So 

it was maybe a step down? 

25 A . Yes , aye . 
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1 Q . But stil l viol ence? 

2 A . Still violence , but not as violent as Polmont . 

3 Q . You describe a particular incident where you saw a you 

4 

5 

say a wee guy from Greenock who was beaten vicious l y by 

a pri son offi cer? 

6 A . Ah-ha . 

7 Q . This was in t h e dining hal l ? 

8 A . Yes . 

9 Q . That ' s something that stayed with you? 

10 A . By the way that still bothers me to thi s day . Two 

1 1 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

things abou t Castle Huntly in particular , in terms of 

staff violence , and that ' s certainly one of them . 

And I' ve given , and I proba bly still give mysel f 

a hard time as well , how many of us were in that hall , 

I don ' t know off t he top of my head , 100 , what were we 

doing sitting -- b u t we were just like t he staff then . 

We should have done something to help that boy . That 

was awful. And I -- I still thi nk about that to this 

day and it does nae rest easy with me . And t hen also I 

go on to think , what happened to _ , I wonder what 

happened to him in life . But it does . I still think of 

him and i t sti ll bot hers me . 

23 Q . Your description of that , Al lan , is of a vic i ous attack? 

24 A . Aye , yes . 

25 Q . I thi nk you say that in re l ation to you , that you were 
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1 

2 

assaulted the night before home leave on one occasion, 

a nd that ' s where a prison officer twisted you r nose . 

3 A . Ah-ha . 

4 Q . What were the circumstances surrounding that? 

5 A . By t h e way that was the other thing that I still think 

6 

7 

8 

9 

10 

1 1 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

about as well . 

Now, see if you are sitting down and telling people 

about thi s they wou ld l augh it off and t hey woul d 

wonder : why does that upset you? That was just slightly 

l ess upsetting than - assault , because what they 

used to do is they used to get guys who were due on 

either home leave or they were due to be released . So 

when he wa s on shift he woul d know who was going out and 

he would grab them in this playful way and made sure 

that everybody went out with a blue nose . 

And even , sorr y , as trivial as that might sou nd to 

some people , and it will sound trivial to a lot of 

peopl e . Agai n , that was one of the things t hat really 

a nnoyed me the mor e I thought about that over t h e years . 

And I thought , ' No , he knew exactly what he was doing 

that guy ', and he couldn ' t just let a you ng person walk 

out of pr i son and join his family . It was l i ke 

a process of humi l i ation. So he would walk out with 

this clown- like nose . The r e was just something r eally 

sinister about that that I always felt . 
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2 

3 

4 

So I was subjected to the same treatment , I was 

given weekend leave he bounced on me , it ' s playful , jack 

the lad, tweaking your nose , and so I went out to that 

with my fami l y . Like a lot of other young peopl e . 

5 Q . I think you also say there was something from 1111111 
6 

7 

8 

in relation to you , and that ' s at 

paragraph 148 , you tell us about one occasion, and this 

is when your cel l was getting checked --

9 A . Yes . 

10 Q . -- and you had to lift your mattress up to check for 

11 dust? 

12 A. Aye . 

13 Q . But I think you describe the fact that you knew that 

14 that was about to happen and so you'd cleaned it? 

15 A . It wasn ' t actual l y my mattress . You know what it was , 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

it was like a bed , and you ' d four legs , and I could hear 

him coming down and I could hear him shouting and 

I could hear him moaning , ' Look at that , you ' ve got dust 

under ... ' 

By the way , dust, he ' s checking under your bed legs 

for dust . 

22 LADY SMITH : So that was the bed frame --

23 A . Yes , the bed frame and it was the sole of t he legs , so 

24 

25 

while these boys were being reprimanded for that , 

physically I coul d hear him shouting at them, ' You 
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2 

3 
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5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

filthy being '. 

So we are all standing by the door but I ' ve got 

a damp hanky, because I always like to go over things 

quickly, just before he comes and then I have heard him 

saying that and I just thought I was the bees knees and 

I thought I ' m going to do this , and I quietly dusted it 

on , I was feeling really proud of myself , I thought , you 

know, I have won t h is wee victory , but I suffered for 

that because he was absolutely raging , because nobody 

got recreation that night . For some reason we weren ' t 

going to recreati on , and this was a way that woul d 

ensure that nobody got recreation , apart from me . So 

I was the o nly per son that got recreation that n i ght . 

So that annoyed him . That really annoyed him and 

that upset h i m, and it wasn ' t worth the hass l e , bel ieve 

me . 

17 MS FORBES : I think you say he did something to you as well 

18 when he discovered that you were dust free? 

19 A . Aye . 

20 Q . What was that? 

21 A . He grabbed me by the throat and pinned me up by the 

22 

23 

24 

25 

wall . Again , big guy . By the way I can see his face , 

I could pick him out of a l ine up right now . He pinned 

me right up and i t ' s a l most like a game and all , because 

they know what they are doing here and I fee l as if I ' m 
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1 

2 

3 
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5 

6 

at the point of b l ackout , I cannot breathe , I am getting 

me breath and then he kind of lets you go , and then he 

has got you right up so you have to go on your tiptoes , 

so you feel as if your toes are breaking , in order not 

to choke . So that ' s what I got for being smart and 

dusting under my bed legs . 

7 Q . At that time again you ' re still just 16? 

8 A . Aye . 

9 Q . And he is a fully grown man . 

10 A . Aye . 

11 Q. I think you say there was another run in with that 

12 

13 

14 

and that was at the time you'd come 

back from visiting your parents in England and you had 

Jimmy Boyle's book with you? 

15 A. Yes . 

16 Q . What happened in relation to that? 

17 A . Just the same again , I was in the reception area and had 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

come back at t he time and the book was there , and he 

just come down and he has seen it took offence to me 

having that book and started kind of shouting and 

screaming : " is this your hero? " And all this kind of 

nonsense , and then it was the same . He was a throaty 

guy . He liked a throaty thing , that was his thing , and 

he l i ked to kind of pin you up and you had to go on your 

toes and he would take you to the point where he knew he 
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6 

could take you , one of these ones . 

This is again a big powerful -- again , I was onl y -­

I was small , obviously , I don ' t know, was I just 

5 - foot- 4 or something, I was only small . I was like, 

that there was nothing of me at all . But this was a big 

towering man , and men , fully grown men , adults . 

7 Q . You say, Allan , that nobody , as far as you could tell , 

8 

9 

10 

ever required hospital treatment after being assaulted 

by a prison officer there but there were still hefty 

beatings that were measured out? 

11 A . Aye . But then the thing is these guys are good at that . 

12 

13 

14 

They know what to do to avoid -- thinking back , 

I ' m assuming because if not people would be hospitalised 

every week , so practice makes perfect , I suppose . 

15 Q. The way you describe it is that it was a very measured 

16 and controlled level of violence? 

17 A . Ah-ha . 

18 Q. Again , you talk about the hierarchy , and that this was 

19 the same sort of in every place --

20 A . Aye . 

21 Q . -- and there was fights amongst the inmates there . 

22 

23 

There was always something bubbling away in the 

background . 

24 A . Aye . 

25 Q. Again , this issue of the younger or the weaker boys , you 
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1 

2 

say that you saw some boys targeted from start to 

finish? 

3 A . Aye . 

4 Q . That was usually the first offenders , who didn ' t know 

5 what the dynamics were? 

6 A . Aye . 

7 Q . And all of your time there -- I think you tell us that 

8 you did ten months and three weeks? 

9 A . Yes . 

10 Q . Then after that you went down to Hartlepool to live with 

11 your parents? 

12 A . Ah-ha . 

13 Q. But there was nothing really there for you at the time? 

14 A . No , nothing at all . 

15 Q . One of your friends came to visit , is that right , down 

16 

17 

18 

from Saltcoats , but I think you were into a bit of 

trouble and had some drink with him once he arrived . 

Then did he stay down with you and get into more bother? 

19 A . He stayed short term with me, aye . 

20 Q. There were some issues with breaking into houses and you 

21 were at Juvenile Court for that? 

22 A . Aye . 

23 Q . You were given a borstal recall and you think you had to 

24 go back for about four months or so? 

25 A . Yes . 
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1 Q . By this time you were coming up to your 17th birthday . 

2 A . Ah- ha . 

3 Q . You tell us you were taken to Strangeways and you were 

4 there for about six weeks before you went to Hatfield? 

5 A . Ah-ha . 

6 Q . Then you tell us about your time in Strangeways . I just 

7 

8 

9 

10 

1 1 

want to highlight one or two things that you say about 

that , Allan , at paragraphs 16 1 and 163 . You say in 1 61 

with Strangeways , with the reputation it had as one of 

the hardest prisons in Britain, it was more acceptable 

than the experiences that you had had in Scotland? 

12 A . Yes , aye . I stand by that . I mean, it did have 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

a terrible r eputation , at times , Strangeways . And 

I think was the riot j ust before I was there or j ust 

after that , i nfamous prison rooftop riot . But it had 

a terribl e r eputation before that anyway obvi ous l y . 

But even at that you were subjected to -- it was 

a regime t hat was hard , kind of thinking back . You 

didn ' t have that -- it's not like getting unl ocked and 

then getting down for your dinner where you ' re 

constantly on watch, who is going to set about you, is 

it going to be the staff , i s it going to be 

constantl y l i ving in fear , l iving on edge . 

you know 

The only t h ing that you had to beat in Strangeways 

was the day- to- day regime . That mundane regi me , because 
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2 

3 

4 

you weren ' t allowed you to sit in your chair . So that 

was far easier to cope with , I felt , than an experience 

in Scotland . It ' s totally just -- it ' s like 24-hour 

violence and aggression . 

5 Q . Having that comparison you were able to see those 

6 differences between Scotland and your time down there? 

7 A . Aye . 

8 Q . You were then moved to the open borstal , which was 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

Hatfield, and I think you comment there that that was 

far less brutal , less punitive regime than Scotland, and 

you comment that possibly it's to do with the Scottish 

penal culture , where brutality is embedded . That ' s what 

you say i n your statement , but you don ' t know why that 

is? 

15 A . No , I don ' t -- no , I could guess , but I ' m not sure why 

16 it is . 

17 Q . You comment , Allan , that the staff in Scotland were far 

18 

19 

20 

more viol ent than in Hatfield . There was still this 

distance of a sort of us and them down there, b u t the 

staff were more approachable? 

21 A . Aye . I mean, it was a couple of staff members in 

22 

23 

24 

25 

Hatfield that I really liked, I got on well with . They 

were decent guys . They treated people decently . 

Wher eas I can't remember borstal up here . I don ' t even 

know anyone ' s name in borstal up here that I remember , 
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1 

2 

any staff members . But down there I remember , there 

were a couple . 

3 Q . There was a couple that made an impression and that 

4 stayed with you? 

5 A . Aye . Aye . 

6 Q . You say, Allan , by the time you were released your 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

parents had moved back to Scotland, to Saltcoats , and 

when you were re l eased you went back to Saltcoats . 

Before we go into your time , your professional life 

that I want to ask you about , just have a look at what 

you tell us about your life after being in care . This 

is from paragraph 169 . You say that you went back to 

Saltcoats and you stayed between your siblings' houses , 

but effectively you were homeless for a while? 

15 A . Ah- ha . 

16 Q . But then you started a relationship with your first 

17 

18 

19 

20 

wife , who you had known from before, and you got married 

quite quickly . By that time you were 18 , and you 

started a life together , but you still had the same pals 

and you were still getting into bother? 

21 A . Yes . 

22 Q . You were drinking , and things were becoming a bit 

23 

24 

violent . And you were struggling to get work because of 

your criminal record . 

25 A . Ah- ha . 
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Q . I think you tell us , Allan , at paragraph 172 , you say 

part of you enjoyed the reputation for violence that you 

1 

2 

3 

4 

5 

had and you weren ' t known for anything else and the way 

you saw it you weren ' t good at anything else . 

A . No . 

6 Q . At that time that ' s the kind of feeling that you had? 

7 A . Yes , aye , that was hard currency . That was 

8 

9 

10 

11 

a sought- after feeling within the area and within the 

kind of culture , within the background . That was 

that was at the time, within that context , that was 

good . That was good . That was sought after . 

12 Q . Did that give you a status? 

13 A . Yes , absolutely, and a status that you wouldn't have got 

14 anywhere else from anybody else . So very much a status . 

15 Q . I think you tell us that over the years fol l owing , there 

16 

17 

18 

was issues being arrested , you got probation . There was 

some work but your friends were kind of pulling you back 

into this life that you had been used to? 

19 A . Aye . 

20 Q. At 21 you were convicted of a number of offences and you 

21 were sentenced to a total of three years ' imprisonment . 

22 A . Ah-ha . 

23 Q . You were at Barlinnie for about 18 months that time? 

24 A . Yes . 

25 Q . You say your pals were all in Barlinnie at the same 
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1 time? 

2 A . Aye . 

3 Q . And to you it wasn ' t a massive deal being back in there? 

4 A. No . 

5 Q . You knew a lot of people and you knew the system? 

6 A . Aye . 

7 Q . I think you comment at paragraph, I think it's 175 , you 

8 

9 

say you were - - looking back , you were sinking into that 

whole culture , is that the kind of criminal culture 

10 A . Yes , aye . 

11 Q . -- the kind of revolving door? 

12 A . The whole criminal lifestyle . 

13 Q . You then went from Barlinnie to Dungavel and finished 

14 your sentence there? 

15 A . Ah- ha . 

16 Q . But whilst there you met a life prisoner , who made 

17 an impression on you? 

18 A . Yes . 

19 Q . He was someone , I think you describe him that he had 

20 that status --

21 A . Yes . 

22 Q . -- he had been involved in a lot of gang violence and 

23 crime 

24 A . Aye . 

25 Q . -- but you got friendly with -.him. I s he someone that 
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1 

2 

gave you a sort of different outlook on what the future 

might hold? 

3 A . Absolutely . Absolutely . 

4 Q . Because I think you comment , All an , that he represented 

5 what you were trying to become . 

6 A . Yes . 

7 Q . While actual l y he was someone who was able to make you 

8 see that there was a different way? 

9 A . Aye . He was the kind of person that I at one point 

10 

1 1 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

wanted to become . Running alongside that he also 

represented the reality of that person , or that 

lifestyle . And he knew how to play that . He was 

a really intelligent guy . I had a l ot of t ime for him , 

obviously . 

And that ' s where he caught me . It caugh t me , and 

I thi nk I mentioned -- this guy was credible , he ' s done 

it all . He ' s well quoted within the prison, even the 

prison staff woul dnae go near him . You know , it would 

be l i ke talk to him by request . He was really quoted 

within prison . So this guy had credibility . But the 

unique thing for me was the humanity this guy had . And 

I couldn ' t work i t out . I ' d think : but you ' re this guy, 

and I just coul dn ' t work that out . And we became reall y 

close , we were really good friends in prison . So it was 

l ike I went through this whole kind of education 
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2 

3 

4 

5 

6 

7 

process , a really intelligent guy , but I think his 

strength was, or his quality , certainly for me, was how 

he managed to disentangle that . You know, right , this 

is the life , but this is what this entails , and i n a few 

years you are stuck in this life . It was just so 

educational for me , I suppose is the word . So I really 

do , I love that man . 

8 Q . Was he the one that planted this seed that you could 

9 change? 

10 A . Aye . Absolutely . 

1 1 Q . I think you say that you then enrolled in an English 

12 class in the prison? 

13 A . Ah-ha . 

14 

15 

16 

17 

18 

Q . 

A . 

Q . 

A . 

You got 

Yes . 

Separate 

going on 

Mm- hm . 

a taste for education? 

from that there was also some other 

in your personal life , your son was 

things 

born? 

19 Q . I think you then say that your last sentence was in 

20 Barlinnie , and that was for three months . 

21 A . Ah-ha . 

22 Q . By that point you knew that you had to move from 

23 Saltcoats 

24 A . Aye . 

25 Q . -- and get away from that life? 
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1 A . Ah- ha . 

2 Q. I think you also tell us , Allan , that there was 

3 

4 

5 

an incident whereby you were caught up in a fight not 

long before you were released and your face was slashed 

with a razor . 

6 A . Mm-hm . 

7 Q . You say you knew it was a bad one as soon as it 

8 happened? 

9 A . Aye . 

10 Q . But you got out, and you decided to go to London to get 

11 

12 

away from everything, and down there you were abl e to 

work? 

13 A . Yes . 

14 Q . In the construction industry; is that right? 

15 A . Yes . 

16 Q. That helped to get you away from this mindset of 

17 criminality that you were in at the time ; is that ... ? 

18 A . Aye , it was the kind of start of that journey, aye . 

19 Q . You tell us , Allan , that you stayed there for a couple 

20 of years? 

21 A . Ah-ha . 

22 Q . And then your second son was born? 

23 A . Yes . 

24 Q . And you moved out to Basildon, you were there for 

25 a couple of years , and then moved back to Scotland? 
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1 A . Ah- ha . 

2 Q. To Saltcoats? 

3 A . Yes . 

4 Q. That is when you reconnected with your social worker 

5 from your youth; is that r i ght? 

6 A . Yes . 

7 Q . That ' s Margaret Clark? 

8 A . Aye . 

9 Q. Is this the point where you are still on licence , is 

10 that right , from your l ast sentence? 

11 A . Yes . 

12 Q. And she asks you if you will get involved with a young 

13 offenders ' programme? 

14 A . Yes . 

15 Q. I thi nk you tel l us you were rel uctant about that at 

16 first , but you agr eed? 

17 A . Absolutely , but I done it -- because it was Margaret , 

18 I done it . 

19 Q . I think you go on to say back then there wasn't the same 

20 

21 

sort of risk assessments as would happen now and 

Margaret got some grief putting you forward --

22 A . Yes . 

23 Q. - - but she d id it? 

24 A . Ah- ha . 

25 Q . And you went a l ong t,t;w:r,e and were involved in sort of 
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1 mentoring some of the boys? 

2 A . Yes . Aye . 

3 Q . Were these boys in Saltcoats? 

4 A . Were they from Saltcoats? 

5 Q . Yes . 

6 A . Saltcoats and Ardrossan , a neighbouring town , and 

7 sometimes Stevenson, so close like that , three towns . 

8 Q . Had these boys sort of been involved in a similar 

9 lifestyle that you were? 

10 A . Not dissimilar . 

11 Q . I think you tell us about your involvement with those 

12 

13 

14 

15 

boys, and we have that in your statement and we ' ve read 

it , and I think that then made you think that you could 

take to social work , and it would be something -- it was 

something you were interested in? 

16 A . Aye , mm-hm . 

17 Q . Even though at that time you had a job, this was as 

18 a steel fixer , is that right? 

19 A . Aye . 

20 Q. So you were earning quite good money . 

21 A . Aye . 

22 Q . And you had the two boys with your wife --

23 A . Aye . 

24 Q . - - going to study to become a social worker was going to 

25 mean that financially you were going to take a hit for 
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1 the family? 

2 A . Aye . 

3 Q . But you ' d agreed that was what would happen? 

4 A . Aye . 

5 Q . I think that leads us to k ind of then start talki ng 

6 

7 

about your further education and your time as a social 

worker . 

8 LADY SMITH : I think we should stop there for t he lunch 

break . 9 

10 

11 

I normally start the lunch break at about t his time 

Allan . Is that okay for you? 

12 A . Yes , aye , perfect . 

13 LADY SMITH : Let ' s do that then . 

14 I will sit again at 2 o ' clock . 

15 (1. 00 pm) 

16 (The short adjournment) 

17 (2 . 02 pm) 

18 LADY SMITH : Are you ready for us to carry on , Allan? 

19 A . Yes . 

20 LADY SMITH : Thank you very much . 

21 Ms Forbes , when you are ready . 

22 MS FORBES : Thank you , my Lady . 

23 Good afternoon , Al l an . 

24 A . Hi. 

25 Q . I think we had reached the point just before lunch where 
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1 

2 

you and your first wife had talked about the prospect of 

you going to get some education? 

3 A . Yes . 

4 Q . I think you tell us , then , that that ' s what you did . 

5 You went to secondary school --

6 A . Yes . 

7 Q. -- in the next town . 

8 A . Ah- ha . 

9 Q . This was to do some highers? 

10 A . Yes . 

11 Q . That was in 1992 and 1993? 

12 A . That would have been , yes . 

13 Q . So you would have been about , what , 31 , 32? 

14 A . Aye , early 30s . 

15 Q . This is you in a secondary school with younger people 

16 having to sit your highers? 

17 A . With the children . 

18 Q . With chi l dren , yes , so quite a step to take? 

19 A . Absol utely . 

20 Q . At that time you ' re still volunteering with Margaret? 

21 A . Aye . 

22 Q . With the youth , i s that right? 

23 A . Yes . 

24 Q. That you passed those highers and then you appli ed , 

25 I think you tel l us , for a social work course at 
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1 Strathclyde? 

2 A . Ah- ha . 

3 Q . You tell us about that at paragraph 191 . Was that 

4 an easy process to go through? 

5 A . Applying for the social work course? No , it wasnae 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

particularly easy . They were obviously asking me about 

my offending behaviour , so I was put -- not put on the 

spot , but I mean perhaps rightly held to account for 

that . So that was difficult , trying to explain that and 

trying to get them to understand what has happened in 

a particular context . So that was quite -- that was 

a difficult part of the kind of whole process . 

Other than that, I can ' t remember it being overly 

difficult . I think the biggest problem, if you could 

call it a problem, was I put myself under a lot of 

pressure . I just so much wanted this . I seen this as 

something that I wanted to do in life , but I needed 

something like this as well to take me to the next stage 

of my life away from everything else . 

So there was a lot of internal pressure . And 

I think , as I highlighted earlier , I wasn't successful 

in getting on the course initially, and I didn ' t give up 

on it, so I done an HNC course, and it was only after 

a short period of time -- I can ' t remember , was it 

a couple of weeks -- and then somebody dropped out . 
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1 

2 

3 

4 

5 

Which happens . Apparently this happens on a regular 

basis , there would be two , three or four people drop out 

for various reasons . So I was in reserve and I managed 

to get one of their places and then that was me on the 

course . 

6 Q . I think that was at Jordanhill ultimately, was it? 

7 A . Yes . 

8 Q . You tell us a bit about your journey through the course 

9 

10 

1 1 

in your statement , and I think one of the things that 

you high light is you often used to wonder when you would 

get found out? 

12 A . Absolutely . That ' s probably -- well , maybe I ' ve got 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

a few regrets , but that ' s certainly one of my regrets . 

Is that I never enjoyed that course the way that 

I should have . I always felt I didnae belong and I did 

always feel I was going to get a chap at the door and , 

' Oh look , we never knew this , we never ... ' 

By the way , I was feeling that way within my social 

work career as well , so that kind of always plagued me . 

And I never used to g o to , you know, like Christmas 

nights o u t or somebody ' s birthday . I never went to all 

that kind of stuff . So I kind of missed out on a lot . 

Mos t of them were brand new , they were nice peop l e . But 

I did always have that , ' I 'm going to get caught ' 

compl ex , I shouldn ' t be here . And that ' s one of my 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

regrets right through the course . Because the stuff 

that we were actually studying I found immensely 

interesting, it challenged me , I used to enjoy , 

bizarrely, researching for my assignments , gaining that 

kind of knowledge . So I liked that kind of process as 

well . 

But as I say, just that other aspect of -- no , 

I don ' t think I enjoyed it for that reason . 

9 Q . Just the worry that perhaps your past might come and 

10 haunt you there? 

1 1 A . Yes , that I was kind of cheating . I didnae belong there 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

because I just felt -- I always used to think , by the 

way i t wasn ' t that long ago I was slopping out in 

Barlinnie , and now we are talking about how do we tease 

out the i ssue round about somebody ' s offending behaviour 

and thinking I hope nobody is looking in my direction , 

that kind of 

18 LADY SMITH : But of course , Allan , at that time you didn ' t 

19 

20 

21 

know that many people who seemed sorted and probably 

from a very stable secure background aren't sorted and 

from a stable secure background at all . 

22 A . Aye , I felt , but that didn ' t feel the case at the time , 

23 aye . 

24 LADY SMITH : Nor would you know how you seemed to other 

25 peopl e . 
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1 A . Aye . Aye . 

2 LADY SMITH : Who might not be thinking what you thought they 

3 were thinking about you at all . 

4 A . Yes , absolutely . 

5 MS FORBES : So it was a kind of inferiority complex? 

6 A . Yes , aye , I think safe to say . 

7 Q . I think you comment though , Allan , that there was 

8 

9 

10 

11 

12 

a woman that you sometimes would travel up to university 

with , who was quite middle class , and in different ways 

from yourself you thought she wasn ' t actually dissimilar 

to you , because she seemed like a bit of an outsider or 

someone who didn ' t really fit in , just like yourself? 

13 A . Yes . 

14 Q . Or that ' s how you felt , anyway , at the time? 

15 A . Aye , it was -- aye . She was very -- very posh , no other 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

way of putting it , in the kind of high end of the middle 

class , and that came across in her manner , her language , 

her dress , everything . And she always got -- by the way 

I thought she was brand new , she was great , and we used 

to travel up together and we used to have great laughs 

on the way up . But she had a hard time because she 

didn ' t fit into that kind of initial group , you know, 

and that used to annoy me as well . So for different 

reasons we were -- and we both knew it , we were like 

a pair of outsiders . 
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1 Q . I think you say, t hough , that you got your d i ploma in 

2 

3 

4 

1995 and in 1996 you graduated with your BA, and then 

you got employment as a criminal justice social worker 

in Irvine? 

5 A . Ah-ha . 

6 Q . In that role you tell us you were supervising people on 

7 

8 

parol e and probation and v i siting prisons for t he parole 

boar d? 

9 A. Yes . 

10 Q . So , like you said before , you were thinking i t wasn ' t 

1 1 that long ago that you were in Barlinnie --

12 A. No . 

13 Q . -- but this is you now visiting prisons a nd seeing 

14 people within them? 

15 A . And the very first time that I ' d done a prison v i sit , 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

and I thi nk they were revamping part of the visiting 

area , so you had to walk through like the staff dressing 

room, and thi s was the very , very f irst time . 

I reme mber I walked through the dressing room and staff 

were mingling about and getting ready for their shift 

and, ' Oi , Weaver ', and I thought , ' Oh my God ', and it 

happened to be a prison officer , I was actually at 

school wi th the guy and then he went into t h e pri son 

service . And h e recognised me going t hrough, he didn ' t 

recognise me as a prisoner but , again , I didn't know 
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1 

2 

3 

that at the time , and I thought , ' Oh God , here we go , 

I'm going to get taken out in handcuffs on my first 

visit ', but it ended up okay . 

4 Q. I think you did further studies and you graduated with 

5 a masters in advanced social work studies in 1998 . 

6 A. Mm-hm. 

7 Q . Then the social work teachers course in 1999 , and that 

8 

9 

allowed you then to begin supervising and teaching 

students? 

10 A . Yes . 

11 Q. Then in 2002 you tell us you ' re promoted to the post of 

12 senior social worker? 

13 A . Ah-ha . 

14 Q . I think you tell us a little bit more after that about 

15 

16 

17 

what happened in your life , and we might come back to 

that later , but we ' re at the position now where you ' ve 

retired , is that right? 

18 A . Ah- ha . 

19 Q . But you spent the rest of your working life in social 

20 work? 

21 A . Yes . 

22 Q. One of the things I think you wanted to tell us about i n 

23 

24 

25 

your statement was your original social work placement 

that you did , is this when you were a trainee social 

worker? 
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1 A . Student social worker . 

2 Q. Student social worker , sorry . That was between 1994 and 

3 1995? 

4 A . Mm- hm . 

5 Q. So at t hat stage , still early 30s , you would be? 

6 A . Yes . 

7 Q. You tell us about that from paragraphs 201 , and this 

8 placement was at Kerelaw. 

9 A . Ah-ha . 

10 Q. Do you say at Kerelaw, or do you pronounce it 

1 1 

12 A . 

a differ ent way? 

' Kerelaw ', ' Kerelaw '. 

13 Q. So a lot of people , I think you tell us , went to f i eld 

14 

15 

16 

offices , but you went to Kerelaw . I think at paragraph 

201 you set out how you fe l t about that at t he 

beginning? 

17 A . Ah- ha . 

18 Q. What was t hat? How did you fee l ? 

19 A . I didnae want a residential placement for a number of 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

reasons , but one of the reasons as well was that I think 

it was more -- I was probably more social . I was going 

to say social worky, but probably more professional 

going to fie l d offi ce and it was almost l ike 

a residential setting , was almost l i ke a - - a nd i t was 

perceived within t he uni as well as almost l ike a poor 

135 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

relative in terms of the social work placement world . 

The field offices , field work offices , were the 

place to be , and you felt like that's where you were 

going to be challenged . Residential settings, whether 

it was Kerelaw , a unit for elderly or whatever , it was 

not quite seen ... so I was a wee bit disappointed from 

that respect . 

8 Q. Separate from that , did it concern you at all about the 

9 

10 

fact that you had had experience being in residential 

care yourself? 

11 A . Yes . Aye , absolutely . 

12 Q. I think , though , in addition to being there as a student 

13 

14 

social worker , you also had this arrangement , you tell 

us , where you could be a sessional worker? 

15 A . Yes . 

16 Q. Which you were working then as a part-time residential 

17 shift worker . 

18 A . Yes . 

19 Q . And you would be paid for that? 

20 A . Aye . 

Q . And that helped you , I think you 

A . After my placement was finished , 

Q . You weren ' t doing both things at 

A . No . No , no . 

say , 

I ' d 

the 

21 

22 

23 

24 

25 Q . You finished your placement and then 
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1 sess i ona l work? 

2 A . Aye , you couldn ' t have done them both at the same time 

3 anyway . 

4 Q . This was , I t h ink you tell us , mainl y at the weekends? 

5 A . Mainly . 

6 Q . Because you would still officially be on your course at 

7 that point? 

8 A . Yes , aye . 

9 Q . You tell us it was about a year that you worked in 

10 Kere l aw? 

1 1 A . Roughly, maybe just under a year . 

12 Q . Is that together both with your placement and with the 

13 

14 

sess i o na l wor k , taking them both together it was about 

a year? 

15 A . Yes . 

16 Q. You give us some i mpressions you had of Ker e l aw at 

17 

18 

paragraph 203 , and you say that it was a massive 

factory- like p l ace? 

19 A . Yes . 

20 Q. Is that how you sort of saw it? 

21 A . Ah-ha . 

22 Q . You think it was a place where disturbed chi ldren could 

23 be sent and housed in one environment? 

24 A . Ah- ha . 

25 Q . You sort of saw it as a last resort for chil dren? 
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1 A . That was a last resort in my mind . There was nowhere 

2 

3 

after Kerelaw , unless you went into the prison system. 

Which a lot of them did . 

4 Q . Yes . 

5 

6 

7 

I think you go on to comment that you think the idea 

was to try and get those children who to you seemed 

disturbed off the streets and put somewhere? 

8 A . Yes . 

9 Q . But it didn ' t really matter , then , what happened to 

10 

11 

them . If they were off the streets, then that was the 

plan working? 

12 A . Yes . That's what I thought . Yes . And I stand by that . 

13 Q. Is that because you didn ' t see Kerelaw as being able to 

14 do anything for these children? 

15 A . No , it's because -- well , partly that , but also because 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

I ' ve seen the practice and I also experienced the 

practice as a child , so I knew the way these 

institutions functioned , and there was very little 

change over that . What would it have been , 30-year 

period , that I could see . Certainly in terms of any 

sort of therapeutic intervention with children, any sort 

of -- I was going to say ' rehabilitation ', that ' s 

probably the wrong word , so I ' ll stand by therapeutic 

interventions . 

25 Q . So it was like a holding place? 
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1 A . Yes . In my opinion they were child prisons . That's 

2 

3 

what these places were . And particularly Kerelaw , given 

the size of it as well . 

4 Q . At the time you were there you tell us that Bob Forrest 

5 was the headmaster of Kerelaw? 

6 A . Yes . 

7 Q . He was overall in charge of both the secure unit and the 

8 open unit there? 

9 A . Yes . 

10 

11 

Q . And there was 

unit? 

12 A . Yes . 

Q. Then you mentioned 

was 

who - the secure 

who was a female, she 

- the open unit . And your 

13 

14 

15 time there was in the open unit ; is that right? 

16 A . Yes . 

17 Q . You were never in the secure unit? 

18 A . No . 

19 Q . It was the girls ' part of the open unit that you were 

20 in? 

21 A . Yes . 

22 Q. That was called Wilson? 

23 A . Yes . 

24 Q . I think you tell us a little bit about 

25 I think you saw her as someone who was trying to change 
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1 the culture at Kerelaw in some ways? 

2 A . Yes . 

3 Q . How did you see her do that? 

4 A . I thought !lillll was a remarkable individual and I tried 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

to practise a lot of my future social practice on 

a similar model , on I just thought she 

was great , she put herself , she put her right in firing 

l ine . She became a target of ridicule within the school 

because of the changes she were trying to implement . 

What she brought in was trying to encourage and support 

peopl e to be more child- centred in their approach . 

Consider the child , consider the context , consider where 

they came from . So how can we start to do some sort of 

therapeutic intervention with these kids? 

Now, to come in and start to try and introduce that 

at somewhere like Kere l aw, that ' s a big ask . That ' s 

a big ask . But it never put her off . If anything it 

made her more determined . 

19 Q . From what you could see was there a lot of resistance to 

20 her approach? 

21 A . Yes , absolutely . 

22 Q. Was that from the staff? 

23 A . Aye , it was from some of the staff . Not every single 

24 staff member , but a significant number of staff members . 

25 Q . From what you could see , were they the staff who had 
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1 been there for quite a while? 

2 A . Mostly quite a while . Some newer workers as well that 

3 

4 

5 

6 

had been recruited , but mostly from the kind of 

long - standing staff group . 

LADY SMITH : Was • : younger , what generation was 

she , was she the younger end of the staff? 

7 A . What do you mean , sorry? 

8 LADY SMITH : Well , I ' m just trying to work out whether she 

9 

10 

was , if you like , a fresh new broom , somebody who was 

younger , with new ideas . 

11 A . She wasn ' t really if you are talking about in terms of 

12 actual age kind of period . 

13 LADY SMITH : Ah-ha . 

14 A . No , I would say if anything she was older than the 

15 

16 

ma jority of staff . But her ideas were certainly younger 

and fresher and newer . 

17 LADY SMITH : Was she newer to social work? 

18 A . No , she was long standing . She was well known , she had 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

a reputation within social work . She frightened people . 

Seriously , so people were really wary of her because of 

her approach . And by the way it was no nonsense . 

But she was kind of like old school . This isn ' t 

like somebody just corning into , you know , t he setting 

and trying to make changes . She was well known . 

25 LADY SMITH : Than k you . 
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1 MS FORBES : By the time you got there , was she new to 

2 Kerelaw? 

3 A . I think she was fairly new . I don ' t think she ' d been 

4 there that long . 

5 Q . So you are sort of seeing her attempts to change things 

6 at an early stage? 

7 A . Yes . 

8 Q . I think you tell us , Allan , that she tried to bring in 

9 

10 

11 

a lot of new initiatives and that they didn ' t sit well 

with some of the staff group , but she pushed on 

regardless . 

12 A . Ah-ha . 

13 Q . And that changes were happening while you were there? 

14 A . Ah-ha . 

15 Q . And she was increasingly starting to bring some of the 

16 staff along with her? 

17 A . Yes . 

18 Q . But there was still this make up of staff who resisted 

19 the changes . 

20 A . Yes . 

21 Q . I think you tell us that there were, at that time in 

22 

23 

these types of institutions , very few qualified social 

workers within the actual place itself? 

24 A . Aye , yes . 

25 Q . So most of the people there would have been residential 
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1 care workers or residential workers? 

2 A . Yes . 

3 Q . And they didn ' t have the same qualifications as social 

4 workers? 

5 A. No . 

6 Q . And wouldn't have necessarily had the same sort of 

7 thinking or experience? 

8 A . No . 

9 Q . And probably wouldn ' t have been paid the same either? 

10 A . No . Far from it . And people have been saying why would 

11 

12 

13 

they have the same thinking , if they're not qualified , 

they ' re not paid for it . You know, so you get what you 

pay for in a lot of ways , and Kerelaw got it . 

14 Q . You tell us a little bit about staff and your view of 

15 

16 

17 

the staff recruitment at paragraph 210 , and I think you 

comment that it seemed like the school did their 

recruiting in the local pub? 

18 A . Aye , yes , it genuinely did feel like that . Because they 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

brought in -- again , this isn ' t everybody, there were 

some great staff members in Kerelaw . But certainly some 

who I probably wouldn't have let walk my dogs , to be 

quite honest with you , being perfectly honest . And it 

was - - and I am saying guys , because it was men 

I ' m talking about in particular , who I didn ' t know 

personally but I knew of them . You know, it was this 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

1 1 

12 

13 

14 

15 

16 

kind of -- it was l ike ... just to try and explain , it 

was like being in a pub and you know there ' s a loud 

obnoxious misogynist , you can hear , it was t hat kind of 

guy . 

Now, I ' m not saying thi s is like a g u y who l i ke 

myself is involved in offending behaviour , or repeated 

offender behaviour , but you jus t kne w the guy, you heard 

the guy . So t hat wasn ' t -- I' d seen a few g u ys who 

I would describe like that who were working in Kerelaw . 

And even then I ' m thinking : who , who recrui ts t h ese 

guys? How do these guys get a job? I don ' t know . 

I ' m not aware of the recruitment process . 

And h ence the -- and , a gain , I sta nd by that , to me 

it felt like you go down at the pub at shutting time to 

see who needs a shi ft on Monday morn ing , that is what i t 

felt like at times . 

17 Q . What was your impression of whether the staff there sort 

18 o f knew each other outside of work? 

19 A . The major ity of them d i d . Because I think t he r e was 

20 

21 

22 

23 

obviously something in the recruiting process where you 

could get somebody a start . It was like the building 

si t es back in the day , where if you ' re s hort of work , 

that ' s t h e impress i on I got . 

24 Q . Ther e ' s maybe a l ot of c onnections bet ween peopl e 

25 outs i de of work? 
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1 A . Yes . A lot . Yes . 

2 Q . I think you tell us , Allan , about some of the staff 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

relationships , as you saw it , with the children at 

Kerelaw . This is at paragraph 211 , you say : 

' There were staff who were really child-centred and 

you could tell that they cared about the children ... ' 

But you say, in fairness , it ' s an exhausting job and 

they just didn ' t have the training or the support 

sometimes to deal with the children that were there . 

10 A . Aye . 

11 Q . So there was that type of staff member who had a good 

12 heart and was trying their best 

13 A . Yes , absolutely . 

14 Q . -- but maybe didn ' t have the training , maybe didn ' t have 

15 the qualifications , maybe didn ' t have the ability? 

16 A . Aye , and it ' s a case by the way of not only not getting 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

the support , but it was almost like subject to ridicule, 

like , 'Go and say to so and so and he ' ll give you this , 

or he ' ll give you that' . Or , ' You know what he ' s like , 

you can take him for a ride '. 

So it was like that . And a lot of times a gentle 

ridicule , but there was a strong message being conveyed 

as well . 

So that's hard , by the way, particularly for 

an inexperienced worker , to cope within that 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

environment, if that is the culture , the predominant 

culture , the unchallenged culture in a lot of ways prior 

to someone like 111111 coming in . But that was 

unchallenged culture by the way for a long, long time . 

So that shows you how difficult it is by the way , 

the most well-intended person would find it extremel y 

difficult , extremely challenging . 

8 Q . I think you also say, Allan , there was a different type 

9 

10 

of staff, and that was the ones who resisted -

changes . 

11 A . Ah- ha . 

12 Q . You name some of those people at 212 , and you ' ve named 

13 

14 

15 

ther e John Muldoon , who was , you say , the guy in charge 

of Wilson unit . So that was in the open side of 

Kere law, is that right , the open unit? 

16 A . Mm-hm . 

17 Q . One other was Matt George , who was a teacher there . 

18 A . Mm- hm . 

19 Q . So John Muldoon is in the sort of residential worker 

20 side , but in charge of a unit? 

21 A . Ah-ha . 

22 Q . Whereas Matt George is a teacher there , not 

23 a residential care worker , if you like , but a teacher? 

24 A . But what would happen i s Matt George would come down and 

25 do residential shifts , if they were short staffed or 
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1 

2 

3 

whatever . So there was quite a few times he would be 

working on the unit as a residential worker , providing 

cover . 

4 Q . Much like you did some sessional work after your social 

5 

6 

work placement , that ' s the kind of thing Matt George was 

doing : picking up shifts as a residential care worker? 

7 A . Maybe f o r different reasons . You know, I do think he 

8 

9 

10 

11 

was providing staff cover . Well , I suppose I was as 

well , right enough . 

But i t wasn ' t that uncommon to see him on s hift over 

a weekend or mid- week . Mid- week evenings as well . 

12 Q . If the Inquiry has heard about him being there as 

13 

14 

a teacher, he did have more than one role there at 

times? 

15 A . Yes . 

16 Q. I think you say that both of those individuals had been 

17 

18 

at Kerelaw for decades , and the way you have put it is 

they were ' o l d school'? 

19 A . Aye , to my knowledge they ' d been there for a long , long 

20 

21 

time , that was the kind of talk , so well established 

within the school . 

22 Q . From what you saw, did they carry a lot of weight --

23 A . Yes . 

24 Q . - - in Kerelaw? 

25 A . Well , John Muldoon was a unit manager and Matt George 
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1 

2 

3 

4 

was -- I t hink he was the self- appointed font of all 

knowledge and wisdom within the children and staff 

group . 

So a prominent figure within the place . 

5 Q . In relation to those two , did they have a friendship or 

6 a relat ionship that you could see? 

7 A . I couldnae -- I don ' t really know, to be quite honest 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

with you . You know, because if you're in t he unit 

office , there might be , I don ' t know, four five staff 

members , but in the course of the n ight or in t he course 

of a meeting , people come and go . So it was kind of 

hard to -- I couldnae kind of sit and say they were 

really best of friends . I couldn ' t answer that , I am 

not sure , I don ' t know . 

Certainly well known to each other . 

16 Q . When Matt George worked doing his residential care 

17 

18 

worker shifts , was he in the same unit with 

John Muldoon? 

19 A . I think , t hinking back , I think he done spells in 

20 

21 

22 

23 

wherever he was required , which stretched him across the 

four units , but certainly spent time in Wilson Unit 

because of that . Because that ' s where I was . So I seen 

him there . I worked with him . 

24 Q . When you say the four units , Allan , are they all within 

25 the open side? 
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1 A . Yes , two boys ' units and two girls ' units . 

2 Q . I think you say that they are the ones who used to 

3 question - changes? 

4 A . Yes . 

5 Q . The comment I thi nk you make there at paragraph 212 is : 

6 

7 

8 

9 

' They would say that the weans needed discipline 

i nstead . ' 

I s that as opposed to this therapeutic sort of 

intervention that you have talked about with lilllll? 

10 A . I would call as opposed to there being a more 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

child- centred practice and if a chil d acts out or plays 

up , you know, there ' s a reason they do that . Which is 

the way it shou ld be . That should have been the 

thinking . 

As opposed to right , they ' ve acted up or played up , 

so they will be to be punished accordingly , and that 

example would be set to every other person in the unit . 

You know that kind of mental ity, there are two ways 

of looking at it . 

20 Q . How did you become aware of their views? Was this in 

21 meetings or was it just generally? 

22 A . You just pick up - - most of it ' s picked up informal l y . 

23 

24 

25 

You know, it ' s the way that -- it ' s the way that , you 

know, th i ngs are said , to whom, when . The manner in 

which they ' re said . 
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1 I mean , nobody , by the way , challenged any of 

2 - ideas or concepts or practices formally . None 

3 of that was challenged formally , it would never be 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

challenged formally . That would never be questioned 

formally . 

The challenging and the questioning then would come 

out and almost like the underlying kind of dynamics and 

underlying language . That type of thing . Do you know 

what I mean? 

10 Q . Mm-hm. So there might have been sort of ideas put 

11 

12 

13 

forward by 111111 as to how things should be done , but i n 

practice perhaps these two individuals in particular 

weren ' t following them? 

14 A. I would say in practice there was a level of -- to 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

varying degrees , right enough , but a level of 

resistance . They were old school . They didnae want to 

know about child-centred practice . That 's not the way 

they practised . That's not the way it happened back in 

the day in the 1970s and 1 980s , it was like that k ind of 

mentality , ' By the way , we know best , because we know 

what these weans need , we know exactly what they need' . 

Do you know, it was that kind of mentality. But it 

was nothing - - nothing was ever - - you know it wasn't 

a case of I ' m sending an email here to question that 

decision or a phone call or whatever . Nothing was 
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1 

2 

challenged formally to my knowledge . It was just all 

underhand stuff . 

3 LADY SMITH : It sounds , Allan , as though what you're telling 

4 

5 

6 

me is that their fundamental attitudes just were not 

consistent wi th objectives and her 

approach to work with children . 

7 A . Absolutely . 100 per cent . They didn ' t belong there , 

8 and what 1111111 was trying to achieve within the school . 

9 LADY SMITH : So did it really fit with what would work for 

10 them and what they wanted in terms of not just punishing 

11 but suppressing the children? 

12 A . Aye , controlling it . Aye , absolutely . 

13 LADY SMITH : Thank you . 

14 MS FORBES : You go on to say , Allan , that John Muldoon had 

15 

16 

two or three favourites amongst the girl s in Wil son 

Unit? 

17 A . Aye . 

18 Q . And that that created a hierarchy amongst t he g irls? 

19 A . Yes . 

20 Q . And this was something that he encouraged --

21 A . Yes . 

22 Q . -- you say, and played into it? 

23 A . Ah- ha . 

24 Q . In particular you talk about the fact that he would tell 

25 his favourites to come into the office and have 
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1 a cigarette with him? 

2 A . Ah- ha . 

3 Q . So that ' s something that you saw? 

4 A . Yes . And other kind of ways -- even just the way he 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

kind of spoke to the girls informally in the corridor , 

they way he would -- you could tell there was 

a relationship there . Now I ' m not suggesting anything 

was going on within that relationship . 

For me , looking back , and even then , the purpose of 

that relationship was to ensure that this particular 

girl assisted in controlling and keeping the unit 

orderly . Again , nothing was specifically put in 

an email formally , in writing or whatever , but it was 

just like this , this was an understanding here , this was 

the way -- and he ' s right , because that was the way 

institutions worked . If that was the way you wanted to 

work an institution and have a measure of control over 

it , you ' re doing the right thing because that ' s the way 

you do it . And that ' s what he done . You know, again it 

was nothing formal , it was all kind of underhand . It 

was just that underlying kind of dynamic , and everybody 

kind of knew the relationship between him and her , you 

know . 

But the staff knew it . The staff must have knew it . 

I mean , I knew it . I had seen it as soon as I was in 
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1 the door . 

2 Q. You say that that was used to sort of control the other 

3 

4 

girls , what do you mean by that? In what way were they 

able to be controlled? 

5 A . Well , there was a couple of times where the girls were 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

either arguing or acting out , smashing things within the 

unit , and John Muldoon would say things like : 

' By the way , every girl is going to suffer because 

you've just smashed A, Band C . In fact , I will be 

telling about that then , you can ta lk to 

to explain to her why that ' s been smashed .' 

That wasn ' t particularly unusual or uncommon . 

that ' s -- that ' s the kind of way it was operated . 

So 

14 Q. You mentioned a girl ' s name there , but if that girl ' s 

15 

16 

name was mentioned , was that somebody that other girls 

were afraid of? 

17 A . Yes . 

18 Q. I think you say , in the next paragraph , that 

19 

20 A . 

John Muldoon was all about containment and control . 

I thought so , mm-hm . 

21 Q. How did that manifest itself to you? What did you see 

22 

23 

24 

25 

A . 

that made you think that? 

I think it was just keeping a quiet unit , an orderly 

unit, a unit you could manage . And if anybody stepped 

out of line , like the example I gave you earlier about 
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1 

2 

3 

4 

5 

the girl smashing stuff within the unit , it ' s just about 

maintaining that kind of order within a unit , you know . 

The fighting went down to a minimum, or the kind of 

arguing or that type of thing . It just meant an easier 

life , basically . 

6 Q . I think you say that the staff struggled with some of 

7 

8 

the issues that they had with the young people in there , 

but they tried to handle them as best they could . 

9 A . Ah-ha. 

10 Q . Is that because of the type of young people that were in 

11 there? 

12 A . Because of the nature of the work . By the way , Kerelaw 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

housed some of the most troublesome and troubled weans 

across the country . I mean I think it says there , and 

I think I ' m right in saying , by the way , that Kerelaw 

was one of the biggest residential schools in Western 

Europe at the time . By the way , this was it . That ' s 

why I say as well that about all the jobs that I have 

been in as well, by far , by the way , by far , that ' s the 

hardest job that I ' ve ever done . 

You ' re going in there in the morning at 7 . 30 if you 

are on the early shift , and the weans , any weans that 

are awake, or start to awake , or whatever . That ' s you . 

That could be you at 3 o ' clock, you're on your toes , 

you ' re trying to kind of separate girls , trying to stop 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

them fighting , they ' re running away . That was a really, 

really difficult job . 

And I don ' t want to keep coming back to it , but 

I think it's important because not only then is that 

what is requi red of you , but you also don't know how to 

deal with it , because you ' ve not been taught , you ' ve not 

been trained , you ' ve not got the money to deal with it . 

So like the kind of poorest staff group in terms of 

training/in terms of experience with the highest demand 

in terms of troubled children . It ' s a mix , it's 

a recipe for a disaster right away . 

12 Q . So there ' s a real 

13 A . And so it p r oved . 

14 Q . -- there ' s a real gap between the level and experience 

15 

16 

and training that you would need to have to deal with 

some of these children --

17 A. Yes . 

18 Q . -- and what was the reality? 

19 A . Aye . But I've got to make it clear as well , right 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

enough , still within this dynamic , in the staff group, 

there was still experienced members of staff there who , 

by the way , were excellent . Who were very good . This 

wasn ' t across the board , obviously . But a fair number . 

But there were still some great staff members t h ere as 

well . And by the way you knew they were there to put 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

the shift in for t he right reasons , and even if it 

didn ' t work out and even if what they were doing wasn ' t 

particularly the way it should have been done , you knew 

they were doing it with a good heart , t hey were trying . 

Likewise there were some new workers - - not 

everybody was recruited out of the pub , as I say . There 

were some new workers that came in there by the way and 

they were fantastic , were great workers . Bu t t h ey 

struggled within that . 

But not onl y just i n terms of inexperience and 

underqua l ified, but also in terms of working within 

a culture , a specific - - by the way , a strong culture . 

A really strong culture . I t was a really d i fficu lt 

place to work if you ' re right minded . And I dare say 

a lot of people , and you go with the flow, you go with 

the culture , you ' re fine , you ' re sorted . Good money . 

17 Q. One of the comments you made is really these staff were 

18 

19 

being let down , because there wasn ' t good l i ne 

management there 

20 A . Absolutely . 

21 Q. And they weren ' t getting the type of support that they 

22 

23 

would need to turn them into effective residential 

workers? 

24 A . No , again I can see li1IIII trying that and I ' d seen 

25 workers up there by the way and I ' d detected within 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

a short period of time I could see a shift in them , 

I could see a change in them in terms of practice , in 

terms of even the way they spoke , so you could see them 

becoming more confident . 

So there was movements afoot . But can ' t 

do that across Kerelaw, but 1111111 is l imited in what she 

can -- in who she can come up , and who she can actually 

support, and who she can line manage . But there were 

changes within it . There were staff members willing to 

change and try and move forward . 

11 Q . I think you say there was limited or no opportunities 

12 

13 

for staff to go and get appropriate qualifications which 

might help them in their daily job? 

14 A . Aye . We l l , in my opini on they shouldn ' t have been in 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

the job if they weren ' t trained social workers . They 

shouldn ' t have been near Kerelaw as a worker . 

And I thi nk there was one -- I think there was one 

staff member wh o left and done the - - you know, the 

formal social work qualification, I think it was one 

staff member out of , I don ' t know how many people worked 

there . You might have that number . But it ' s quite 

a large number . But to my knowledge it was only one 

staff member -- in fact , I ' m tell ing a lie , it was two 

staff members out of the large staff group . But my view 

is that should be a bog-standard requirement to work in 
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1 a place like Kerelaw . 

2 Q . So most of the people that worked there , I think as you 

3 

4 

have mentioned , were residential care workers , there 

were hardly any people with social work qualifications? 

5 A . Aye . 

6 Q . But your view , Allan , is really the majority of people 

7 

8 

who work in a place like that should have social work 

qualifications? 

9 A . At the very least . That should be the minimum 

10 qualification . The minimum . 

11 Q . I s that because of the nature of the young peopl e that 

12 you ' re dealing with? 

13 A . Absolute l y . You will never work with more troubled 

14 

15 

16 

17 

18 

children, or rarely work with more troubled children in 

the country, but in addition to that , it's about 

bringing them together . I don ' t know who the hell 

thinks that ' s a recipe for success in any way, shape or 

form . 

19 Q . You not only have children with complex needs , but you 

20 

21 

have a lot of children with complex needs in the same 

place? 

22 A . Yes . Absolutely . With the same problems and the 

23 

24 

25 

same and I know it's maybe a different matter and 

I don ' t want to go off too much on a tangent , but it 

does kind of prove something of a point , because when 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

I was working as a social worker by the way the amount 

of young people then that I knew had come through the 

system. You know, that was them always served their 

apprenticeship in Kerelaw and that was them in the adul t 

system, by the way almost overnight , it would break your 

heart . Because I was reviewing court reports for --

I was going to say young men and young women , I don ' t 

k now if I should say that , for children . By the way, 

I knew that was the start of their journey, I remember 

doing the reports thinking , by the way , you are going to 

have another six, seven , eight custodial sentences 

before , even if that penny drops . You ' ve started this 

journey it's going to be a long , hard journey for you 

and I ' ve proved the case . I was there long enough to 

see them bouncing back in and out and in and out . It 

was awful , awful to see . 

17 Q . Even in relation to bad practices, I think you comment 

18 

19 

20 

that there was l i ttle or no opportunity for staff to 

feel t hat they coul d highlight things within that in 

Kerelaw? 

21 A . No . Not formally . I don ' t know if someone was --

22 

23 

24 

25 

I would suspect there was some informal arrangement made 

between lifi1IIII and staff members where they felt they 

could feed things back . I would have -- I ' m guessing . 

I don ' t know . But I would have thought something like 
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1 

2 

that woul d have been in place . But , no , I don ' t 

think -- there was not any sort of formal mechanism. 

3 Q . I think one of the things you comment , Allan , a little 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

bit l ater at paragraph 221 , is that you say that later 

on , when you were worki ng as a social worker , you were 

not in a residential care setting , but when you ' re on 

shift at a p l ace l ike Kere l aw and something happens , you 

can ' t just leave and go for a walk and get your head 

together . You have to stay there? 

10 A . Aye . 

1 1 Q . So it ' s a very demanding rol e? 

12 A . Aye , absolutely . By the way and I stand by that as 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

wel l , becau se the amount of times i n my job as a social 

worker , when I ' ve had to say to staff in the office , ' By 

the way I wi l l back in half an hour , I need to get out 

of here ', a wal k , clear your head , you know , you' ve just 

had a really bad interview or a bad experience . I had 

a difficult experience , chal lenging experience , so you 

can get yourself o u t . By the way you cannot do that in 

residential , you can ' t do that in a unit the size of 

Kerelaw where you ' re needed . You know there is no 

escape , there is nothing . Your toilet breaks , no you ' ve 

got to t i me your toilet breaks . When the weans are 

going from A to B by the way somebody mi ght have 

a chance of being in the toilet for two and a hal f 
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1 minutes . Seriously . That ' s how hard it is . 

2 Q. Just moving on , Allan , just to what you talked about in 

3 

4 

5 

6 

7 

your statement about punishments . I think you say that 

when you were there the type of punishment that you saw 

happening was removal of sort of privileges , like not 

getting cigarettes , no TV, or getting to go swimming , 

that kind of thing? 

8 A . Aye . 

9 Q. There was no physical chastisement at the time that you 

10 were working there? 

1 1 A . No . 

12 Q. There certainly was no corporal punishment at that time? 

13 A . No , that was done away with then . 

14 Q . Then I think you tell us a bit about restraint 

15 techniques? 

16 A . Ah-ha . 

17 Q . Because at that time then the only thing that you would 

18 

19 

20 

be able to do if somebody was , we ' ve heard the term 

' kicking off ' or whatever , would be if it was necessary, 

and it came to that , would be to restrain them? 

21 A . Me are you talking about? 

22 Q. No . 

23 A . Just in general ? 

24 Q . Just in general . So this was residential care workers 

25 who would be involved in doing that , is that righ t? 
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1 A . Yes . 

2 Q . It ' s not something that you would be involved in as 

3 a trainee social worker/student social worker? 

4 A . No . 

5 Q . What about when you were doing the sessional work , was 

6 

7 

that something that you were asked to be involved in or 

expected to be 

8 A . No , I wasn't, but I don ' t know if part of that was 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

again , I am guessing here , I don ' t know, because 

I wasn't just a student 

So people were going to be really wary around about me , 

which by the way I didn ' t mind in the slightest . 

So people, certainl y in terms of practices , 

certainly maybe in terms of restrainments , that they 

would be exercising restrai nt , I ' m guessing . Plus , they 

knew that I liked a nd respected and supported - so 

there was that element round about me as well . And 

I always knew that was there , I was always conscious of 

that . 

But, no , I did see weans getting restrained . I did 

see opportunities -- not opportunities , I did see they 

had a need when weans were fighting to go in and 

separate them . I didn ' t take part in any restraints . 

I wouldn ' t have done because I wouldnae trai ned . No , 

I think it's maybe all right for me saying I wouldn't 

162 



1 
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5 

6 

7 

8 

9 

10 

1 1 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

have done it anyway and that ' s maybe -- who knows 

because somebody could come back to me and say what if 

two weans were fighting , what would you have done? And 

that woul d have been a fair enough question . 

At the time I ran the boys -- without going off too 

much on a tangent -- at the time I ran a boys' football 

team, and I ran it for years . It was a lot of boys at 

the scheme , t h e weans who didn ' t get a game anywhere 

else . But they they ' d fight like hell , you know , we 

would go to training n i ghts . And what I would used to 

do was the two that were fighting , I would grab the 

collar , ' Right , yous ', and that would be it . 

And probably if I was really r equir ed and I had no 

choice , that was the way I would have dealt with it in 

Kere l aw, and somebody could have moaned or took me to 

task , because that is not the way that children should 

have been restrained , I don ' t know . 

18 Q . When you were there you didn ' t get invol ved in any 

19 restraint yourself? 

20 A . No , there was no requirement , there was no need for me 

21 to do that . 

22 Q . And you weren ' t trained? 

23 A . No , I wasn ' t trai ned . 

24 Q . Were you aware of any training for restraint at the 

25 time? 
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1 A . Aye , because it ' s got a name and I can ' t remember the 

2 

3 

4 

5 

6 

Q. 

name it ' s some sort of restraint , but it was always 

like, 'Are you trained in ... ' It was almost like 

a badge of honour . 

So you were aware of the fact that there was training at 

that time that you were there . 

7 A . Yes , for restraining children, aye , restraining 

8 techniques . 

9 Q. What was your impression of the way that restraint was 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

A . 

carried out at Kerelaw? 

Probably whether I was trained or whether I wasn't 

trained, it ' s not the way I would have done it . 

I thought it was a wee bit heavy . It ' s a wee bit 

I couldn ' t have sat down here and said , ' By the way 

you ' ve just abused that wean ', or you ' ve done -- I don ' t 

think it was the same as that , to be perfectly honest . 

Because a couple of times if you are getting a wean to 

the ground there ' s a way of doing that I would imagine . 

Now I ' ve just explained I ' m being honest that's the way 

I've done it two collars , two of yous get back from each 

other . I ' ve seen weans getting dragged from the neck , 

down quite quickly . By the way , and I can see what the 

person's trying to do , they ' re trying to get them down , 

to calm them down . To me I just thought it was a wee 

bit too forceful , it ' s not the way I' d have done it . I t 
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5 

6 
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8 

9 

10 

11 

12 

would have been a wee bit sore on the wean , it could 

have hurt them or it could have injured his neck or 

anything . 

But having said that , I ' d like to stress to you as 

well that there ' s a wee part of me sitting here saying , 

' That ' s okay, that's easy for me to say , because 

I wasn't forced to do that , there was no requirement on 

me to do that ', and I don ' t want to be therefore too 

critical of people who did do it , and who maybe were 

a wee bit more forceful than they should have been , but 

that wasn ' t the intent ion . You know, it was kind of one 

of them ones . 

13 Q . So your view is i t maybe was sometimes a bit more heavy 

14 

15 

16 

handed than it could have been? 

A . I would have t hought I thought so . It is nothing --

I wouldn ' t have done it in that manner . 

17 Q . What was your view about whether or not it was 

18 

19 

appropriate at that time , as opposed to trying to use 

another means of deescalating the matter? 

20 A . Again , a kind of difficult one because there were times 

21 

22 

23 

24 

25 

when it happened where I thought , by the way, you have 

not even spoke to the wean , you ' ve not even tried to sit 

them down and speak to them , to kind of talk them down . 

But then at times I witnessed -- you've got a lot of 

times where people did try to talk to t h e wean down , 
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2 

3 

where that did come in , that , you know, look , and that 

was almost used like a last resort . At times it wasn ' t 

used like a last resort , it was always a first resort . 

4 Q . Would that just depend on the staff member who was 

5 involved? 

6 A . It would depend on the staff member , but it would depend 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

on the situation as well , probably , and who was involved 

and what wean was involved . Because there were a lot of 

weans there as well where you think one way or another 

we need to get this wean under control , you know , this 

place , the roof ' s going to blow off here . And whether 

that ' s a legal and formal restraint method or whether 

it ' s tryi ng to talk the wean down . Either way whatever 

you are going to do here , whatever you think is going to 

work , you need to put it in practice right away . I mean 

it ' s a pressure cooker , it ' s a heavy-duty environment to 

operate in and to make the quick decisions . 

But, no , I didn ' t want to say -- nobody had done it 

where I thought : oh , that ' s not , you shouldn ' t have 

done -- again , I ' ve never seen that . But again , as 

I says to you , people knew who I was and who was my 

practice teacher . So maybe there was something in that 

as well . 

24 Q . Yes . But there were times you saw restraint on young 

25 peopl e where there wasn ' t an attempt to talk them down 
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1 first? 

2 A . Aye , well I thought there wasn ' t an attempt . 

3 Q. And there perhaps could have been? 

4 A . Yes . 

5 Q. I think you go on to explain , Allan, like you ' ve said , 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

that there were some situations that required immediate 

physical intervention, if there was a fight , for 

example , but there were other situations that you tell 

us about where if someone was kicking off they would be 

taken to their room . I think you say that occasionally 

you would go and they would be sitting with the girl 

trying to reason with her? 

13 A . Mrn- hm . 

14 Q . Just moving on , Allan , to the question of abuse at 

15 

16 

17 

18 

Kere l aw, and I think you were asked about that when you 

were giving your statement . You tell us at 

paragraph 230 that you never witnessed anything you 

considered to be a crime --

19 A . No . 

20 Q. -- during your time at Kerelaw . 

21 A. No . 

22 Q. And you never saw any child being brutalised or 

23 assaulted? 

24 A. No . 

25 Q . And you weren ' t aware of anything , you say , overly 
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1 

2 

untoward . But , like you ' ve explained, you were -

social work student , so --

3 A . Yes . 

4 Q . - - people maybe were wary around you and what happened? 

5 A . Yes , that ' s my thinking . And when I'm saying , sorry , 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

just overly untoward , because I realise that some people 

would say , what does that mean? It's quite kind of 

l oaded or it coul d be l oaded . I t ' s not meant to be . 

I suppose I say overly untoward , I ' m talking about the 

restraining techniques that I have just mentioned , when 

I am thinking , ' Hold on a minute , that ' s a b i t unfair , 

that ' s not what I would have done ', that ' s what I meant 

by that , you know . But , no , I didnae witness anything 

first hand at Kerelaw . 

15 Q. I think you also mentioned earlier that John Mul doon 

16 

17 

would have people going into his office , these girls , 

his favourites , to have a cigarette with him? 

18 A . But that was not uncommon , because other girl s were 

19 

20 

21 

going in at other times , but they would also go i nto 

other staff members as well . There was nothing 

I don ' t think anything untoward with that --

22 Q. Nothing untoward about that? 

23 A . - - other than the objective that I - - I thought he was 

24 trying to achieve , like I said to you earlier . 

25 Q . Which was this hierarchy --
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1 A . Yes . 

2 Q . -- and keeping people in line? 

3 A . Aye . 

4 Q . I think you say that you are aware John Muldoon and 

5 

6 

7 

8 

Matt George were both convicted and are serving 

sentences for offences they committed whilst in Kerelaw, 

but you make the point that you didn ' t witness either of 

them committing any offences whilst you were there? 

9 A . No , not at all . 

10 Q . You say that you left Kerelaw in 1995 after your 

11 

12 

placement ended and you weren ' t able to do the sessional 

work any more because of your university workload? 

13 A . Yes . 

14 Q . So that was the end of your time there? 

15 A . Aye . 

16 Q . You never went back; is that right? 

17 A . Yes . No , I didn ' t go back . 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

Q . 

A . 

Q . 

A . 

Then later on your 

services . 

Mm-hm . 

Then you later , I 

services , I think 

Yes . 

second placement 

think , applied for 

as it changed to? 

was 

a 

with offender 

job in justice 

24 Q . That ' s where you spent the rest of your career? 

25 A . Yes . 

169 



1 Q . That was doing what we talked about earlier , which was 

2 

3 

4 

5 

supervising people on probation orders , on parole , and 

writing reports for the court . In that capacity you 

didn ' t work with children in that later period, but you 

worked wi th a lot of young people , you said? 

6 A . Well , in that capacity we worked with what was called 

7 

8 

9 

' young offenders '. So that was technically then --

I don ' t know technically , l egally once somebody got to 

the age of 16 they were through the adult system . 

10 Q. So 16 to 21 they were sort of young offender 

11 A . Yes , so we would work with people classed as young 

12 offenders . Court reports and supervision . 

13 Q . You comment , Allan , at paragraph 234 , that those young 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

offenders that you worked with became into the adult 

system when they turned 16 . You say that that ' s how it 

was with really you . You went to bed one night at 15 

and the next day you woke up as an adult as far as the 

criminal justice system was concerned , and that was you 

at Barlinnie? 

20 A . Ah-ha . 

21 Q. Whereas your three friends were off to an approved 

22 school 

23 A . Yes --

24 Q. Because they were still 15? 

25 A . -- aye . 
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1 Q . You comment as well, and it wasn ' t uncommon for the 

2 

3 

4 

people you dealt with as adults to have been through the 

care system as children , and proportionally you felt it 

was fair l y h i g h ? 

5 A . Yes . Absolutely . 

6 Q . So the offenders you ' re seeing that you ' re involved in , 

7 

8 

as a soci al worker , as an adult , were predomi nantly 

peopl e who had been through the whol e care system? 

9 A . I wouldn ' t say predominantly through the care system, 

10 

1 1 

12 

13 

but a signifi cant number through the care system . 

I thi n k i t ' s more unusual for weans through a p l ace like 

Kerelaw not to come through the adult system than it is 

to come through i t . That ' s my f eeli ng . 

14 Q . That ' s your impression from your experience and your 

15 career? 

16 A . Aye . 

17 Q . I think you also go on , Allan , to tell us that you 

18 

19 

20 

publ i s hed a book about your life , is that r i ght? You ' ve 

then also been involved in a documentary , I think was it 

narrating a documentary, is that right? 

21 A . Ah-ha . 

22 Q . One of the thi ngs that you make a comment about i s that 

23 

24 

25 

when you were invol ved in social work , some peop l e woul d 

say ' a leopard never changes its spots ', that p h rase 

we ' ve al l heard . I s that something that you fe l t 
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1 

2 

affected you after people became aware of your past with 

the publication of your book? 

3 A . I don ' t know if it affected me -- I don ' t know if that 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

came out because of the book . I think people -- I think 

people who thought I was an offender , or me with my 

background , I think they kind of suspected I had 

a background like that as well anyway . 

And then I think the book came out , it was probably 

more -- I was quite graphic in terms of , you know , what 

happened in fights and all that type of thing . Because 

I remember just before i t came out thinking , 'Should 

I have written that? ' And I think some people , including 

people that I worked - - not many right enough , but there 

were some there , and I was kind of heavily criticised 

for that , thinking why was he allowed to be a social 

worker , why can you do that? You know, it was all that 

kind of stuff . So that was disappointing for me . 

Probably personally , but also from a professional 

point of view I found it more upsetting , because I am 

thinking well if you don ' t think people can change, why 

are you occupying that seat? You know . You ' re meant to 

be -- and the business has changed , the process has 

changed . And if you think that I cannae change after 

30 years , what chance does Joe or Jane Bloggs got in 

front of you? What you doing here? So it was a kind of 
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1 

2 

personal and professional kind of dilemma -- not 

a dilemma , a difficulty I had . 

3 Q . I think you also say there were people that you worked 

4 

5 

with who were very positive about the kind of journey 

that you had had , and very encouraging . 

6 A . Yes . 

7 Q . And you would sometimes be asked to do talks? 

8 A . Aye . 

9 Q . Even though you ' re not comfortable with that . It was 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

A . 

not your thing? 

Aye , I hated that . No , there was a lot of people . 

I know I was well supported , eventually , I think . I was 

going to be cynical there , but I'm not going to say it . 

I was going to say I think some people sat on the 

fence and think is this going to be hassle or is this 

going to be welcomed professionally . And it was 

welcomed professionally, so I was all right . But having 

said that , there were a lot of people who supported me 

in fairness , who really supported me and hel ped me 

through that . Because that was the whole identity thing 

again for me . You know , it ' s quite hard . It's quite 

hard knowing that I ' ve exposed my personal life , my 

fami l y ' s as wel l . 

24 Q . Just looki ng forward, I think you say at paragraph 263 

25 that when you ' re thinking about things , that what works 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

for each person should be tailored to individual need . 

But you say there ' s key themes, and I think you 

mentioned this earlier , Allan . You say that the 

personal and professional relationships need to be 

there , and you comment that in your case you had your 

mother as a steady influence who would visit you and was 

there . But you also need a professional relationship i n 

your opinion too , and that for you was t he social 

worker , and that was someone who could see something in 

you and see your potential? 

11 A . Yes . Aye . 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

By the way , without a doubt . I think if you ' re 

l ooki ng for somebody to change , and by t he way I kind 

of -- and you rightly brought it up earlier , and I hope 

you got a real sense of it , about when I left that 

background to get an education and it was that whole : do 

you know what , it was that whole identity crisis . I was 

changing my whole identity . I was changing - - and 

that ' s something I don ' t think social work -- I think 

social work have missed the boat , have missed the point . 

Because even as a professional and a social work 

practitioner who was supervised and chooses and I was 

saying to them right so you ' re asking somebody to 

change , so what do you want to be changed into? What do 

you want to change them from? And do you know what it 
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16 
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18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

means to ask a person to change , because you are then 

asking him to give up everything that he ' s ever heard in 

his life . You ' re asking him a lot of times to give up 

his family , the only friends he has ever had in life . 

By the way , I ' m saying that ' s a big ask , so by the way 

you need to be clear where you ' re going to ask him , if 

you ' re going to ask him to change , not only you but we 

as a profession then need to say , ' Do you know what , 

aye , we do want to change that , and here ' s a credible 

alternative you can pursue , and we ' ll help you pursue 

that '. 

But we never , ever done . I don ' t know ... I was 

quite a criti q ue -- although I loved my job, I did love 

my job with a passion, I was always critical of the 

organisation, because I kept thinking ... I always 

thought by the way we're not anywhere near as good as we 

think we are . We think we ' re top of the division , you 

know, the Real Madrid of social work . Well , no , we ' re 

not as good as we could be and we ' re not as good as we 

should be . I could g o on all day on that subject , but 

I just thought we could have been better right enough , 

and a lot of that I draw on my own personal experience 

as well , because I know , I can talk about 

certainly for me and a lot of my friends . 

well, 

I know what 

worked for us . I know what didnae work for us . I know 
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1 

2 

3 

4 

5 

what we felt horrendously difficult . 

Then I know t his is an opportunity , if you want me 

to move on and help me move on , you need to build that 

trust and you need to give me something to cling onto 

and give me some decent credible opportunities . 

6 Q. I think you give an example , Allan , a little bit later 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

in your statement , this is at paragraph 280 . You say 

there was a guy who hadn ' t been charged for three years 

and in the social work meeting there was pats on the 

back about the fact that he hadn ' t offended, so that was 

a success . 

However , you saw him out in society and whilst he 

wasn ' t committing offences, he was still living in the 

same squalor , no friends , no fami ly support , and he was 

on and off drugs . 

16 A . Aye . 

17 Q . So from his point of view, whilst he wasn't offending , 

18 

19 

he was in a worse situation , I think is the way you put 

it , i t was probably worse . 

20 A . Aye . Absolutely . Aye , absolutely . That was I say 

21 

22 

23 

24 

25 

and I remember the review distinctly , and I can see it 

visually, because I spoke about it for a while after 

that and in certain circumstances and t he social workers 

were moonwalking and high fiving and thinking by the way 

he has not committed an offence for about t hree years at 

176 



1 

2 

3 
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6 
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8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

the time , I ' m sure and we genuinely thought , by the way, 

' How good are we , look what we ' ve done , we ' re some team, 

aren ' t we? Look what we ' ve managed to achieve where 

others have failed '. 

Then when you bump into the guy , the guy is actually 

worse off . The guy would actually be better in 

Barlinnie . His lifestyle and everything else . We've 

achieved nothing but failed the guy . 

But because the criteria for success was that this 

guy doesn ' t get hauled through the courts on Monday 

morning , we ' re a success . And my opinion has always 

been nominal , because that shouldn ' t just be the measure 

of success . Let ' s look at the quality of a guy ' s life . 

We ' ve intervened in his life in a lot of ways , we ' ve 

imposed a lot of controls over his life , so what have we 

done to develop that or improve that or help the guy 

move on? 

18 Q . I think you made the comment as well later , Allan , at 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

paragraph 284 : 

' Unless levels of poverty , disadvantage , exclusion, 

and deprivation are addressed in a meaningful way , we ' re 

always going to have the same client going through the 

doors as chi l dren and as adults .' 

So there ' s a lot of problems , root problems , that 

need to change before their life , their quality of life 
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1 can change? 

2 A . But that ' s a client group that will continue to keep 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

social work and prisons open , and whatever the 

alternative to Kerelaw is going to be , and we a l l know 

that . We know that right now . 

And I would say by the way levels of poverty , 

disadvantage , deprivation , I would say they ' re worse now 

for young people and young families now than they were 

in the 1970s , and I would also go as far as saying that 

I'm not convinced that a lot of people really care 

whether that ' s the case or not . 

12 Q . Again , looking at what happens when a child goes away 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

from these p l aces , you say at paragraph 299 : 

' If a child is to go back into a family environment 

You have to ensure that the family is adequately 

supported , because essentially you ' re just putting them 

back where they came from, with the same problems and no 

support? 

20 A . Absolutely . 

21 Q. I think you say that the key thing for you that 

22 underpins your process 

23 A . Sorry , can I just say , sorry , before you move on from 

24 

25 

that , as you speak , there ' s already moves afoot to cut 

back the Throughcare services and Throughcare services 
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1 

2 

3 

is where there ' s support that would provide support to 

these families . So as we speak these services are being 

cut , services that we need to support these families . 

4 Q. Yes . You say that the key theme that underpi nned your 

5 

6 

7 

8 

9 

change was the relationship you had with your social 

worker . 

In relati on to that , I think she was someone you 

maintained contact with right from being a boy into 

adulthood 

10 A . Yes . 

1 1 Q. -- as you' ve said , and you even spoke at her funeral , 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

read her eulogy . 

I n r elati on to hopes for the Inquir y , we have wha t 

you ' ve said there , so I ' m not going to go through that 

in detail. We ' ve read it , and we can read i t again . 

But I thi nk you say that ther e ' s got to be better help 

and acknowledgment for those youngsters and their 

traumas , and people living on the margins o f soci ety has 

gone on l ong enough . 

I think , j ust on a positive note , Allan , you said 

your second wife and you have been married for some 

years now , is that right ? And you ' ve got grown-up sons 

that you involve yoursel f with , and whil st you ' re 

ret i r ed now, I t hink you s a y that you ' r e fortunate in 

a position that you have been able to succeed in making 
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1 

2 

3 

a good l i fe for yourse l f and have had a lovi ng family . 

And you ' re able to spend time with your grandchildren 

and keeping yourself occupied , yes? 

4 A . Yes . My grandchildren tire me terri bly , but , yes , I do . 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

1 1 

12 

13 

14 

15 

I have got a good life , I do . 

And I ' ve got to say as well by the way , I was going 

to say my first wife , I sound like one of these old 

country and western singers with ten wives . But my 

first wife was extremely supportive as well in that 

whole process in our relati onship and I have had a lot 

of love and support as wel l . I coul d never have done i t 

without the support I have had . Which again proves what 

can happen , what somebody can a chieve wi th t he r i ght 

support . I ' ve been very fortunate to get that . Very 

fortunate , and I know that . 

16 MS FORBES : Allan , thank you very much for answering my 

17 

18 

questions , that ' s all the questions I have for you , so 

thank you very much for taking the time to come today . 

19 A . Thank you . 

20 MS FORBES : Unless there ' s anything else you want to say , 

21 that ' s all from me . 

22 A . No , I ' m f i ne with that , thank you . 

23 LADY SMITH : Al lan , can I add my thanks to you for agreeing 

24 

25 

to engage with us the way you have done , for all you 

have s hared so openly and frankl y , and for teach ing us 

180 



1 as much as you have taught us today . 

2 A . Thank you , that ' s kind . 

3 LADY SMITH : We have been listening , I promise . 

4 Thank you very much . You are free to go . 

5 A . Thank you . 

6 (The witness withdrew) 

7 LADY SMITH : I'll rise now for the afternoon break and then 

8 

9 

we ' ll have time to do some more read- in work afterwards , 

I think . 

10 MS FORBES : Yes . 

11 LADY SMITH : Thank you . 

12 (3 . 07 pm) 

13 (A short break) 

14 (3 . 17 pm) 

15 LADY SMITH : Ms Forbes , where next? 

16 MS FORBES : My Lady, the next read-in is a statement from 

17 

18 

an applicant who is anonymous and is known as 'James '. 

The reference for his statement is WIT - 1- 000001197 . 

19 LADY SMITH : Thank you . 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

' James ' (read) 

MS FORBES : ' James ' was born in 1967 in Burnside in Glasgow 

and he stayed with his mum, his dad , and his two older 

sisters for a time , but his parents split up when he was 

very young , his mum left the family home for a while and 

he lived with his dad . But then he and his sisters went 
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24 

25 

to stay with his mum in Castlemilk . He went to primary 

school , and until primary 7 he was in a particular 

school and then he moved to high school . 

At that point his mum moved to another area from 

Castlemilk to Downcraig , and that was an area where 

people around them didn ' t have anything . 

Once he was 14 he started getting in trouble with 

the police for things like stealing from the school , 

childish things, he started fighting with the people who 

he had actually been going around with before he ' d moved 

to where he ' d moved to . He started dogging school and 

as a result of that he ended up being put in an approved 

school . 

He was never involved with the social work at that 

point , but ended up in front of the Children's Panel and 

that ' s because he and two friends had broken into the 

school . 

He was taken by the police to court , but then they 

went to the panel and he was sent to Larchgrove for 

three weeks , and after that they let him go home , but 

his two friends were sent to a List D School . 

After his behaviour hadn ' t changed within a week or 

so he ended back in front of the panel and he was sent 

back to Larchgrove for another three weeks , although he 

stayed there for about six weeks , and he was about 
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25 

14- 15 years old for both of his stays at Larchgrove . 

It was a big shock to him to go to Larchgrove and he 

talks about Larchgrove from paragraph 8 onwards . 

At paragraph 31 he says that the second time he was 

at Larchgrove he ran away after a teacher hit him . The 

police came and took him back to Larchgrove and he got 

the belt from the headmaster for running away . 

The incident where the teacher hit him is set out at 

paragraph 34 . He says that he must have been acting 

gallus , so the teacher there backhanded him, bursting 

his mouth , and he remembers spitting the blood from h is 

mouth on the floor and t he teacher grabbing his head and 

rubbi ng his face into it . Everyone saw what had been 

done to him, and he ran down the stairs just as the 

headmaster was coming out of her office , and told her 

what had happened . 

He thinks the teacher there taught maths or art , and 

he thinks he coul d have been really cheeky at the time , 

but thinks that teachers there would have got t hat quite 

a lot from boys , and all he remembers is that - - he just 

thinks he must have been carrying on for whatever 

reason , though he thinks it could have been dealt with 

without him being hit . 

Other than the headmaster , though , he didn't tell 

anyone else , and he went back to the Children's Panel 
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16 
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18 

19 

20 
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after that second stay, and outcomes were discussed . It 

was decided that he would be going to a List D School , 

and he was moved to Kerelaw . 

I think he thinks he was meant to be going to 

a place called St Philip ' s , but because of his religion , 

being Protestant , he was told that they wouldn't take 

him . 

He talks about Kerelaw between paragraphs 41 and , 

I think , 88 of his statement . He was in Kerelaw for 

just over a year to a year and a half , and he was around 

14 and a half when he went there , and he was there until 

his 16th birthday . 

In relation to Kerelaw, he says at paragraph 69 that 

they weren ' t locked up , so it was easy for him to run 

away when he wanted , and he would do that about three 

times a week and always went back home . It was normally 

the police who would come and take him back to school , 

and he would be handed over to , but he 

doesn ' t know his name . 

He does say that there - when 

he was there , but he doesn ' t remember that guy's name 

either . 

At paragraph 70 he says : 

' I ran away so often because I hated Kerelaw and 

I hated the way I was being treated . ' 
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Then if we could go to paragraph 75 , he says : 

' The first time I got a healthy doing from staff was 

from the night watchmen .' 

He describes a situation where they were all 

carrying on running in and out of their bedrooms , and 

the ' watchies ' came round, and they lined about five of 

them up and battered them . He says that he just curled 

up into a ball and they booted and punched him over the 

head and body . He said that he could smell the booze 

off them when that was happening , and that this sort of 

thing happened once every month or once every two 

months . 

At paragraph 76 ' James ' says he remembers a member 

of staff called Matt George , who started picking on him 

shortly after arriving at Kerelaw . He says the first 

time he got a doing during the day was when Matt George 

had grabbed him and said something like , and he says : 

' ... " you were the wee bastard that got such and 

such suspended in Larchgrove for hitting you . We all 

stick together so you can go and tell who the fuck you 

want and nothing will happen . We will lock you up here 

forever".' 

He then took him to the staff office and slapped him 

about , he punched him about the body , pulled his hair , 

and slapped him on the face . ' James ' says : 
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' It was never real l y heavy punches like a man ' s 

punch , but they were punches all the same and you felt 

it . Matt George battered me many times in that office . 

I can ' t say how many times , but it was a lot .' 

At paragraph 78 ' James ' says there was a couple of 

other staff who would batter him, and he says he 

remembers a wee Mrs - who was one of them who 

would hit him, she was a senior member of staff , 

Matt George , Mrs _ , and other staff would hit him 

i n front of other staff . He says : 

' Only once did Matt George give me a doing in front 

of another staff member , although I don't remember who 

that was . ' 

He goes on to say : 

'They would slap me in front of the other boys , but 

I would never get a doing in front of t hem. You would 

be shouted on to go down to the tea room and you would 

know then what was going to happen in there , and that 

was where we would get battered . It would happen to 

other boys too .' 

' James ' talks about zFSR he says he was 

a footballer but worked in the gym : 

' It wasn ' t doings that you got from him, it was just 

if you were nau ghty he would slap you on the head and 

tell you to stop it .' 
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At paragraph 80 ' James' says if there was a falling 

out with another boy they would make a boxing match out 

of it , and this wasn ' t something that would be organised 

for another week or two weeks , so you had to wait and 

had the build up to deal with . They organised it for 

you whether you wanted to box the other boy or not and 

the full school , including all the staff , would be there 

to watch . 

' James' says at paragraph 80 : 

' They would make a wee showpiece out of it, so there 

would be posters made advertising that one boy was 

fighting another in the ring . ' 

He says that he had to do it twice , and he had the 

fear in him, and he knew that he would have to go and 

try and knock the hell out of a boy , ' ... because if you 

got beat you would be degraded by staff and pupils ' . 

' James ' also said that sometimes they would bring 

peopl e from boxing clubs in to fight, like a tournament . 

At paragraph 81 ' James ' says : 

'There was a cell next to the headmaster ' s office 

That is where he would be put every time he returned 

after running away . Thi s was a bare cell with no bed , 

just a cement block instead , and it was that 

would put him in t he cell and slap him about or give him 
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the belt for running away . 

Normally the belt would be across the hands , but 

sometimes he would belt him across the body , all over 

the body, depending how angry he was . 

'James ' goes on to say: 

' Then he would take my clothes so I was completely 

naked , strip search me before leaving me with an itchy 

blanket .' 

He then says he would be freezing . 

At paragraph 82 ' James ' says that depending on what 

time he came back , if it was the middle of the night , 

the " watchy" would slap him about for first wasting his 

sleeping time and then would lock him in the cell with 

the itchy blanket , having had to strip naked . Then the 

next day would come in and either give him 

the belt or a couple of rapid punches in the ribs . 

' James' says at paragraph 83 : 

' They would be slapping you mainly about the head , 

as if to say don ' t do that again .' 

And that he was always kept in the cell until the 

next day, no matter what time he got back . 

At paragraph 84 'James ' says : 

was a bit more lenient [and] 

he wouldn ' t batter you all the time so it would depend 

what mood he was in ... ' 
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Then paragraph 84 he says : 

' Sometimes they would slap you about a bit more . It 

was never any punches or anything like that . ' 

Paragraph 85 , ' James ' says : 

' ... even after 

running away the staff 

dealt with [him] for 

would also have a go . They 

didn ' t generally batter you in front of others , but they 

would give you the odd slap if other people were around 

and they would give me a backhander with the back of 

their hand slapping my face .' 

He comments at paragraph 86 : 

' The staff had only one way to reprimand you , and 

that was by hitting . ' 

Paragraph 87 he says he was assaulted quite a lot . 

It happened every time he ran away , and that was two or 

three times a week most weeks . It wouldn' t always be 

like a doing , but after the belt got banned that was 

when there was a lot more slapping . 

He then says t hat on his 16th birthday they put him 

before the panel and released him . This was completely 

out of the blue, and he wasn ' t equipped for the outside 

world and had no experience . 

He comments at paragraph 93 that they basically 

threw him out the door and that was it . 

After that his life was a cycle of going to jail and 
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getting back out , and he talks about that from 95 

onwards . That was read in on 13 December 2023 , Day 398 . 

He went to Longriggend , he was abused many times in 

Longriggend : 

' Prison officers would get a good few digs in at 

you .' 

He stopped being sent to Longriggend when he was 21 . 

He talks about life after being in care from 

paragraph 106 . He says he has been in and out of jail . 

14 months was the longest he was out , when he got 

married at 19 and had a child . The marriage didn ' t last 

long , maybe two years , and they had two daughters , and 

those daughters are older now and have settled in and 

are working . 

The petty crime that ' James ' was involved in became 

more serious as he got older and he ended up with a drug 

habit . He started robbing places and when he got caught 

he had to do the time . 

At the time of giving this statement ' James ' was in 

jail and was hoping to get out . 

In relation to impact, he talks about that from 

paragraph 109 onwards , and he says that it ' s only 

recently that he's realised a lot of the things that 

happened to him were abusive . Not just the hitting, but 

being locked in a cell naked . 
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Paragraph 110 , ' James ' says that he thinks being in 

jail most of his life is an impact from his time in 

care . He says : 

' I don ' t think I would have had a life in jail if 

I hadn ' t been in Larchgrove but more so Kerelaw . It 

gave me no fear of the police .' 

He started taking drugs in jail but never had 

a habit unti l he was outside . 

At paragraph 112 'James ' says he has thought about 

his team in Kerelaw more so lately than through the 

years , and later on in that paragraph he says : 

' Up to now , I had the feeling if I got skelped 

across the head then I must have done somethi ng wrong . ' 

In paragraph 116 ' James ' says : 

' What they should have done in Larchgrove and 

Kere l aw was show me the way to be free , get a job and 

how to move out of there able to cope in the real 

world .' 

At paragraph 117 'James ' says : 

' I have heard of the term institutionalised and 

I definitely think that fits with me . I think places 

like Larchgrove and Kerelaw institutionalised me , so it 

probabl y was no surprise that I ended up in the prison 

system. It wasn ' t just me . I met a lot of the boys 

I had been in care with in the jail . I believe that 
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getting sent away to these schools was a case of we were 

forgotten , like they locked us up and threw away the 

key . No one cared after that .' 

In relation to lessons to be learned, ' James ' says 

that anyone involved with a child in care should be able 

to sit down and talk to them at a level a kid can 

understand . He talks about kids in care should be given 

a good education to help improve their options for jobs, 

and as part of that education they should be taught 

skills . 

I n relation to other information , ' James ' says as 

paragraph 124 : 

' I just hope by speaking with the Inquiry that the 

next generation of kids in care get treated better . 

I hope they don ' t get abused . You don ' t need to hurt 

a wean to let them know that they have done wrong .' 

Then at the end of that paragraph he says : 

' If , by speaking to the Inquiry , I can help one 

person then that is good . I will feel that I have done 

something right in my life . That is not something I can 

say often.' 

' James ' has made the usual declaration at 

paragraph 125 and he has signed that , it ' s dated 

14 February 2023 . 

25 LADY SMITH : Thank you . 
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1 MS FORBES : The next statement , my Lady , is from 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

an applicant who is anonymous and is known as ' Jake '. 

His reference is WIT-1-000000938 . 

' Jake ' (read) 

MS FORBES : ' Jake ' talks about his life before going into 

care from paragraphs 2 to 6 . He was born in 1973 , 

initially brought up in Blackhill in Glasgow with 

a brother and a sister . His mother and dad were both 

working initially, and there was a time that things 

changed when he was about 6 , when they moved to 

Ruchazie . 

I don ' t know if I'm saying that right . 

13 LADY SMITH : I know where you mean . It may be l i ke the 

14 

15 

16 

pronunciation of ' Kerelaw ' and ' Kerelaw' , and 

' Gei l sland ' and ' Geilsland '. 

All of them are right . 

17 MS FORBES : He says that when he moved there he started at 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

a primary school , but because he started after everyone 

else he was given a hard time of being a new boy . 

Then he said he turned a bit feral and started to 

become violent and lashing out at people and was always 

fighting . He was getting into trouble , mostly for 

fighting and smoking, and he started running away from 

home . He had a social worker , and then he went to the 

first Children ' s Panel at about eight or nine , because 
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he was running away , and they decided to send him to 

a children ' s home . 

He's not sure of the order of the first two homes he 

was in but he was about eight or nine when he went in 

the first one , and in there he was there for a while 

before being sent back home to his mum and dad's . fjijf-j;i'f! 

Secondary lnst1tut1ons . to be published later 

Secondary lnst1tut1ons - to be published later when he went home he was 

still running away and getting into trouble so he was 

sent to another children ' s home . 

Secondary Institutions • to be published later 

Secondary lnst1tu he was told that he was going to Larchgrove 

to be assessed . He went straight from a Children ' s 

Panel to there . 

He talks about Larchgrove between 16 and 22 of his 

statement , and he says he was about 10 or 11 when he 

started there , and he was just about to go to secondary 

school . 

He says that he continued to run away whilst there . 

When he was caught he would be taken back and he got 

a slap on the head , sometimes from a member of staff 

called lilll, he called him that because 

' Jake ' says : 
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' I probably deserved these slaps and wasn't too 

bothered about it . ' 

He says that at paragraph 18 . 

Again , he was running away and he was supposed to be 

in Larchgrove for three weeks , but ended up being six or 

seven weeks because of that . 

Then the decision was made that he would be sent to 

St Philip ' s List D School . 

There was no issues whilst he was in St Philip's and 

he was there for about 18 months and during that time he 

became a day boy, and he was allowed then after that to 

go back full time to live with his parents . 

Back home with his parents, at paragraph 26 , he was 

still mixing with the wrong people and started skipping 

school . He was getting into trouble with the police , 

hanging about with older people , and about six months 

after he went home another Children ' s Panel took place 

and he was sent to Cardross Assessment Centre . He was 

there for six to eight weeks . He doesn't have any 

issues whilst he was there . He says he ran away once 

but he never went far . 

It was decided that he would go to St John ' s List D 

School . He tal ks about that between paragraphs 29 and 

33 . He said he was about 13 when he went there and was 

there for about eight months . He had a good time there 
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and the staff were good . However , he would run away , 

again , a nd he was getting involved in unsavoury things , 

involving weapons . One time he was on the run for about 

three or four weeks before being caught and then he was 

taken to the Sheriff Court because of offences he was 

involved in to do with violence and fighting . Then he 

went to the Children ' s Panel and he was sent to Kerelaw . 

The police took him to Kerelaw and he was still 14 

at that point . 

He talks about Kerelaw between paragraphs 34 and 63, 

and he says that first of all he was in the open unit . 

He talks about , at paragraph 35 , members of staff . 

There was a member of staff called John Muldoon , and one 

of two brothers who worked there , one was in his unit , 

and the other was in the secure unit , and their names 

were zHWV-HWW He can ' t remember which one 

was which , but it was the younger one which was in his 

unit , which was , he says , Morriston . The one that was 

in t h e secure unit was older and had buck teeth . There 

was another member of staff in Morriston called lilllll so 

there were two - but he can ' t remember his last name . 

He talks about the routine then at Kerelaw and he 

says at the beginning he was not given any shoes to try 

and stop him from running away , and he says he was the 

only one dressed like that at the time . 
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He talks about meal times , paragraph 38 , and ' Jake' 

says that at meal times there were certain things he 

didn ' t like , but was forced to eat them by John Muldoon . 

But if John Muldoon wasn ' t on duty the rest of the staff 

were fine and it was okay just to leave something if he 

didn ' t want to eat it . 

At paragraph 40 ' Jake ' says after he had been there 

a week he was given his own clothes back and got 

trainers back too . 

Later in his statement , at paragraph 49 , he says 

that he received pocket money when he was at Kerelaw, 

and also his mum and dad used to send him money , which 

was all recorded in a book . However , Joh n Muldoon and 

the other two male staff used to tell him they were 

skint and asked for a loan , and they would get him to 

sign £20 out and t hey would t ake it and he would never 

see it again . 

Paragraph 50 , ' Jake ' says that he wet the bed when 

he was at Kerelaw and he was punished . Other boys wet 

their beds and were punished too . When his parents came 

to visit , usually on a Saturday, there was no private 

room or privacy and there were two chairs just placed 

right outside the staff office in the unit . 

' Jake ' ran away . Even though they had confiscated 

his shoes and clothes he borrowed a pair of trainers 
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from another boy, and after he got his clothes back he 

conti nued to r un away . Police usually caught him and 

took him back to Kerelaw and an emergency social worker 

would be contacted . 

He talks about abuse at Kerelaw from paragraph 53 , 

and he goes back to this issue with John Muldoon . He 

says that if you didn ' t like the food or didn't eat it , 

John Muldoon woul d force feed you : 

' One time I refused to eat the porridge so he rammed 

my face i nto the bowl . He then pulled my head back and 

rammed a sausage into my mouth . This happened a l most 

every day with him . 

I wet the bed when I was at Kerelaw . Sometimes 

I got my face pushed into the wet sheets in the morning . 

I was scared because I coul dn ' t breathe . My face was 

pushed r i ght into the wetness a nd it was going into my 

mouth and I was inhaling my urine . This happened to me 

regul arly . Staff , incl uding John Muldoon , often made me 

sleep with the same sheets the next night . ' 

' Jake ' says at paragraph 55 that all the abuse was 

by the three men who were supposed to be looking after 

him, John Muldoon , liillor and the other boy 

cal led llllll but John Muldoon was the ringleader and the 

other s copied him . All three of them used to 'leather' 

him for nothing . They woul d punch and kick him to the 
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head and body . They would sometimes lift him up and 

drop him so that his spine landed on their knee , and 

this was a popular wrestling move at the time . They 

would practice all the wrestling moves on him, twisting 

his arms up his back , and things like that , and he saw 

them doing this to other boys too . 

Paragraph 56 , ' Jake ' says that when he ' s on a hill 

walking trip , John Muldoon zHWV-HWW !illllwere drunk 

from the night before and burned the breakfast so he 

refused to eat it , and Muldoon zHWV-HWW rammed the 

burnt food into his mouth . He goes on to say : 

' They then put me into my sleeping bag and grabbed 

the top end and spun me round and round then let go . 

The three of them then trampled over me in the sleeping 

bag . They d i d this to the other boys too . They were 

animals . ' 

They made him fight with another boy from Ayrshire 

who was i n the unit, and he couldn ' t refuse , he says , or 

they would have batter ed him. The person that lost the 

fight got a beating from the staff . The loser would be 

the person who gave in first . 

Paragraph 58 , ' Jake ' says : 

' Sometimes when they were p l aying pool one of them 

would pin my hand to the table so my fingers were 

hanging into t h e pocket . They would then hit t h e balls 
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hard so that my fingers got hit by the ball . They would 

take shots at it . My fingers were broken but I never 

got any treatment . Another time I was pinned to the 

floor and they rammed the pool cue up my backside after 

they pulled my tracksuit bottoms down . All the time 

they were saying that I wanted it and that I would enjoy 

it Ri\1't$i\ttW·•c1s holding me down and Muldoon was ramming 

the pool cue into me . I don ' t know if it went inside me 

or not . 

I can ' t remember when it was , but John Muldoon had 

me lying on the ground pulling my legs apart and he was 

standing on my balls . ' 

And he says that Muldoon would do whatever he wanted 

to him and he couldn ' t stop him . Sometimes he would be 

in the showers and he would hit him in the balls with 

a stick, and if he tried to cover himself up with his 

hands , he would hit him on the head with the stick . He 

would then drag him up and down the shower room . 

comments : 

'He was brutal . ' 

'Jake' 

At paragraph 61 ' Jake ' talks about the fact that he 

bought a steak knife when he was out on leave in 

Glasgow, took it back to the unit and put it under his 

pillow . He was going to stab John Muldoon . But the 

staff must have searched his bed space and found it , and 
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he was shouted to the office and they told him they had 

found the knife and he got a couple of slaps across the 

head . He was then taken upstairs to the dorm and got 

a further beating from the staff . 

At paragraph 61 he says : 

' My legs and head were hit with pool cues and I got 

a slap to my back . My mattress was put on top of me 

l ying on the ground and they all jumped on it . ' 

He doesn ' t remember who did that to him . 

' Jake ' says that he smashed car , not one of 

the brothers , but the other lllll and that this person 

had battered him regularly so he damaged his car and got 

a beating for doing that too . He smashed John Muldoon's 

car up too , and they knew it was him and he got 

a beating from them . 

He also says at paragraph 63 that they t ied one boy 

to his bed to stop him from running away . They tied him 

with bed sheets . And another thing they did was tie 

boys to their bed then turn the bed upside down so they 

were facing the floor , and this was j ust for their 

e ntertainment . 

He then talks about Kerelaw secure unit , and says 

that about two weeks after the steak knife was found 

he was on weekend leave back in Glasgow and got slashed . 

He ended up in hospital and then was all owed to go home 
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to recover . He still would have been about 14 or 15 . 

He went home for a week and then had to go back to 

Kerelaw, but when he got back he was beaten again by 

John Muldoon . And then as soon as he could run away he 

did, and when he was caught and taken back h e was put 

into the secure unit . 

He was in the secure unit for about a year . ' Jake ' 

comments the staff there were far better . And at 

paragraph 66 he says that after a while they were told 

that John Muldoon was corning to work at the secu re unit 

so he and another boy barricaded themsel ves i n a room . 

He then talks about abuse in the secure unit , and he 

says t hat when John Mul doon a r rived there he continued 

to batter him , but always did it when there was no other 

staff there . 

At paragraph 69 he talks about a trip to Arran when 

he was in the secure unit . Two boys there stole a car . 

They were caugh t and sent back , and the trip was cut 

short . But when t h e boys got back , they were leathered 

by from , he says , ' the main j ail ' whose 

name was 111111- He was English . ' Jake ' says he didn ' t 

see those boys getting beaten but he heard it . 

He a l so says t hat after they got back from Arran he 

was caught smoking and was d r agged back upstairs by his 

collar to the bedrooms where ' he hit me with his 
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fist ' -- I think he ' s talking 

' He hit me with his fist in a back hand and he burst 

my nose . He then punched me in the face and burst 

a tooth .'. 

And as a result he had to go to a dentist . 

' Jake ' comments that he didn ' t tell his parents what 

was happening but he told his social worker about 

John Muldoon , and he just called him a liar . And he 

also told the brother of the member of staff , zHWV-HWW 

that his brother had battered him when he was in the 

residential unit , and he told him he was a liar and 

slapped him a couple of times . 

' Jake ' says at paragraph 73 : 

' All the other staff at Kerelaw knew what was going 

on but did nothing about it . I told the other members 

of staff at the secure unit what Muldoon was doing but 

they said they never saw it and there was nothing they 

could do . ' 

And he comments further in that paragraph : 

' They just turned a blind eye . ' 

' Jake ' then says that he was doing better towards 

the end of h i s time in the secure unit and it was 

decided that he should go back to St John ' s List D 

School . He was 15 then when he left Kerelaw and he went 
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back to St John ' s . He talks about that from 

paragraph 75 . 

He says when he went back there he wasn ' t eating 

solid food , only eating soup , because of being force - fed 

at Kerelaw, and the staff there accommodated him . 

Everything was okay there and he was there for about 

a year . He only ran away a couple of times . And after 

about eight months he became a day boy and he got to 

sleep at home . 

He then got a job whilst he was there working in 

a hotel , and some City of Guilds certificates came 

through for landscaping , and he got a job for 

a landscaping firm . 

' Jake ' comments at paragraph 79 : 

' No one ever taught me , before I left St John ' s , how 

to cook , how to pay bills or general ly how to look after 

myself . No one even helped me try to find a place to 

stay when I left. ' 

After St John ' s ' Jake ' stayed with his mum for 

a short period and then sofa-surfed, but was getting 

into trouble with police . He was still involved in gang 

fighting and was involved with football casuals , and 

then was appearing in court and was remanded and let out 

and was given community service . 

He was sent to Longriggend when he was 16 . He's not 
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sure what he ' d done . He ended up being there for six 

weeks , and he was in and out of Longriggend a few times 

until he was 21 . 

He talks about life after care from paragraph 82 

onwards , and says that he was in and out of prison from 

the time he left St John ' s when he was 16 . He worked 

for a landscaping firm and they took him back each time 

he was released . When he was 20 he was sentenced to 

a 15-year custodial sentence for robbery . He served ten 

and a half years of that before being released. In 

between sentences he did various jobs . 

He comments at paragraph 84 that his life has been 

a life of violence and crime . 

' Most of my convictions are for violence . I was 

married for about 14 years but we divorced .' 

I n relation to impact , he talks about that from 

paragraph 85 onwards . At paragraph 92 he comments that 

food and food smel l s are very triggering to him because 

of what happened in Kerelaw . 

At 93 he says he started taking illegal drugs to 

block out his memories . Sometimes he would need to feel 

up , sometimes to feel down , and he started taking them 

when he was i n the secure unit at Kerelaw . Because of 

drugs he has had difficulty holding down jobs , and 

he says at paragraph 95 because of what happened to him 
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10 
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12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

in care he doesn ' t trust authority . ' Everyone in 

Kerelaw knew what was happening and no one did anything 

about it '. But he says he can ' t blame being in care for 

him becoming involved in crime . That was t he way he was 

head i ng anyway . 

And at 96 he says : 

' Every time I read in the paper or see someth ing on 

the television about children i n care being abused , 

I think back to my time in care , especially in Kerelaw . 

I think how unhappy I was and how what went on was so 

wrong . I can ' t believe that they got away with i t when 

everyone knew .' 

He d i d r e port some abuse , and talks abou t t hat at 

paragraph 99 , and in relation to lessons to be learned , 

he says at paragraph 102 : 

' Staff shou ldn ' t work permanently in the one u nit . 

As soon as John Muldoon and the other two were put 

together t hey became l ike a gang . They soci alised 

together and worked together .' 

He makes the usual declaration at paragraph 106 and 

has then signed that , and it ' s dated , I think , 19 March 

2022 . 

23 LADY SMITH : A date i n March 2022 , isn ' t it? I t ' s h ard to 

24 tell which . 

25 MS FORBES : Yes . 
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My Lady, I'm not sure if I could get through the 

next one in the time , but I could try . 

3 LADY SMITH : I think we should probably leave it . 

4 MS FORBES : Okay . 

5 LADY SMITH : We may have read-in time tomorrow . 

6 MS FORBES : Yes . 

7 LADY SMITH : If not, we ' ve got next week . 

8 MS FORBES : Yes . 

9 LADY SMITH : Very well , thanks very much, Ms Forbes . 

10 

11 

Names of people who are not to be identified outside 

this room . We have had reference to zFSR and 

12 Mrs - again . and another 

13 man called 111111 Please bear in mind they have the 

14 protection of my General Restriction Order so far as 

15 their identification is concerned . 

16 I'll rise now and sit at 10 o ' clock tomorrow 

17 morning . 

18 (3 . 54 pm) 

19 (The Inquiry adjourned until 10 . 00 am the fol l owing day) 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

207 



1 

2 

I N D E X 

PAGE 

3 ' Sam ' (read) ......................................... 1 

4 ' Connor ' (read) ........... . ... . ... . ................. 31 

5 ' Charlotte ' (read) •...••..••..•.•..••.. • •.•.•.•.•.• 50 

6 Allan Weaver (affirmed) ............................. 65 

7 Questi ons from Ms Forbes ... . ..... . ........... 67 

8 ' James ' (read) ..................................... 181 

9 ' Jake ' (read) .................................. . ... 193 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

208 






